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روزنامه صبح ایران
یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: مسکوت 
گذاشتن  تصمیم گیرهای مهم برای کشور یکی از ایرادات نظام ماست و 
این امر می تواند هزینه های زیادی برای ما داشته باشد. جلال میرزایی 
، درباره اینکه باتوجه به شرایط کشور و تحریم ها برخی از تندورها در 
مجمع مانع می شوند که تکلیف »FATF« مشخص شود، گفت: انتقادی 
که درباره روشن شدن تکلیف »FAFT« دارم این است که نه موافقان 
سعی کردند در این مدت مخالفان را به یک نشست دعوت کنند و دلایل 
خود را بیان کنند و نه مخالفان که معتقد هستند پیوستن به این سازمان

» رییس مجلس شورای اسلامی گفت: تلاش های آمریکا و کشورهای 
سازنده ای  نقش  مهم  کشورهای  ندهند  اجازه  که  است  این  غربی 
داشته باشند. آنها هنوز ذهنیت قرون وسطایی دارند و می خواهند 
منابع کشورها را چپاول کنند. ترامپ اگر خوبی داشته باشد این است 
که آن چه در ذاتش است را به زبان می آورد و می گوید برای نفت به 
منطقه آمده است. »علی لاریجانی« رییس مجلس شورای اسلامی  
و مصطفی شنتوپ رییس مجلس ملی کبیر ترکیه در حاشیه مجمع 

عمومی مجالس آسیایی دیدار و گفت وگو کردند. وی در این دیدار  

جلال میرزایی :

تندروها مانع روشن شدنِ تکلیف 
»FATF« می شوند

علی لاریجانی :

آمریکا و متحدانش، دزدان
 بین المللی هستند
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آیت الله هاشم زاده هریسی  :

اگر می خواهیم نظام مقدس بماند 
حقوق مردم را رعایت کنیم 

ماراتن استیضاح وزرا در آستانه انتخابات مجلس؛

مانورهای میکروفونی
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در حالی که تنها چند ماه به انتخابات یازدهمین مجلس شورای اسلامی مانده، وکلای ملت با چشم داشتن به صندوق های رأی 
ماراتن استیضاح در بهارستان به راه انداخته اند و می خواهند ثابت کنند مجلس هنوز در رأس امور قرار دارد و هر زمان که بخواهد 
می تواند دولت را تنبیه و یا تشویق کند. این روزهای صحن بهارستان بدون حاشیه و خبر نیست و باتوجه به این که تا چند ماه دیگر 
یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی برگزار می شود قطعاً فعالیت وکلای ملت بیشتر خواهد شد. طبق اصل قانون 
پاسیتگی نمایندگی، هر نماینده از یک دوره مجلس به دوره دیگر مجلس ورود می کند و کمتر پیش می آید از یک حوزه انتخابیه شخص 
تازه ای در دوره جدید مجلس حضور پیدا کند و بر اساس همین اصل است که نمایندگان فعلی برای اینکه مجدداً روی کرسی های سبز 
رنگ بهارستان به جای بیان کردن عملکرد هایشان در ۴ ساله گذشته برای اینکه دست خالی به حوزه های انتخابیه شان بازنگردند از

عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه عدم توجه به حقوق 
ملت، ظلم، آلودگی و فساد به وجود می آورد و عدالت را از بین 
می برد، گفت: اگر می خواهیم این نظام و انقلاب مقدس بماند 
باید حقوق مردم را رعایت کنیم که اگر رعایت نکنیم بدانیم که 
نمی ماند و اگر بماند گویی نمانده است چون محتوای آن تهی 

شده و دیگر اسلامی نخواهد بود. این استاد حقوق تأکید کرد 
که باید در جامعه نهضتی حقوقی به وجود بیاوریم چرا که حدود 
۳۷ درصد از قانون اساسی زمین مانده و اجرا نمی شود یا نقض 
دارد. در مورد حمایت از مردم، ۱۴ اصل وجود دارد که همگی 

آنها به زمین مانده و اگر قانون اساسی یک کشور زمین بماند، 

کواکبیان: به مجلس دهم نمره 12 می دهم
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رییس  اتحادیه مشاوران املاک:

قیمت پیشنهادی مالکان مسکن ۴۰ درصد پایین آمد

2

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم نیز در این نشست خبری  گفت:  
ساماندهی پایانه مسافربری میدان ۷۲تن این شهر آغاز و روند عملیات اجرایی آن در 
حال انجام است. رضا پوریافر بیان داشت: درطرح ساماندهی پایانه مسافربری میدان 
۷۲تن، واحدهای فروش سوهان و دیگر صنوف واقع دراین محل به مکان دیگر منتقل 
می شوند. مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم اضافه کرد: وضعیت 
پایانه مسافربری میدان ۷۲ تن قم مطلوب نبوده و با انبوهی از مشکلات ترافیکی و 
سیما و منظر شهری روبه رو است. پوریافر افزود: بعد از انتقال واحدهای فروش سوهان، 
مسافرگیری اتوبوس های برون شهری با تعریض معابر انجام خواهد پذیرفت. وی بیان 
داشت: سکوسازی مسافربرون شهری درمیدان ۷۲ تن آغاز شده است. طبق این طرح هر 

اتوبوس در یک بازده زمانی کوتاه در این سکوها برای مسافرگیری استقرار پیدا می کند.

 استاندار قم با تاکید بر ضرورت اتصال استعدادها و خلاقیت های علمی پژوهشی به 
بخش های صنعتی گفت: ارتباط صنایع و واحدهای تولیدی استان با مراکز علمی پژوهشی 
این استان تقویت شود. بهرام سرمست روز شنبه در آیین به صدا درآمدن زنگ پژوهش 
در هنرستان کار و دانش حضرت زهرا )س( قم اظهار داشت: یکی از معضل های جامعه 
ما وجود فاصله میان حوزه صنعت با پژوهش و فناوری است. وی بیان داشت: یافته های 
علمی پژوهشی باید زمینه نوآوری و شکوفایی تولید و صنعت را فراهم کند. استاندار قم 
نقش پارک علم و فن آوری و بنیاد علمی نخبگان را در این خصوص موردتوجه قرار داد و 
گفت: این مراکز باید زمینه تجاری سازی ایده های مطرح شده توسط پژوهشگران، جهت 
ورود آن ها به بازار و تولید ثروت را فراهم کنند. سرمست همچنین تنها راه حل مشکلات 

کشور را طبق بیانیه گام دوم رهبر معظم انقلاب تحقیق و پژوهش دانست و گفت: ما به

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :

پایانه مسافربری میدان 72 تن ساماندهی می شود
استاندار قم:

 ارتباط صنعت و مراکز پژوهشی قم تقویت شود
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نجفی به هفت سال و نه ماه حبس محکوم شد
وکیل شهردار پیشین تهران: به حکم صادره اعتراض می کنیم

سید مصطفی هاشمی طبا در گفت و گو با »ایمان«:

نباید بر سر راه دولت و مجلس مانع گذاشته شود

انتخابات نمایندگان را به یاد مردم انداخته است!

نمد استراماچونی و کلاه ضرغامی
داشته  اظهار  سیما  و  صدا  پیشین  ضرغامی،رییس 
است ماجرای استراماچونی نماد ناکارآمدی هایی مانند 
بیهودگی مذاکرات برجام و لغو تحریمها و پیامد مدیران 
ناکارآمد و مدعی است.به نظر می رسد چند نکته درباره 

اظهارنظر او قابل ذکر است: اول آنکه مذاکرات برجام بی نتیجه نبود.برجام  دستاوردهای 
مهمی داشت؛سبب لغو تحریمهای هسته ای  شد،ایران را از شمول فصل هفت منشور 
خارج کرد، صادرات نفت  را به میزان پیش از تحریمهای هسته ای رساند،مبادلات بانکی 
را ،هرچند به دلیل بروز بعضی مشکلات مانند رواج استانداردهای مالی تازه در عرصه 
جهانی،به کندی برقرار کرد و سرمایه گذاری خارجی  را با وجود هیاهوهای داخلی 
دوستان و همفکران ضرغامی درباره توهم تهدیدات ناشی از حضور سرمایه گذاران 
خارجی،افزایش داد.،برجام وقتی دچار مشکل و سکته شد که آمریکا از آن خارج و 

مشکلات اقتصادی ایران،به شکل ملموسی تشدید شد
۲-افراط گرایان،به گونه ای علیه برجام سخن می گویند که گویی ایران پیش از 
برجام،سوییس و سوئد بوده است.ایران پیش از برجام،با مشکلات فراوانی روبرو بو و 
برجام بسیاری از آنها را حل و فصل کرد.ایران اکنون به سبب خروج آمریکا از برجام و 
کارشکنی های آن حکومت،به لحاظ اقتصادی به دوره پیش از برجام بازگشته است.
برجام دوره ای از تنفس فراهم آورد -که به دلایلی که بخشی از آنها را در شرایط کنونی 

نمی توان واکاوی کرد-دیری نپایید.
۳-مدیران مختلفی در جمهوری اسلامی فعالیت  کرده اند و کارنامه آنها دربردارنده 
شکست ها و پیروزیها و نماد کارآمدی و ناکارآمدیها بوده است.ضرغامی ده سال رییس 
صدا و سیما بود.او که درباره مدیران ناکارآمد و مدعی سخن می گوید،ابتدا بهتر است 
دوباره به کارنامه خود در صدا وسیما نگاه کند.استفاده فزاینده ایرانیان از ماهواره وقتی 
گسترش یافت که ضرغامی رییس صدا و سیما بود.نصابان و فروشندگان تجهیزات 
ماهواره از مدیریت کارآمد ضرغامی،نفع بسیار بردند و دوره رونق کسب و کار خود را 

تجربه کردند.
کسی که دستگاه وسیع و پردرآمد صدا و سیما را در مقابل سریال های مبتذل،سطح 
پایین و همراه دوبله های آزاردهنده ،مانند سریال ویکتوریای شبکه فارسی وان به بازنده 
ای بزرگ تبدیل کرد امروز وقتی  درباره ناکارآمدی دیگران قلم فرسایی می  کند،اگر 
قصد رقابت با سنگ پای قزوین را نداشته باشد ،لابد،بیش از حد به کم حافظه بودن 

مخاطبانش،اتکا کرده است.
ایران  بانکی  مبادلات  است.تحریمها  آشکار  استراماچونی،موضوعی  ۴-ماجرای 
و جهان خارج را مختل کرده است و حل و رفع این مشکل به حل و فصل مشکلات 
ایران در عرصه سیاست خارجی بستگی دارد.ماجراهایی مانند موضوع مربی استقلال 
نشانگر فشارهای شدیدی است که علیه ایران اعمال می شود.فشارهایی که از پرداخت 
دستمزد مربیان خارجی نیز جلوگیری می کند.برجام-که این گونه مورد نقد و نفرت 
ضرغامی و همفکران اوست ،این مشکلات را تا حد زیادی برطرف کرد.نارضایتی از 
عملکرد مدیران نیز،قابل انکار نیست .اما این تصور که مردم ایران،انگیزه جناحی افرادی 
مانند ضرغامی را برای بهره برداری از فشارهای خارجی شدید موجود و  ماجراهایی 
مانند موضوع مربی استقلال درک نکنند،خیال پردازانه است .بعید است افراط گرایان  
بتوانند از اقدامات دشمنان خارجی بهره برداری کنند و از نمد استراماچونی،برای خود 

کلاهی ببافند.

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس:

 مردم در انتخابات مجلس واقع بینانه تر رای 
خواهند داد

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس با اشاره به به این که مردم به واسطه 
گرانی ها و مشکلات به یک آگاهی دست پیدا کردند اظهار کرد:  به همین دلیل رای مردم 

این بار واقع بینانه تر و به دور از قومیت گرایی خواهد بود. 
حسن نوروزی در خصوص این که در یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی کدام 
جناح سیاسی کشور پیشتاز خواهد بود، گفت: فکر می کنم خارج از موضوع جناحی 
باید توجه کنیم که دوره آتی مجلس شاهد نمایندگانی اهل اندیشه و قانونگذار واقعی 

خواهیم بود.
وی افزود: بسیاری از افراد و نمایندگان ادوار که اهل اندیشه هستند در این انتخابات 
ثبت نام کردند؛ در کنار این موضوع نیز باید بدانیم که مردم به واسطه گرانی و مشکلاتی 
که ایجاد شده به یک آگاهی دست پیدا کردند و رای آنها واقع بینانه تر و به دور از قومیت 

گرایی خواهد بود.
وی افزود:  من فکر می کنم یک انتخابات بسیار عاقلانه را شاهد باشیم و مجلسی با 

اکثریت اهل اندیشه، اهل فکر وانقلابی را تجربه کنیم.

حسن بختیاری زاده*

علی لاریجانی :

آمریکا و متحدانش، دزدان بین المللی هستند
» رییس مجلس شورای اسلامی گفت: تلاش های آمریکا و کشورهای غربی این است که 
اجازه ندهند کشورهای مهم نقش سازنده ای داشته باشند. آنها هنوز ذهنیت قرون وسطایی 
دارند و می خواهند منابع کشورها را چپاول کنند. ترامپ اگر خوبی داشته باشد این است که 

آن چه در ذاتش است را به زبان می آورد و می گوید برای نفت به منطقه آمده است.
»علی لاریجانی« رییس مجلس شورای اسلامی  و مصطفی شنتوپ رییس مجلس ملی 

کبیر ترکیه در حاشیه مجمع عمومی مجالس آسیایی دیدار و گفت وگو کردند.
وی در این دیدار  اظهارداشت: آنها در واقع دزدان بین المللی هستند  و با کشورهای 

مستقل مانند ایران و ترکیه مخالفند.
وی با بیان اینکه کشور ترکیه نقش مهمی ایفا می کند، بیان داشت: هدف گیری غربی ها 

دو کشور مهم منطقه است، بنابراین باید ایران و ترکیه باید نهایت همکاری را داشته باشند.
رییس دستگاه قانون گذاری کشور با اشاره به توافق هسته ای بین ایران و کشورهای ۵+۱ 
گفت: برای این توافق مذاکره طولانی شکل گرفت و طرفین به توافق رسیدند و تعهداتی را 

پذیرفتند اما آمریکا بعد از ترامپ زیرِ میز توافق زد، این کار ناجوانمردانه و غیر حقوقی بود.
وی افزود: اروپایی ها هم در این بین کاری نکردند البته برخی کشورهای مهم از جمله 

ترکیه همکاری هایی داشتند.
لاریجانی با اشاره به فراهم بودن زمینه برای حضور سرمایه گذاران ترک در ایران گفت: 
مشکل برخی شرکت های شما را پیگیری می کنیم، در عین حال در ایران پروژه های خوبی 
وجود دارد که شرکت های شما می توانند عهده دار آن شوند. وی عنوان کرد: می دانیم 
برخی مواضع مستقل شما باعث رفتارهایی شده است، ما کنار شما هستیم و برخی 
دغدغه های شما در صحنه منطقه را ما نیز داریم و اعتقاد داریم ایران و ترکیه می توانند امنیت 
پایدار منطقه را فراهم کنند، این ظرفیت در هر دو کشور وجود دارد  و نمونه آن همکاری 
ایران، ترکیه و روسیه در آستانه، درباره سوریه است. لاریجانی بیان داشت: مهم این است که 
در زمینه های مهم، دو کشور به هم نزدیک شوند. وی تأکید کرد: ما با هر رفتار تروریستی 
از هر سنخی مخالفیم و تردید نکنید در زمینه مبارزه با تروریسم جدی هستیم. لاریجانی با 
بیان اینکه نقش ترکیه در منطقه و حل مسئله سوریه مهم است، اظهار داشت: همکاری 
ما در آستانه بسیاری از مسائل را عوض کرد. نباید در گذشته ماند، ترکیه می تواند نقش 
مثبتی در صحنه سوریه داشته باشد. البته راه های دیگری در رابطه با سوریه وجود دارد که 

می توانست مواضع سازنده تری داشته باشد.
رییس مجلس کشورمان با اشاره به اینکه ایران نیز درگیر مهاجرت های غیرقانونی از سوی 
افغانستان است، گفت: باید تلاش کنیم این مهاجرت ها قاعده مند شود، باید وزارت کشور 
ایران و ترکیه روی این مسئله کار کنند، ما آمادگی این همکاری را داریم و با وزیر کشور برای 

همکاری گسترده تر صحبت می کنیم.
 

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس:

ژاپن همچنان پیگیر میانجی  گری میان
 آمریکا و ایران است

عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس با ابراز اطمینان از ارائه پیشنهاد میانجی گری 
از سوی ژاپن میان آمریکا و ایران، گفت: فقط در شرایط تعلیق کامل تحریم ها است که 

جمهوری اسلامی مذاکره با آمریکا، آن هم در قالب برجام را می پذیرد. 
عزت الله یوسفیان ملا با اشاره به سفر پیش روی روحانی به ژاپن و احتمال درخواست 
میانجی گری برای مذاکره با آمریکا از سوی این کشور، گفت: آبه شینزو با پیام مکتوب 
ترامپ خدمت مقام معظم رهبری رسید و چون حضرت آیت الله خامنه ای هیچ تغییری در 
رفتار آمریکا ندیده بودند، ضمن رفتار با احترام با شینزو، پیام رئیس جمهور آمریکا را دریافت 
نکردند چرا که نمی شود هیچ پاسخی به دشمنی داد که هیچ اقدامی در راستای صلح و 
ثبات انجام نمی دهد. نماینده مردم آمل و لاریجان در مجلس شورای اسلامی در ادامه 
با تأکید بر اینکه تا زمانی که آمریکایی ها نظر رهبر معظم انقلاب که نظر ملت ایران است 
تأمین نکند، هیچ میانجی گری انجام نمی شود، اظهار داشت: قطعا ژاپن در جریان سفر 
رئیس جمهور کشورمان به توکیو درخواست میانجی گری می کند البته اگر اختیاراتی از 
سوی آمریکا به وی داده شده باشد. وی افزود: با این حال اختیارات رئیس جمهور ژاپن در 
میانجی گری باید به میزانی باشد که برای مثال تعلیق تحریم های علیه ایران را به همراه 
داشته باشد، در غیر این صورت با فضای موجود، هیچ اتفاقی نخواهد افتاد. یوسفیان ملا 
در ادامه ژاپن را شریک تجاری معقولی برای ایران دانست و افزود: البته ژاپن علیرغم تمام 
اقدامات آمریکا علیه این کشور از جمله تجربه بمب اتم از سوی آیزنهاور، دربست در اختیار 
آمریکایی ها است؛ با این حال نسبت به شرکای دیگر، شریک تجاری عاقل تری نیز برای 
ایران بوده است. عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای اسلامی در پایان با بیان 
اینکه در سفرهایی با جنبه تجاری و اقتصادی، همواره گروه هایی رئیس جمهور را همراه می 
کنند، خاطرنشان ساخت: زمانی که هیأت دولت در حال مذاکرات سیاسی هستند، تاجران 
و کارآفرینان نیز در حال مذاکره تجاری و اقتصادی با همتایان خود خواهند بود که منجر به 

توسعه روابط تجاری می شود که در زمان تحریم بسیار به آن نیاز است.

تجدید مناقصه )نوبت اول(
شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی ساده  خدمات حمل ونقل )سرمایه ای(  به تعداد ۲۳ خودروسواری پژو۴۰5، سمند و مدل 
9۴ به بالا به شماره ۲۰98۰9۱۴59۰۰۰۰۰5 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا 
ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir  و لازم است مناقصه گران در 
صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه 

در سامانه تاریخ 98/۰9/۲۳ می باشد.
مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه: ساعت ۱9 روز دو شنبه تاریخ ۱۳98/۱۰/۰۲

جلسه توضیح اسناد / پاسخ به سوالات: مورخ ۱۳98/۱۰/۰8
مهلت عودت اسناد و پاکت های مناقصه : ساعت ۱9 روز پنج شنبه تاریخ ۱۳98/۱۰/۱۲

زمان گشایش پاکت ها ساعت ۱۰:۳۰ روز شنبه مورخ ۱۳98/۱۰/۱۴
شرایط پیمانکاران متقاضی:

۱. توانایی انجام کار در مدت ۳65 روز تقویمی
۲. دارا بودن گواهی صلاحیت از اداره کار وامور اجتماعی درگروه حمل ونقل

۳. توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب شماره ۲۱۷۴6۳۳۴۰۳۰۰5 سیبا( به مبلغ 6۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال به عنوان سپرده شرکت در 
مناقصه همراه اسناد تحویلی

۴. توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی
هزینه خرید اسناد جهت مناقصه گران )به مبلغ 6۰۰,۰۰۰ ریال( می باشد.

در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به آدرس:  www.nigc-qpgc.ir  ارسال گردیده است.
نکات قابل توجه:

۱. ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
۲. این پیمان پیش پرداخت ندارد.

۳. شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
۴. در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره فکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم ۳66۲۰۰۰۴-۰۲5 و یا ۳6۱۲۱۳۰۳-۰۲5تماس 

حاصل فرمایند.

خدمات حمل و نقل )سرمایه ای(
»آگهی فراخوان مناقصه عمومی«

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

شماره مناقصه: 
    98-۱۷

شماره مجوز:   
۱۳98/5۷58

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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اخبار

دیپلماسی و مذاکره 
ضامن منافع ملی 

 در جهان کنونی بدترین نوع معامله با مردان دیپلماسی و 
مذاکره کننده، حمله به آنها و کارشکنی های داخلی است که 

برخلاف منافع ملی، امنیت ملی و یکپارچگی سرزمینی است. 
دیپلماسی و مذاکره میان واحدهای دولتی و غیردولتی در ابعاد مختلف داخلی، منطقه ای 
و جهانی، سابقه ای به درازای عمر بشری دارد و همواره در طول تاریخ برقرار بوده است. طی 
دهه های اخیر به تبعِ گذار از نظم وستفالیایی به نظم پساوستفالیایی، بسیاری از قواعد، 
اصول و رویه های حاکم بر تعاملات کنشگران، دستخوش دگرگونی های شگرفی شده 
است: از اوایل دهه ۹۰ میلادی، در نتیجه توسعه فناوری های نوین اطلاعات و ارتباطات، 
عرصه سیاست بین الملل که مبتنی بر قدرت سخت بود، تغییر یافته و جای آن را عرصه 
سیاستِ اندیشه مندِ متکی بر قدرت نرم، گرفته است. شکل گیری این فضا موجب شده تا 
مولفه های کلاسیک که مبتنی بر قدرت سخت بود، دچار چالش شده و دیپلماسی نوین، 
مبتنی بر عرصه سیاست هنجاری و نرم تکوین یابد. در این میان مذاکره، به عنوان مهمترین 
و موثرترین ابزار دیپلماسی، نقشی بی بدیلی در تامین اهداف سیاست خارجی کشورها 
پیدا کرده است. با تغییر محیط بین الملل و شکل گیری عرصه سیاستِ اندیشه مند، ماهیت 
دیپلماسی نیز دگرگون شده و روابط سلسله مراتبی گذشته به سمت سیالیت و پویایی سوق 
یافته است. از سوی دیگر تشدید ارتباطات بین المللی، عناصر قدرت نرم و افزایش هزینه 
استفاده از قدرت سخت، موجب اهمیت دیپلماسی، مذاکره و چانه زنی در روابط بین الملل 
شده است و به دلیل هزینه های نسبتا کم آن، نسبت به دیگر ابزارهای قدرت در عرصه 
سیاست خارجی در اولویت کشورها قرار گرفته است. بر این اساس تاکید بر مولفه های 
دیپلماسی نه به مثابه راه و سیاقی نو، بلکه بازتولید و بازتعریف سیاست تنش زدایی، گفت 
و گو و مفاهمه و همچنین پذیرفتن مقدورات و محذورات ملی و بین المللی است. جمله ای 
متواتر در این باره وجود دارد که هر وقت »پنجره دیپلماسی بسته شود، پنجره جنگ باز 
می شود« و به بیانی بهتر در سایه دیپلماسی و مذاکره می توان به اهدافی رسید که هرگز با 
تندروی و جنگ طلبی به دست نمی آیند. نمونه بارز آن برجام و دستاوردهای آن است که 
نه تنها آثار و نتایج تندروی های سال های قبل از آن )قطعنامه های شورای امنیت سازمان 
ملل، پی. ام. دی، تحریمهای هسته ای، قرار داشتن ایران ذیل فصل هفتم منشور ملل 
متحد و اجماع امنیتی جهانی علیه ایران و ...( را از بین برد، بلکه ایران را به هدف خود 
)رسمیت یافتن غنی سازی اورانیوم و پیگیری برنامه صلح آمیز هسته ای( رساند. بنابراین 
اعتدال در حوزه سیاست خارجی، به معنی کنار زدن رهیافت های افراطی در هدایت روابط 
خارجی جمهوری اسلامی ایران با دیگر کشورهاست. تهران در این چارچوب هم همواره 
در پی درک و تعامل موثر و سازنده با جهان خارج بوده و بر ایجاد اعتماد متقابل و تامین 
امنیت هم دستانه با همسایگان و دیگر بازیگران منطقه ای و بین المللی متمرکز شده است.

رهیافت همکاری و نه دشمنی و خصومت، باید بر مبنای دیپلماسی مدنظر قرار گیرد و 
با تغییراتی که ناشی از مقتضیات امنیتی و سیاسی امروز کشور است، همخوانی داشته 
باشد و در نهایت روند مذاکراتی شکل گیرد، چرا که به هر حال باید این نکته را متذکر شد 
که دوران دیپلماسی پایان نیافته، بلکه برعکس نقش آن در سطوح مختلف جهانی رو به 
رشد فزاینده است. دیپلماسی واجد منطق، شرایط و اصولی است که رعایت و پیروی از 
آنها می تواند به موفقیت منجر شود. پس در صورتی یک روند دیپلماتیک معطوف به کسب 
منافع، حل وفصل اختلافات، ارتقای مناسبات و یا کاهش منازعات به نتیجه مطلوب خواهد 
رسید که عمل در چارچوب شرایط و موازین دیپلماسی باشد. آنچه در میان شرایط و اصول 
دیپلماسی مربوط به داخل کشور است، علاوه بر هدایت امور دیپلماسی توسط افراد آگاه 
و حرفه ای، اعتماد و سپس حمایت از مردان دیپلماسی در صحنه ی بین المللی است. 
مردان دیپلماسی در صورتی موفق به پیشبرد اهداف مورد نظر خواهند بود که پشتیبانی 
کاملی از آنها صورت گیرد. نیروهای مختلف تاثیرگذار در داخل باید نقش هم افزایی داشته 
و نقش کمک رسانی به آنها را ایفا کنند. اگر اینگونه نباشد، کار برای مردان دیپلماسی یا 
مذاکره کننده، سخت خواهد. سختی کار زمانی تشدید خواهد شد که نیروهای داخلی 
نه تنها کمک رسانی نکنند، بلکه با اتخاذ مواضعی متفاوت یا متضاد با اهداف دیپلماسی، 
دیپلمات ها را خلع سلاح کرده یا نتایج بدست آمده از طریق دیپلماسی را خنثی نمایند. 
بدترین نوع معامله با مردان دیپلماسی و مذاکره کننده، حمله به آنها و کارشکنی های 
داخلی است که بطور کامل برخلاف منافع ملی، امنیت ملی و یکپارچگی سرزمینی است. 
امید است که نیروهای داخلی با یاری رساندن به دستگاه و سکاندار دیپلماسی کشور، 

موجب هم افزایی شده و موفقیت آنها را در عرصه ی بین الملل تضمین کنند.  
کارشناس سیاسی

دلالان خودرو در کمین 
مصرف کنندگان واقعی 

 افزایش قیمت خودروهای سواری در چند هفته اخیر 
در بازار را می توان هیجانی توصیف کرد که واسطه گران این 
فضا را با آشفته کردن بازار خودرو و به بهانه های افزایش نرخ 

سوخت و نوسانات نرخ ارز، به وجود آورده اند و قصدی جز افزایش کاذب قیمت خودرو 
و عرضه خودروهای دپو شده را ندارند.  در چند ماه اخیر با وجود بازگشت رونق تولید به 
صنایع خودروسازی کشور شاهد افزایش کاذب قیمت های خودرو در بازار هستیم، نشانه ها 
و آمارها همگی حکایت از تولید و تجاری سازی مناسب و متناسب با نیاز بازار دارد، از طرفی 
نظارت ها در بخش خودرو بسیار موثر عمل کرده و موجب تسهیل در روند تجاری سازی 
شده است. در اینجا این سوال به ذهن می رسد که براستی چرا با وجود رونق در تولیدات و 
تجاری سازی محصولات خودرویی، شاهد عدم تناسب و افزایش قیمت خودروهای داخلی 
با قیمت مصوب کارخانه در بازار هستیم؟ برخی از کارشناسان افت میزان ۳۲ درصدی 
تولید در مقایسه با هشت ماهه سال قبل را از عوامل اختلاف قیمت خودرو با بازار عنوان می 
کنند. برخی دیگر بر این باورند که تحریم ها و دست و پنجه نرم کردن صنایع خودروسازی با 
شرایط دشوار تامین متناسب با نیاز نقدینگی، در تولید خودرو اثرگذار بوده است. همچنین 
عده ای دیگر افزایش نرخ سوخت را مهمترن عامل دانسته و نوسانات نرخ ارز را که در 
هفته های اخیر شاهد آن بوده ایم موثر در آشفتگی قیمت بازار خودرو می دانند. اما باید به 
این نکته توجه داشت که شوک اقتصادی ناشی از تحریم را که در سال ۱۳۹۷ با تحریم شدن 
بخش خودروسازی کشور توسط استکبار جهانی اتفاق افتاد، پشت سر گذاشته و با تحول و 
برنامه ریزی منسجم در جبران کسری قطعات و اجزاء مورد نیاز خودرو، در سال ۱۳۹۸ شاهد 
رونق در این بخش هستیم و با برنامه ریزی های منسجم در داخلی سازی، می توان اینگونه 
تعبیر کرد که  تحریم ها برای خودروسازان خودکفایی و افزایش میزان داخلی سازی و حمایت 
از تولید داخل را به ارمغان آورده است و همینطور برابر پیش بینی ها تا سال ۱۳۹۹ تمامی 
اهداف از پیش تعیین شده در داخلی سازی خودرو قابل تحقق خواهد بود. از طرفی، در 
بخش تجاری سازی خودروهای کف پارکینگ، خودروسازان بسیار موفق عمل کرده و با 
سرعت مناسب در تحویل و همچنین با تعهد به روزرسانی تحویل ها از دیماه امسال، در 
پوشش تقاضای مصرف کننده نهایی بسیار موثر بوده و می توان ان را مهمترین عامل رونق 
در صنعت خودرو عنوان کرد؛ که تداوم این رویه دست کم تا پایان امسال به اغنای نیاز تقاضا 
در بازار بدین وسیله خواهد انجامید. تعهد به روزرسانی و تحویل خودرو را منطقا می باید 
یکی از نشانه های نزدیک تر شدن قیمت بازار با قیمت مصوب کارخانه دانست.  بنابراین 
افزایش قیمت خودروهای سواری در چند هفته اخیر در بازار را می توان هیجانی توصیف 
کرده که واسطه گران در فضای مجازی با آشفته کردن بازار خودرو و به بهانه های افزایش 
نرخ سوخت و نوسانات نرخ ارز، به وجود آورده و قصدی جز افزایش کاذب قیمت خودرو و 
عرضه خودروهای دپو شده آنها ندارند. از این رو، نقش رسانه ها در اطلاع رسانی از اوضاع 
متناسب با نیاز بازار حال حاضر خودروسازان در تامین نیاز مصرف کننده نهایی، تولید 
و تحویل متناسب با نیاز مصرف کننده و جلوگیری از ضرر و زیان آنان در بازارهای آشفته 
که توسط منفعت طلبان و مفسدان اقتصادی به آن دامن زده شده؛ بسیار موثر بوده و در 
شرایط کنونی برای از بین بردن جو روانی حاصل از دسیسه واسطه گران و دلالان اقتصادی، 
این نیاز به اطلاع رسانی بشدت احساس می شود. پیش بینی می شود بزودی شاهد تغییر 
بسیار محسوس قیمت ها و شفافیت در بازار خودرو باشیم، چراکه افزایش تیراژ تجاری سازی 
محصولات شرکت های خودرویی و اطلاع رسانی جراید و رسانه ها از افزایش توانمندی و 
پتانسیل های بالای ایجاد شده توسط خودروسازان، به کاهش هیجانات لحظه ای انجامیده 

و از ضرر و زیان مصرف کنندگان حقیقی در ورود به اینگونه بازارها خواهد کاست.
کارشناس بازار خودرو

معاون وزیر بهداشت: 

دیابت، سرطان و آلزایمر بیمه ها را 
ورشکست می کنند

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: ۱۰ درصد مردم 
دیابت دارند، ۳۵ درصد به کبد چرب مبتلا هستند، سرطان ها، بیماری های قلبی و آلزایمر 
در کنار پیرشدن جامعه هزینه های بیمه های سلامت را به شدت بالا می برند و در سال 
های آینده چالش اصلی بیمه ها خواهند بود و آنها را ورشکست می کنند.  رضا ملک زاده 
روز شنبه در مراسم هفته پژوهش در سازمان بیمه سلامت افزود: ایرانی ها ۱۰ سال زودتر 
از مردم دنیا به بیماری های قلبی مبتلا می شوند، گر چه استعداد ژنتیکی در این بیماری 
نقش دارد اما عامل اصلی سبک زندگی، کم تحرکی، مصرف دخانیات و تغذیه نامناسب 
است. ۱۰ درصد مردم ایران اکنون دیابت دارند و تا ۲۰ سال آینده ۲۵ درصد ایرانیان به 
این بیماری مبتلا خواهند بود و همین الان در برخی استان ها شیوع این بیماری بسیار 
بیش از میانگین کشوری است. شیوع کبد چرب اکنون در کشور ۳۵ درصد است و تا ۲۰ 
سال آینده به ۵۰ درصد جمعیت کشور می رسد. معاون وزیر بهداشت گفت: روند پیرشدن 
جمعیت کشور و افزایش ناتوانی ها، سرطان ها و آلزایمر چالش بسیار جدی بیمه ها و نظام 
سلامت در آینده است که هزینه های بسیار سرسام آوری را تحمیل می کند؛ در حالی که 

با پیشگیری از هم اکنون می توانیم با با هزینه های بسیار کمتری در آینده مواجه شویم.

وکیل شهردار پیشین تهران: به حکم صادره اعتراض می کنیم

نجفی به هفت سال و نه ماه حبس محکوم شد
وکیل مدافع محمد علی نجفی گفت: موکلم به جهت قتل عمد به ۶ سال و نیم حبس و از 

باب نگهداری سلاح به یک سال و سه ماه حبس محکوم شد. 
حمیدرضا گودرزی با بیان اینکه قتل عمد محرز دانسته شد، افزود: رأی موکلم امروز از سوی 

ریاست شعبه نهم دادگاه کیفری یک تهران ابلاغ شد.
وی ادامه داد: این رأی با نظر اکثریت نبوده و ریاست دادگاه و یکی از مستشاران این رأی را 
صادر کردند و مستشار دیگر تعدد را وارد ندانسته و در باب نگهداری سلاح حکم برائت دادند 

و نجفی را به سه سال حبس محکوم کردند.
گودرزی اظهارداشت: رأی قابل اجرا ۶ سال و نیم حبس است البته رأی غیرقطعی است 
و اعتراض می کنیم تا به دیوان عالی کشور ارجاع شود زیرا به نظر ما رأی در تضاد با قوانین و 
مقررات حقوقی صادر شده است. وی اضافه کرد: آقای نجفی طبق گزارش آگاهی، شخصا 
اسلحه را به آگاهی تسلیم کرده است و تبصره ماده ۱۶ قانون اسلحه و مهمات مصوب سال 
۹۰ حاکی از آن است که هرکس داوطلبانه سلاح خود را تسلیم کند موجب دو درجه تخفیف 
خواهد بود. چهارشنبه هفته گذشته نیز گودرزی به ایرنا گفت: این رأی طبق مهلت قانونی 
۲۰ روز قابل فرجام خواهی در دیوان عالی کشور است و بطور قطع اعتراض خواهیم کرد 
زیرا نوع قتل را شبه عمد می دانیم. محمد علی نجفی شهردار پیشین تهران، هفتم خرداد 
سال جاری، میترا استاد همسر دوم خود را به ضرب دو گلوله در منزل خود واقع در منطقه 
سعادت آباد تهران به قتل رساند و عصر آن روز با حضور در پلیس آگاهی تهران به قتل اعتراف 
و دلیل آن را اختلافات خانوادگی عنوان کرد. سه جلسه دادگاه این پرونده در شعبه یکم 
دادگاه کیفری به ریاست قاضی محمدرضا محمدی کشکولی به صورت علنی برگزار شد و 
پس از آن، غلامحسین اسماعیلی سخنگوی قوه قضائیه، هشتم مرداد ماه در نشست خبری 
از صدور رأی پرونده قتل میترا استاد خبر داد و گفت: قتل عمد، ایراد صدمه غیرموثر در قتل 
همچنین نگهداری اسلحه غیرمجاز، سه عنوان اتهامی نجفی بود که دادگاه در دو موضوع 

متهم را محکوم کرده است.  
وی افزود: دادگاه قتل عمد را محرز دانسته و با توجه به تقاضای اولیای دم حکم به قصاص 
صادر کرده است همچنین دادگاه در مورد اتهام صدمه غیرموثر در قتل،  چون معتقد به انجام 
فعل واحد بوده، رای برائت داده است و نجفی در مورد نگهداری سلاح غیرمجاز متهم به دو 

سال حبس محکوم شده است.
سخنگوی قوه  قضائیه خاطرنشان کرد: حکم صادره غیرقطعی و قابل فرجام خواهی در 
دیوان عالی کشور است و در صورت اعتراض از ناحیه متهم یا وکلای متهم رسیدگی می شود.
اولیا دم میترا استاد در این پرونده از حق قصاص خود گذشت کردند ٣٠ شهریور ماه 
حمیدرضا گودرزی وکیل محمدعلی نجفی به ایرنا گفت: دیوان عالی کشور بعد از نقض رأی 
قتل عمد موکلم آن را به شعبه ۹ کیفری یک استان تهران برای رأی مجدد ارسال کرده است.

قاضی محمدی کشکولی، رییس شعبه ۹ دادگاه کیفری یک استان تهران ۱۲ آبان ماه 
درباره آخرین وضعیت پرونده نجفی گفت: نظریه کارشناسی به وکلای طرفین پرونده ابلاغ 

شد و وکلا ۷ روز فرصت دارند  که نظر کتبی خود را به ما اعلام کنند.  
وی اظهار داشت: اگر وکلا به نظریه کارشناسی اعتراضی داشتند باید هیات قضایی بررسی 
کند که آیا این اعتراضات قابل اجابت است یا نیست. بعد از طی این مراحل وقت دادرسی 

مجدد تعیین می شود و به پرونده رسیدگی می شود و  دادگاه علنی خواهد بود.

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده:

 2۰ درصد از مدیران دستگاه های اجرایی 
زنان هستند

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: شمار مدیران زن در دستگاههای 
اجرایی از ۱۳.۸ درصد در سال ۹۶ به حدود ۲۰ درصد در سال جاری افزایش پیدا کرده است. 
معصومه ابتکار عصر شنبه در جلسه شورای مشورتی با زنان استان همدان افزود: در دولت 
دوازدهم سهم زنان در عرصه مدیریتی باید ۳۰ درصد باشد که با همکاری مدیران بخشهایی 

اجرایی عملیاتی می شود.
وی با بیان اینکه هم اکنون زنان ۴۱ درصد از کارکنان دولت را نیز تشکیل می دهند افزود: 
۲۷ درصد اعضای هیات علمی کشور زنان هستند و انتظار  می رود زنان بیشتری را در بخش 
های مدیریتی دانشگاه ها داشته باشیم.  ابتکار اظهار داشت: عدالت یکی از مباحث محوری 
در جامعه است چراکه هم از جهت فرهنگ و باورهای دینی و هم به لحاظ ارزش ها و آرمان 

هایی که انقلاب اسلامی پایه گذاری کرده همواره جزو موضوعات مهم در جامعه است.
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: در برنامه ششم توسعه، سیاست ابلاغی 
رهبر معظم انقلاب و در سیاست های اختصاصی ابلاغی رییس جمهوری و برنامه های دولت 
دوازدهم، فرصتی است که بتوانیم بر اساس آنها برای عدالت جنسیتی برنامه ریزی کنیم. 
ابتکار با اشاره به تصویب سند ارتقا زنان و خانواده در همدان و دیگر استانها گفت: در سطح 
ملی و برای هر استان سند ارتقا وضعیت زنان مبتنی بر اطلس هر استان و نیازهای خاص 
آن ها پیگیری می شود. معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده افزود: شاخص های 
عدالت جنسیتی در هشت محور و ۱۷۶ شاخص تخصصی ارائه شده که همه دستگاه ها 
با  غیره  و  سیاسی  مشارکت  آموزشی،  بهداشتی،  شاخص های  شامل  و  برمی گیرد  در  را 
هدف گذاری ها مشخص است. ابتکار ادامه داد: دولت از کارآفرینی زنان حمایت و وام اشتغال 

روستایی را پرداخت کرده که زمینه اشتغال ۴۰ درصد زنان روستایی را فراهم کرده است. 

معاون وزیر کشور:  

بازخوانی شهرها به پژوهش نیاز دارد
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور گفت: بازخوانی شهرها و مرور 

اقدام ها در مدیریت شهری و روستایی نیاز به پژوهش و تحقیق های عملیاتی دارد.
مهدی جمالی نژاد روز شنبه در یازدهمین جشنواره پژوهش و نوآوری در مدیریت شهری 
و ششمین جشنواره پژوهش و آموزش در مدیریت شهری و روستایی در برج میلاد اظهار 
داشت: در مدیریت شهری و روستایی از توان علمی پژوهشگران و تحقیقات کارآمد استفاده 

شود بطوریکه باید از ظرفیت مدیران خلاق و نوآور برای تبدیل علم به ثروت بهره جست.
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور با اشاره به اینکه اکثر علوم و پژوهش 
ها وارداتی است گفت: در حوزه پژوهش نباید وارد کننده و وابسته به علوم غربی باشیم بلکه از 

سایر علوم در کنار علم بومی استفاده کنیم.  
جمالی نژاد تاکید کرد: باید علوم بومی را گسترش دهیم چون در گذشته دور صادر کننده 
علم بودیم. وی با تاکید بر اینکه کشورمان در حوزه های مختلف دارای رتبه های جهانی است 
گفت: رتبه دوم جهان در میزان ذخایر نفتی اثبات، رتبه سوم در تولید گاز طبیعی و سایر 
موارد را شاهد هستیم این دو حالیست که با این ظرفیت های بی بدیل اما هنوز آسیب های 

اجتماعی و گسل بین مدیران شهری و مردم را می بینیم.
معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور گفت: حاشیه نشینی و اسکان در 
کلانشهر ها بیداد می کند قاطبه شهروندان با وجود زحمات مدیران شهری، اعتماد واقعی 

را به آنان ندارند.  
وی اضافه کرد: روز به روز مشکلات از جمله آلودگی هوا، فرونشست زمین و حس تعلق 

مردم به روستاها و شهرها کم شده که این مسائل مشکلاتی ایجاد کرده است.  
جمالی نژاد با اشاره به نقش اساسی اعضای شورای اسلامی روستا و شهرها گفت: این افراد 
می توانند در امنیت ملی، اجتماعی و عمرانی موثر باشند.   وی گفت: اعضاهای شوراهای 
شهرها و روستاها در صحنه خدمت رسانی به مردم سینه چاک هستند ولی در کاهش 

اجتماعی شهر و روستا موثر نبوده اند که باید در سیاست ها بازنگری شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس خبرداد

احتمال تک نرخی شدن بنزین در بودجه 
سال آینده

 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: دولت پیشنهاد خاصی درباره قیمت بنزین در 
بودجه نیاورده است اما یکی از ایده های نمایندگان، تک نرخی شدن بنزین در سال ۹۹ است.
علی اکبر کریمی درباره وضعیت قیمت بنزین در بودجه سال ۹۹ گفت: دولت پیشنهاد 
خاصی در مورد نرخ بنزین در بودجه ۹۹ نیاورده است و احتمالا همان تصمیمی که سران قوا 

در این باره گرفته اند، ادامه خواهد داشت.
وی افزود: البته این حق برای نمایندگان وجود دارد که پیشنهادات خود برای قیمت حامل 
های انرژی به ویژه بنزین را در زمان بررسی لایحه بودجه سال ۹۹ در صحن علنی مجلس 

مطرح کنند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه در حال حاضر ایده هایی در مجلس در 
این باره مطرح است که باید مورد بررسی دقیق قرار گیرد، تصریح کرد: یکی از پیشنهادات 

مورد نظر نمایندگان مجلس تک نرخی شدن بنزین است که باید مورد ارزیابی قرار گیرد.
کریمی درباره تاثیرات تک نرخی شدن بنزین، اظهار داشت: باید این مسئله را در نظر گرفت 
که تک نرخی شدن باعث افزایش قیمت بنزین سهمیه ای خواهد شد و در صورتی که این 
تصمیم اتخاذ شود،  دوباره شوک جدیدی به بازار وارد می شود و می تواند آثار منفی زیادی در 
شرایط تورمی داشته باشد. وی خاطرنشان کرد: بر این اساس یکی دیگر از سناریوهای مورد 
نظر مجلس این است که روند فعلی قیمت بنزین حفظ شود چرا که اگر قرار باشد یک شوک 

دیگری به بازار وارد شود، دوباره شاهد موج افزایش قیمت خواهیم بود.

سخنگوی شورای عالی امنیت ملی:

اظهارات برایان هوک در رابطه با مذاکره، 
تبلیغاتی است

سخنگوی شورای عالی امنیت ملی کشورمان گفت که اظهارات برایان هوک مبنی بر 
امضای توافق جدید درو غ و فرار به جلو است. 

کیوان خسروی سخنگوی شورای عالی امنیت ملی کشورمان در گفت وگو با شبکه الجزیره 
گفت: تحریم  ای آمریکا جنگی فراگیر علیه مردم ایران است و اظهارات برایان هوک دروغی 

بیش نیست.
وی افزود: اظهارات هوک مبنی بر امکان امضای توافق جدید با ایران فرار به جلو است.

کیوان خسروی در ادامه گفت: اظهارات برایان هوک در رابطه با مذاکره تبلیغاتی است و 
هدف آن تحریف اذهان عمومی در رابطه با خروج واشنگتن از برجام است.

عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه عدم توجه به حقوق ملت، ظلم، آلودگی و فساد به 
وجود می آورد و عدالت را از بین می برد، گفت: اگر می خواهیم این نظام و انقلاب مقدس بماند 
باید حقوق مردم را رعایت کنیم که اگر رعایت نکنیم بدانیم که نمی ماند و اگر بماند گویی نمانده 
است چون محتوای آن تهی شده و دیگر اسلامی نخواهد بود. این استاد حقوق تأکید کرد که 
باید در جامعه نهضتی حقوقی به وجود بیاوریم چرا که حدود ۳۷ درصد از قانون اساسی زمین 
مانده و اجرا نمی شود یا نقض دارد. در مورد حمایت از مردم، ۱۴ اصل وجود دارد که همگی آنها 

به زمین مانده و اگر قانون اساسی یک کشور زمین بماند، جای افسوس دارد! 
آیت الله هاشم زاده هریسی  به بررسی حقوق ملت در قانون اساسی و اسلام پرداخت و اظهار 
کرد: پیشنهاد من این است که اگر می خواهیم این نظام و انقلاب که جان ماست مقدس بماند 
باید حقوق مردم را رعایت کنیم که اگر رعایت نکنیم بدانیم که نمی ماند و اگر بماند نمانده است 
چون محتوای آن تهی شده و دیگر اسلامی نخواهد بود. امام خمینی)ره( فرموده است: حفظ 
نظام اوجب واجبات است، ولی منظور امام فقط حفظ قالب نظام نیست. تهی بودن نظام از 
اسلام، عدالت و معنویت از بین بردن نظام با دست خودمان است. یکبار دشمن از بین می برد، 
یکبار خودمان به دو طریق، یکی ایجاد نارضایتی که سرمان را به باد می دهد و دیگری اینکه 

نظام را از درون تهی کنیم.
به گزارش جماران، وی گفت: باید در جامعه نهضتی حقوقی به وجود بیاوریم و حقوقدان 
ها، فضلا و علمای فقه جمع شوند و نهضت حقوق را بر نهضت انقلاب اسلامی بیفزاییم چون 
این جامعه نهضتی بوده و مورد غفلت واقع شده و امروز باید آن را برجسته کنیم و بدانیم که اگر 

حقوق نباشد، عدالت از بین می رود و مشروعیت حکومت به عدالت است.
حدود ۳۷ درصد از قانون اساسی زمین مانده و اجرا نمی شود 

وی با بیان اینکه قانون اساسی ما عظمت دارد و مترقی است، گفت: من نمی گویم قانون 
اساسی ما مطلق است چرا که بشر آن را تصویب کرده و به مرور تکمیل می شود، ولی روی هم 
رفته قانونی مترقی است. اصل سوم به عنوان حقوق ملت و اصل پنجم به عنوان حاکمیت ملت 
در اوج است. من مطالعه کرده ام و دریافتم که حدود ۳۷ درصد از قانون اساسی زمین مانده 
و اجرا نمی شود یا نقض دارد. به عنوان مثال در مورد حمایت از مردم، ۱۴ اصل وجود دارد که 

همگی آنها به زمین مانده است.
اگر قانون اساسی یک کشور زمین بماند، جای افسوس دارد

عضو مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: قانون اساسی سند ولایت ماست، اگر قانون اساسی 

یک کشور زمین بماند، جای افسوس دارد. حکومت ما ولایی است و دنیا از حکومت ولایی سر 
در نمی آورد، رسمیت این مساله در قانون اساسی ماست. رییس جمهور ما به اجرای قانون 
اساسی و حقوقی که در قانون اساسی وجود دارد، سوگند یاد کرده است. این قانون پشتوانه 

مردم است و حقوق شهروندی بدون قانون اساسی معنا ندارد.
هاشم زاده هریسی در پایان تأکید کرد که باید به قانون اساسی برگردیم. نباید اجازه بدهیم 
قانون اساسی خدایی نکرده به سرنوشت قانون در دوران طاغوت دچار شود. قانون اساسی 
ما امروز صاحب و مدافع ندارد. خدا می داند اگر رییس جمهوری به حقوق عمل می کرد چه 
قدرتی پیدا می کرد و هر چه گناهان ناکرده به گردن او می افتاد، مورد قبول مردم واقع نمی شد 

ولی امروز مردم قبول می کنند.

آیت الله هاشم زاده هریسی  :

اگر می خواهیم نظام مقدس بماند، حقوق مردم را رعایت کنیم 

سخنگو و قائم مقام دبیر شورای نگهبان گفت: انتخابات 
دوم اسفندماه، انتخاباتی پرشور، سالم و با مشارکت بالا و 

به نفع نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران خواهد بود.
روسای  در نشست تخصصی  "عباسعلی کدخدایی" 
نقش  به  اشاره  با  کشور  سراسر  عمومی  امنیت  پلیس 
پلیس در انتخابات بیان کرد: اهمیت انتخابات در تمامی 
کشور ها روشن است؛ انتخابات به ارزش تبدیل شده و 
موضوعیت پیدا کرده است و امروزه خود انتخابات برای 
ما اهمیت دارد و طبیعتا چشم هایی نیز در داخل و خارج 

متوجه آن است.
اشاره  اسفند  در  رو  پیش  انتخاب  به  آقای کدخدایی 
و تصریح کرد: سلامت و مشارکت دو نکته حائز اهمیت 
در برگزاری انتخابات است که ناجا در تامین هر دو هدف 

نقش موثری دارد.
برخورد  صحنه،  در  پلیس  حضور  کرد:  تصریح  وی 
جمله  از  نگهبان  به شورای  گزارش  ارائه  و  متخلفان  با 

انتخابات  در  و سرنوشت ساز  کننده  تعیین  محور های 
است.

آقای کدخدایی همچنین به موضوع تبلیغات انتخاباتی 
اشاره کرد و گفت: در دو ماده اشاره شده که اگر تبلیغات 
خلاف قانون صورت بگیرد موظف هستیم که با کمک 
نیروی انتظامی نسبت به آن اقدامات لازم صورت بگیرد 
و این می رساند که نقش پلیس در بررسی صلاحیت ها، 
بسیار  انتخابیه  حوزه  سازی  آماده  و  انتخابات  برگزاری 

تعیین کننده و موثر است.
به اهمیت مشارکت در  با اشاره  کدخدایی همچنین 
انتخابات عنوان کرد: امروزه بسیاری از کشور ها به میزان 
مشارکت در انتخابات توجه نمی کنند، این در حالی است 
که مشارکت در کشور ما به ویژه برای مقام معظم رهبری 
)مدظله العالی( و همچنین مردم از اهمیت بسیار بالایی 

برخوردار است.
باشد،  بیشتر  مشارکت  چقدر  هر  اینکه  بیان  با  وی 

تضمینی برای منافع ملی نیز تلقی می شود، ادامه داد: 
اگر قانون به درستی اجرا شود مشارکت نیز بالا می رود 
البته این را هم بگویم که مردم انتظار دارند که قانون به 

درستی و کامل اجرا شود.
این مقام مسئول با اشاره به این که ما به دنبال اجرای 
اجرایی  هیئت های  که  داریم  انتظار  و  هستیم  قانون 
براساس قانون وظایف خود را انجام دهند، تصریح کرد: 
ان شاء الله با تامین امنیت از سوی نیروی انتظامی و 
ارسال مستندات دقیق برای هیئت های اجرایی و نظارتی 
زمینه مشارکت گسترده و سالم در انتخابات پیش رو فراهم 
شود. سخنگو و قائم مقام دبیر شورای نگهبان عنوان کرد: 
امیدواریم که انتخابات دوم اسفندماه، انتخاباتی پرشور، 
سالم و با مشارکت بالا و به نفع نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران برگزار شود و اگر فردی هم اعتراضی دارد 
باید شکایت خود را در زمان مقرر عنوان کند و مطمئن 

باشد که ما قطعا اعتراض ها را بررسی می کنیم. 

یک کارشناس مسایل بین الملل و آمریکا گفت: بسیار دور از انتظار است که تبادل 
زندانی ها میان ایران و آمریکا سرمنشاء تحولاتی شود که به تنش در موضوع هسته ای و 

برجام پایان دهد. 
امیرعلی ابوالفتح در پاسخ به این پرسش که روسیه ظرفیت و اراده بازگرداندن آمریکا و 
ترامپ به برجام یا کاهش فشارها و زمینه سازی برای رفع اختلافات دارد؟ گفت: مسلما 
خیر. مسکو چنین ظرفیتی ندارد چون روسیه در روابط با آمریکا دچار مشکلات اساس 
است و به جز شخص ترامپ و معدود مشاوران و دستیارانش که رویکرد مثبتی به روسیه 
دارند، ساختار سیاسی داخلی آمریکا، روسیه را دشمنی خطرناک و منفور می داند و اساسا 
پروژه استعفای ترامپ را به خاطر روابط ترامپ با روسیه و مساله اوکراین کلید زده اند. از این 

رو مسکو نفوذ کلانی در آمریکا برای باز کردن مسیر مذاکرات میان ایران و آمریکا ندارد.
وی ادامه داد: به علاوه متحدان مهم آمریکا از جمله فرانسه، انگلیس، ژاپن نتوانستند 
کاری در بازگرداندن آمریکا به برجام یا کاهش فشارها انجام دهند، بنابراین از این جهت 
شانسی وجود ندارد ضمن این که برخی افراد نگاه بدبینانه تری نسبت به روسیه دارند و 
معتقدند خارج شدن ترامپ از برجام و فشار حداکثری آن به ایران به نفع روسیه تمام شده 
و می شود چرا که به لحاظ اقتصادی ایران را به خود وابسته می کند و از طرفی از غلتیدن 
ایران به سمت غرب جلوگیری می کند.آنها هم چنین معتقدند با وجود مواضع تند مسکو 
علیه آمریکا به خاطر خارج شدنش از برجام و اعمال تحریم های گسترده نسبت به ایران در 

پس پرده چندان هم از این روند ناراحت نیست.

مسکو توان بازگرداندن آمریکا را به برجام ندارد 
این کارشناس مسایل آمریکا تصریح کرد: این که روسیه آمریکا را وادار به بازگشت به 
برجام کند امری بعید و غیرممکن است اما این که روسیه بخواهد ایران را وادار به تمکین 
از خواست آمریکا کند احتمال دارد. در چنین شرایطی است که روس ها به خاطر اعمال 
فشار به ایران برای پذیرش شرایط آمریکا ما به ازایی بزرگ و قابل توجه را از آمریکا بگیرد اما 
در جهت عکس آن، سودی برای روسیه در بر ندارد که در شرایط فعلی و نیز در آینده نزدیک 
قابل تصور باشد. در عین حال امروز شاهد هستیم که روس ها حداقل در مواضع اعلامی 

خود ایران را به مقاومت در برابر تحریم ها و آمریکا دعوت می کنند.
برخی  و  آمریکایی  و  ایرانی  زندانی  دو  تبادل  درباره  ایسنا  با  گفت وگو  در  ابوالفتح 
گمانه زنی ها مبنی بر این که ممکن است این مساله پنجره ای را به روی مذاکرات ایران و 
آمریکا بگشاید اظهار کرد: اقدام انجام شده یک اقدام بشر دوستانه بود. خیلی پیش تر 
ایران و آقای ظریف در صدد این تبادل بودند  اما مورد استقبال ترامپ قرار نگرفته بود و در 
نهایت با وساطت برخی شخصیت ها و سیاستمداران زمینه این کار فراهم شد. در حال 
حاضر شاهدیم که هر دو کشور برای ادامه این روند اعلام آمادگی کردند و ممکن است در 
آینده شاهد آزادی زندانیان بیشتر میان ایران و آمریکا باشیم اما دور از انتظار است که این 
اقدامات سرمنشاء تحولاتی شود که به تنش در موضوع هسته ای پایان دهد یا پنجره ای را 
به این سو باز کند. وی تاکید کرد که مشکل برجام و اختلاف نظر میان ایران و آمریکا در این 

رابطه بسیار پیچیده است و به گام های مهم و جدی تری نیاز دارد.

سخنگو و قائم مقام دبیر شورای نگهبان :
انتخابات مجلس، پرشور، سالم و به نفع نظام خواهد بود 

ابوالفتح کارشناس مسایل بین الملل و آمریکا ؛

تبادل زندانی ها مشکل برجام را حل نمی کند

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی گفت: حمایت ما از داوطلبان انتخابات مجلس 
اینگونه نیست که ما از هرکس که خود را اصلاح طلب معرفی کرد یا در این ایام به ما نزدیک 

شد، حمایت کنیم. 
حجت الاسلام والمسلمین رسول منتجب نیا در سومین جلسه شورای مرکزی حزب 
جمهوریت با بیان اینکه در میان منتخبین کنگره آبان ماه فقط مدرک دو نفر زیر کارشناسی 
است، اظهار کرد: ۱۱ نفر لیسانس، ۲۶ نفر فوق لیسانس و ۱۰ نفر با مدرک دکترا در مجموعه 
تصمیم گیری حزب جمهوریت ایران اسلامی وارد شده اند. این بشارت را باید داد، که 
مجموعه ای جمع شده اند که همه تخصص های مورد نیاز را دارا بوده و می توانند به خوبی در 

روند حزب و کشور تحول ایجاد کنند.
وی افزود: در بدنه استان های حزب همین شرایط حاکم است، بخصوص که جوانگرایی 
به تمام معنا در حزب جمهوریت اجرا شده است و همانگونه که شاهد هستیم بیشترین ثبت 
نام برای مجلس یازدهم را از میان زنان حزب داشته ایم که نشان می دهد حزب جمهوریت در 

شعار متوقف نشده است و برای اهدافی که تعریف کرده است عمل وجود دارد.
منتجب نیا خاطرنشان کرد: قبل از اینکه کنگره حزب برگزار شود، زمانی که برخی ها اعلام 
کردند انتخابات را تحریم می کنند، ما صراحتا اعلام کردیم در انتخابات شرکت می کنیم، حال 
همان افرادی که تا پیش از این از تحریم انتخابات حرف می زدند متوجه خطای خود شده 
اند و اعلام کردند شرکت خواهند کرد. استراتژی حزب جمهوریت حضور در صحنه بوده و 
در سراسر کشور حزب جمهوریت فعال است و حرف جدید برای گفتن دارد. اینکه استراتژی 
حضور در صحنه چگونه محقق می شود و کیفیت آن به چه شکل خواهد بود، باید روی آن 
بحث کافی انجام شود. این مباحث نظری است و باید آن را در شورای مرکزی پخته و مدون 

کنیم.
وی در خصوص معیار حمایت حزب متبوع خود از کاندیداهای نمایندگی مجلس شورای 
اسلامی گفت: حمایت ما از کاندیداها اینگونه نیست که ما از هر کس که خود را اصلاح طلب 
معرفی کرد یا در این ایام به ما نزدیک شد، حمایت کنیم. همین لیست امید را در نظر بگیرید، 
این ها چگونه در لیست وارد شدند؟ من خودم عضو هیات رئیسه شورای عالی سیاست 
گذاری اصلاح طلبان در آن زمان بودم. تعداد زیادی از نیروهای اصلاح طلب رد صلاحیت 
شدند، ما هم باید تصمیم می گرفتیم. معیاری که برای حمایت شورای عالی از لیست نهایی 
»امید« اتخاذ شد »معیار حمایت از دولت روحانی بود«. بحث اصلاح طلبی نبود. در شرایطی 
قرار داشتیم، همین که کسی مخالف روحانی نبود برای ورود به لیست کفایت می کرد. آیا 
اکنون برای حزب جمهوریت این معیار، معیار درستی است؟ کمیته انتخابات و دفتر سیاسی 
ما باید ملاک و معیارهایی در چهارچوب مرام و اهداف حزب تعریف و به شورای مرکزی ارائه 
کنند. منتجب نیا یادآور شد: در رابطه با نحو مواجهه با دیگر اصلاح طلبان هم لازم است 
نکاتی را یادآوری کنم. با شورای عالی سیاست گذاری که از اول مخالف بودم و آن را مخالف 
دموکراسی و بدعت می دانستم. در این شورا اختلاف شدید وجود دارد. طرحی را معرفی 
کرده ند بنام طرح »سرا« که شبیه شرکت های هرمی گلدکوئیست عمل می کند. در حال 
حاضر یک اضطراب و تشویشی در درون شورا وجود دارد که تصمیم گیری برای آن ها را 
سخت کرده است. ما نباید خودمان را به چنین مجموعه ای سنجاق کنیم. ولی چه کسی 
باید تصمیم گیری کند؟ من یک نفر از شورای مرکزی حزب هستم، لذا شورای مرکزی باید 
جلسه ای مفصل در خصوص موضع حزب در اینگونه مسائل ترتیب دهد که تکلیف خود را با 

خودمان و کمیت و کیفیت ارتباط با دیگر اصلاح طلبان را روشن کنیم.

حجت الاسلام والمسلمین رسول منتجب نیا: 

ازاصلاح طلب نما ها حمایت نمی کنیم

فاطمه شریفی*

رضاآریاراد*

رییس فراکسیون امید مجلس گفت: شرایط در سال های 
۹۲ و ۹۶ به گونه ای پیش رفت که اصلاح طلب ها پشت 
آقای روحانی آمدند این حمایت به آن معنا نیست که دولت 
فعلی اصلاح طلب است البته ما هم باید مسئولیت حمایت 
از دولت را بپذیریم. در عین حال فکر می کنم درباره این 
دولت مقداری سیاه نمایی می شود چون کارهای خوبی در 
توسعه زیر بناها، بهبود مناطق محروم و وضعیت بهداشت و 

درمان انجام داده است.
محمدرضا عارف در گفت و گویی با بیان این که »دولت 
باید شفاف عملکردش را برای مردم توضیح دهد«، افزود: با 
وجودی که دولت کمترین تعامل را با فراکسیون امید داشته 
اما تلاش کردیم نقد مشفقانه کنیم بزرگترین مشکل این 
دولت این است با مردم حرف نمی زند؛ باید توضیح دهد 
درآمد نفت در سال ۱۳۹۱حدودا ۱۱۰ میلیارد دلار بوده که 
یک مرتبه به ۱۲ میلیارد دلار می رسد امیدورایم در یک سال 

و نیم باقی مانده دولت این رویه را اصلاح کند.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با انتقاد 
مجدد از رییس جمهور برای عدم توضیح و اغنای مردم 
درباره تصمیمات دولت گفت: یکی از انتقادات جدی ما 
این است که چرا در روز ۱۶ آذرماه یعنی در روز مخصوص 
دانشجو شاهد حضور پررنگ وزاری دولت در دانشگاه  ها 
نبودیم. نتیجه این رویکرد وضعیت فعلی در دانشگاه هاست 
باید وزرای دولت و اعضای کابینه ارتباط خوبی با دانشگاه ها 

داشته باشند.
او به عملکرد  عارف در پاسخ به سوالی مبنی بر نمره 
دولت روحانی گفت: اجازه دهید نمره ندهم چون معلم 

سخت گیری هستم.
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 

مقطعی است
رییس فراکسیون امید در پاسخ به سوال دیگری درباره 
انتقادات برخی نمایندگان درباره شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا، گفت: شورای عالی اقتصاد به دنبال 
ایجاد شده است به خصوص  شرایط برای کشور خاص 
به  نیاز  شرایط  این  در  ما  شد.  تشکیل  تحریم ها  از  بعد 
تصمیم گیری مقطعی و موردی داشتیم که شاید در برخی 
مواقع باید برخی از قوانین عادی هم دور شده می شد به 
همین دلیل با استناد به اصل ۱۱۰ قانون باید مصوبات 
شورا به تایید مقام معظم رهبری برسد. این شورا مقطعی 
است البته نظر مجلس این است همین موارد با قید دو یا 
سه فوریت به مجلس برای تبدیل به قانون ارائه شود. نمونه 
آخرین تصمیم مربوط به افزایش قیمت بنزین بود که مقام 

معظم رهبری از تصمیم سران حمایت کرد.
عارف در پاسخ به سوال دیگری درباره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی یازدهم و انتقادات از اصلاح طلبان به دلیل 
حمایت از دولت روحانی گفت: رای دادن یک حق و وظیفه 
ملی است حضور مردم در انتخابات پرشور برای ما یک اصل 

است و باید تمامی تلاش مسئولان معطوف به حضور مردم 
باشد. طبیعتا مردم نیز براساس ارزیابی از عملکردشان از 

نماینده یا یک جریان به آنها رای خواهند داد.
وی ادامه داد: آقای روحانی هیچ گاه نگفته اصلاح طلب 
است. اصلاح طلبان در دولت حضور دارند منتها این که 
از منش و روش  توانسته اند  و  تاثیرگذار بوده  حضورشان 
کنند،  استفاده  امور  پیگیری  در  خود  اصلاح طلبانه 
موضوعی است که باید در محافل نخبگان و دانشگاه ها 
مورد بحث قرار گیرد. صرف این که وزیری وابسته به جریان 
سیاسی است نمی توان گفت که آن وزیر منویات آن جریان 

را دنبال می کند .

محمد رضا عارف:

مسئولیت حمایت از دولت را بپذیریم



3یکشنبه -بیست وچهارم آذرماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4940

تیامین؛ ویتامینی برای محافظت از کلیه ها
افزون بر مدیریت درست دیابت، به نظر 
می رسد مصرف یک ویتامین به میزان 
کافی برای محافظت از سلامت کلیه ها 

اهمیت ویژه ای دارد.
امری  ها  کلیه  سلامت  از  محافظت 
ضروری برای یک زندگی طولانی و سالم 
آسیب  که  دانستید  می  آیا  اما  است. 
دیدگی کلیه ها یکی از خطرناک ترین و 
شایع ترین عوارض جانبی دیابت نوع ۲ 

است؟
های  جنبه  از  دیگر  بسیاری  همانند 

منفی دیابت در صورت عدم درمان و رسیدگی مناسب، آسیب دیدگی کلیه ها به تدریج و 
با گذشت زمان وخیم تر شده و اغلب به نارسایی کلیوی منجر می شود که بیمار را نیازمند 

انجام دیالیز یا پیوند کلیه برای ادامه زندگی می سازد.
افزون بر مدیریت درست دیابت، به نظر می رسد مصرف یک ویتامین به میزان کافی 

برای محافظت از سلامت کلیه ها اهمیت ویژه ای دارد.
ویتامینی که از کلیه ها محافظت می کند

در مطالعه ای که توسط دانشکده پزشکی وارویک در انگلیس انجام شد، تیامین که به 
نام ویتامین B۱ نیز شناخته می شود، توانایی خود در کند کردن، حفظ و معکوس کردن 

آسیب کلیوی که در مراحل اولیه قرار داشت را نشان داد.
نوروپاتی دیابتی که به آسیب عصبی ناشی از قند خون بالا گفته می شود به دفع زیاد 
پروتئین آلبومین از طریق ادرار منجر می شود. بیماران مبتلا به دیابت نوع ۲ که دوزهای 
بالای ویتامین B۱ دریافت کرده بودند، کاهش چشمگیر و بیش از ۴۰ درصدی در دفع 
آلبومین را تجربه کردند. ۳۵ درصد شرکت کنندگان تا پایان مدت این مطالعه به سطوح 

عادی دفع آلبومین از طریق ادرار بازگشتند.
مطالعه ای دیگر در دانشکده پزشکی وارویک پیش از این نشان داده بود که افراد مبتلا 
به دیابت نوع ۲ با کمبود تیامین مواجه هستند که این شرایط ممکن است موجب برخی 

مشکلات عروقی شود.
در مطالعه ای دیگر شرکت کنندگان به دو دسته تقسیم شده و یک گروه روزانه ۳۰۰ 
میلی گرم تیامین و گروه دیگر دارونما دریافت می کردند. نتایج جالب توجه ای پس 
از پایان مدت سه ماهه این مطالعه حاصل شد. اختلال در عملکرد عروقی و خوانش 
های آلبومین در گروهی که ویتامین B۱ دریافت کرده بودند، به طور قابل توجهی بهبود 

یافتند.
مطالعاتی که توسط تیم پژوهشی دانشکده پزشکی وارویک انجام شد ممکن است به 
ایجاد تغییراتی در چگونگی درمان اولیه پس از تشخیص ابتلا به دیابت نوع ۲ در افراد 
منجر شود. بنابر گزارشی که انجمن دیابت آمریکا منتشر کرده است، دیابت تقریبا در 
نیمی از موارد نارسایی کلیوی که هر ساله تشخیص داده می شوند، نقش دارد. در واقع، 

دیابت به عنوان یکی از دلایل اصلی نارسایی کلیوی شناخته می شود.
بدن به طور کلی ویتامین B۱ را به خوبی تحمل می کند. دریافت سه دوز ۱۰۰ میلی 
گرمی ویتامین B۱ در روز روشی امن و ارزان برای محافظت از کلیه ها در برابر آسیب 

ناشی از پیش دیابت، دیابت و بیماری کلیوی محسوب می شود.
اگرچه امکان مصرف تیامین در قالب مکمل وجود دارد، اما منابع غذایی مختلفی نیز 
برای تامین نیاز روزانه این ماده مغذی وجود دارند. گزینه های خام محتوای ویتامین 
B۱ بیشتری نسبت به نمونه های پخته دارند زیرا پخت می تواند بخشی از محتوای این 

ویتامین را در ماده غذایی از بین ببرد.
از منابع غذایی سرشار از ویتامین B۱ می توان به موارد زیر اشاره کرد:

مخمر آبجو محصولی با بیشترین تراکم ویتامین B۱ محسوب می شود.
غلات و سریال ها که از آن جمله می توان به جوانه گندم، برنج و جو دوسر اشاره کرد از 
دیگر منابع خوب برای تیامین هستند.گوشت و ماهی که ماهی تن یکی از بهترین منابع 

برای تیامین است و گوشت ماکیان پس از آن قرار دارد.
میوه های خشک شده و مغزدانه ها که از آن جمله می توان به دانه های آفتابگردان، 

بادام زمینی، گردو، و کشمش اشاره کرد.
سبزیجات سبز که از آن جمله می توان به جوانه های بروکسل، مارچوبه، بروکلی، و 

نخود فرنگی اشاره کرد.
افزودن ویتامین B۱ بیشتر به رژیم غذایی روزانه می تواند فواید سلامت بسیاری ارائه 
کند اگرچه شاید کمتر نام این ماده مغذی را شنیده باشید زیرا به اندازه ویتامین های C یا 
E محبوب نیست و همچنین برای بررسی و پژوهش به اندازه ویتامین D برای پژوهشگران 

جذاب نبوده است.
با این وجود، تیامین برای عملکرد درست برخی از سیستم های بدن ضروری است. 
این ماده مغذی وظایف متابولیک، مانند تبدیل کربوهیدرات ها به سوخت، محافظت از 

کلیه ها، محافظت از سیستم عصبی مرکزی و تنظیم خلق و خو را بر عهده دارد.
نادیده گرفتن اهمیت ویتامین B۱ می تواند خطرناک باشد و سلامت فرد را در معرض 
خطر قرار دهد. در همین راستا، افزودن ترکیبی از مواد غذایی و مکمل ها به زندگی روزانه 

می تواند به محافظت از کلیه ها و سلامت کلی بدن کمک کند.

فصل ها و دیابتی ها

قند خون در دیابتی ها در پی جابجایی فصول و نیز تغییر شیوه زندگی این بیماران دچار 
نوسانات مختلفی می شود.

مدیرعامل انجمن دیابت ایران با بیان این مطلب توضیح داد: ابتلا به دیابت نوع یک در 
برخی فصول سال بیشتر است بطوریکه در فصل زمستان بیشتر از فصل تابستان ابتلا به 
این بیماری مشاهده شده زیرا شیوع بیماری های ویروسی در فصول سرد سال بوده که 

به عنوان عاملی مهم در ابتلا به این بیماری مطرح می شود.
امیر کامران نیکو سخن اظهار داشت: تغییرات تغذیه ای در فصول مختلف سال نیز 
سبب نوسان قند خون می شوند، به عنوان مثال با شروع فصل گرما بسیاری از کودکان 
و نوجوانان دیابتی به خوردن بستنی روی آورده و با افزایش قند خون مواجه می شوند 
و یا اینکه بسیاری از افراد دیابتی ابراز می دارند که از میوه های تابستانی زیاد استفاده 
می کنند. میوه ها نیز حاوی قند بوده و مصرف آنها باید با شمارش نشاسته صورت گیرد، 
اگر بیماران از شمارش واحدهای نشاسته اطلاع ندارند، می توانند از کتب انجمن دیابت 
ایران استفاده کنند. وی ادامه داد: اغلب مشاهده می شود که در فصل تابستان ساعت 
خوابیدن و بیدار شدن، بخصوص در کودکان و نوجوانان دیابتی تغییر می یابد. اگر فرد 
دیابتی صبح دیر از خواب بیدار شده و انسولین خود را نیز دیرتر از روزهای قبل تزریق 

کند، با افزایش قند خون صبحگاهی مواجه خواهد شد.
نیکو سخن اضافه کرد: تزریق دیرتر انسولین بدن فرد را با فقدان انسولین پایه مواجه 
می کند زیرا اثر انسولین شب قبل در بدن پایان یافته ولی هورمون های بالا برنده قند 
خون، قند را از کبد فرد خارج می کنند. در حقیقت هورمون های بالا برنده خون با 
ساعات روشن شدن و تاریک شدن هوا تنظیم شده و به زمان خوابیدن و بیدار شدن شما 
توجهی ندارند. بنابراین افراد دیابتی باید توجه کنند که در فصل تابستان نیز دیر از خواب 

بلند نشده و تزریق انسولین صبحگاهی را در زمان معین انجام دهند.
مدیرعامل انجمن دیابت ایران تصریح کرد: سردی دست سبب ایجاد مشکل در 
تست قند خون می شود، اگر دست در زمان خون گیری سرد باشد، خون کافی از نوک 
انگشت جاری نمی شود و فرد مجبور می شود دوباره نوک انگشت خود را با لانست 
سوراخ کند، از سوی دیگر در دستگاه های قدیمی سیستم اندازه گیری حجم خون 
وجود نداشته و چنانچه خون کافی روی نوار دستگاه قرار نگیرد، عدد ثبت شده روی 
دستگاه کمتر از میزان واقعی قند خون خواهد بود. بنابراین در فصول سرد قبل از 
خون گیری دست خود را با آب ولرم بشویید تا عمل خون گیری با دقت و آسایش 
بیشتری انجام شود. وی با بیان اینکه شیوع افسردگی در فصول پاییز و زمستان بیشتر 
از بهار و تابستان است، گفت: شاید دلیل این امر کوتاه شدن روز و افزایش زمان تاریکی 
ناشی ازابری بودن هوا باشد و افسردگی نیز به دلایل مختلف سبب نوسان قند خون شما 
خواهد شد. نیکو سخن اظهار داشت: میزان فعالیت فرد دیابتی با تغییر فصل تفاوت 
می کند، بطوریکه فعالیت بدنی فرد دیابتی در فصول سرد سال کاسته شده و همین 
مسئله ممکن است به افزایش قند خون فرد دیابتی منجر شود، همچنین در فصول سرد 
سال ابتلا به آنفلوانزا افزایش می یابد. تب، عفونت و مصرف آنتی بیوتیک ها اغلب سبب 

افزایش قندخون می شود درحالیکه اسهال و استفراغ سبب افت قندخون می شود.
وی ادامه داد: در سال های اخیر با شروع فصل سرما، شاهد آلودگی هوا بخصوص 
در شهرهای بزرگ هستیم. با شروع فصل وآلودگی هوا، افراد جامعه بخصوص کودکان 
و سالمندان از داشتن فعالیت بدنی منع می شوند. کاهش فعالیت بدنی سبب افزایش 
قندخون فرد دیابتی می شود. نیکو سخن تاکید کرد: هر فرد مبتلا به دیابت باید سالانه 
آزمایش میکروآلبومین ادرار را انجام دهد تا از سلامت کلیه های خود مطمئن شو،. برای 
انجام این آزمایش باید ادرار شبانه خود را به مدت ۲۱ ساعت جمع آوری کرده و در جای 
خنک نگهداری شود و این بیماران از پزشک خود بخواهند این آزمایش را در فصل سرد 
برای آنها انجام دهد. در دنیا بیش از ۴۰۰ میلیون نفر مبتلا به دیابت هستند و این تصور 
وجود دارد که در سال های آتی این تعداد افزایش یابد. شیوع ۱۰ درصدی بیماری 
دیابت در منطقه خاورمیانه وجود دارد و حدود ۱۰ درصد ایرانیان نیز به این بیماری مبتلا 

هستند.

سلامت 

قبل از انجام کاری که برای آن نیاز به تمرکز دارید ابتدا مغز خود 
را به آرامش برسانید. برای این کار ابتدا در یک موقعیت راحت 
بنشینید، نفس عمیقی بکشید و اجازه دهید بدنتان آرام شود، در 
واقع شما با این کار به مغزتان اجازه خواهید داد تا بیشتر تمرکز 
کند. همه ما در دنیایی از حواس پرتی ها زندگی می کنیم، مهم 
نیست چند سال داریم یا شغلمان چیست و کجا زندگی می کنیم. 
حتی اگر سعی  کنیم از حواس پرتی جلوگیری کنیم شرایطی 
پیش می آید که باعث عدم تمرکز می شود؛ از زنگ تلفن همراه 
همکارمان گرفته تا صدای آواز خواندن همسایه طبقه بالایی و 
بلندگوی فروشنده ای که در خیابان میوه می فروشد و هزاران مورد 
دیگر. بنابراین بهترین راه برای تمرکز کردن این است که روی توان 
ذهنی خود سرمایه گذاری کنیم. برای اینکه تمرکزمان را بیشتر 
کنیم و در انجام کارهایمان نتیجه بهتری بگیریم بهتر است چند 

نکته را رعایت کنیم:
۱. مغز خود را آماده کنید

قبل از انجام کاری که برای آن نیاز به تمرکز دارید ابتدا مغز خود 
را به آرامش برسانید. برای این کار ابتدا در یک موقعیت راحت 
بنشینید، نفس عمیقی بکشید و اجازه دهید بدنتان آرام شود در 
واقع شما با این کار به مغزتان اجازه خواهید داد تا بیشتر تمرکز 

کند.
۲. تلفن همراهتان را خاموش  کنید

احساس  همراهشان  تلفن  کردن  خاموش  با  افراد  از  برخی 
ناامنی می کنند و نقش آن را در زندگی آن قدر حیاتی می دانند که 
حتی لحظه ای به خاموش کردن آن فکر نمی کنند. حقیقت این 
است که آن ها چندان حیاتی نیستند و مطمئن باشید جهان در 
مثلًا سی دقیقه ای که آن را خاموش کرده اید به پایان نمی رسد. 
بنابراین آن را خاموش کنید تا مغز شما شروع به تمرکز کند. لازم 
نیست این کار خیلی طولانی باشد از ۱۵ دقیقه در روز شروع کرده 
و آن را به  مرور بیشتر کنید. ابتدا احساس ناراحتی خواهید کرد 
و مغز شما دائماً در حال جنگ با شما خواهد بود و انواع اقسام 
فکر و خیال خواهد کرد. فکرهایی مثل: الان رئیسم در حال 
تماس با من است و از اینکه من تلفنم را خاموش کرده ام بسیار 

عصبانی شده و... در واقع مغز شما با این افکار سعی دارد شما 
را فریب دهد تا تلفنتان را روشن کنید بنابراین قبل از خاموش 
کردن، خودتان را برای مبارزه آماده کنید. هر چه بیشتر این کار را 
تکرار کنید خواهد دید که مغز شما از مبارزه دست خواهد کشید 
و درنهایت در این مدت خاموشی هیچ اتفاق مهمی هم نیفتاده 
است، نهایتاً مادرتان تماس گرفته تا در مورد شام شب نظرتان را 

بپرسد!
۳. موسیقی های مورد علاقه تان را انتخاب کنید

اکثر افراد در طول روز زمانی را به گوش دادن موسیقی مورد 
علاقه شان صرف می کنند اگر شما هم از آن دسته هستید یک 

لیست از موسیقی های مورد علاقه تان تهیه کنید. شاید عجیب 
به نظر برسد تمرکز کردن و هم زمان موسیقی گوش دادن! حتماً 
برای شما هم اتفاق افتاده که حین رانندگی ضبط صوت ماشین 
را روشن نگه می دارید تا تمرکزتان روی رانندگی بیشتر شود بله 
درست است این  یکی از راحت ترین راه ها برای بالا بردن تمرکز 
است. بنابراین هرگاه احساس کردید که برای انجام کاری نیاز به 
تمرکز بیشتری دارید موسیقی مورد علاقه تان را پخش  کنید البته 
بهتر است که موسیقی غیرآوازی و ملایم را انتخاب کنید. وقتی 
شما هم زمان با کار، موسیقی ملایمی گوش دهید مغزتان هم با 

آن ارتباط یافته و تمرکزتان بالاتر خواهد رفت.

۴. مکان خاصی را برای تمرکز انتخاب کنید
این مکان می تواند میز کار و یا یک کافی شاپ مخصوص باشد 
که شما به  طور خاص برای زمان های که نیاز به تمرکز دارید به آنجا 
می روید. زمانی که مکان مناسبی را برای این کار پیدا می کنید 
باید فقط کارهایی که نیاز به تمرکز بیشتری دارد را در آنجا انجام 
دهید، به  عنوان  مثال اگر خواستید به کسی تلفن کنید از آنجا 
خارج  شده و تماس بگیرید و سپس برای ادامه کار به آنجا برگردید. 
مغز شما یاد می گیرد که این مکان محل کار ویژه شماست و این 

همان چیزی است که شما به آن نیاز دارید. 
5. دمای محیط را تنظیم کنید

برای اینکه مغزتان تمرکز پیدا کنید بهتر است محیطی را انتخاب 
کنید که از دمای متعادلی برخوردار باشد. اگر مکانی که شما 
در آن نیاز به تمرکز دارید بیش  از حد گرم و یا سرد باشد مانع از 
تمرکزتان خواهد شد. بنابراین اگر به  ناچار مجبورید در محلی که 
هوایی سردتر از معمول دارد تمرکز کنید حتماً یک ژاکت به همراه 

داشته باشید.
6. بلند شده و حرکت کنید

ما انسان ها محدوده توجه محدودی داریم و مدت زمانی که 
می توانیم تمرکز کنیم در هر شخص متفاوت است. شخصی تنها 
بیست دقیقه می تواند تمرکز کند و در عوض دیگری دو تا سه 
ساعت با تمرکز بالا می تواند مشغول انجام کاری باشد. بنابراین 
زمانی که متوجه شدید دیگر نمی توانید تمرکز کنید بهتر است 
از جای خود بلند شده و حرکت کنید یا کاری متفاوت از کاری 
که می کردید را انجام دهید. اگر مشغول نوشتن گزارشی بودید از 
جای خود بلند شده و جلوی پنجره بروید یا محل را ترک کرده و به 
فضای سبزی در نزدیکی محل کارتان بروید و چند قدمی راه  رفته 

و به مغز خود استراحت دهید.
۷. ورزش کنید

ورزش کردن به توانایی مغز ما در نادیده گرفتن حواس پرتی 
کمک می کند. بهتر است فعالیت ورزشی که می خواهید انجام 
دهید متناسب با توان بدنی تان باشد تا به بدنتان فشار بیش  از حد 

وارد نکرده و به بالا بردن توان مغزتان کمک کند.

برای برخی افراد، مصرف یک صبحانه سرشار از کربوهیدرات و پروتئین که شامل دسر 
می شود، ممکن است به کاهش گرسنگی و هوس های غذایی در طول روز کمک کند.

اگر برای کاهش وزن و حفظ وزن سلامت تلاش کرده باشید احتمالا می دانید که این 
مبارزه می تواند چالش برانگیز باشد. این در شرایطی است که برخی ترفندها و تغییرات 

سبک زندگی ساده ممکن است به کاهش راحت تر اندازه دور کمر کمک کنند.
مطالعات درباره عواملی که بر وزن انسان تاثیرگذار هستند، نشان داده اند که برخی 
عادات سبک زندگی ممکن است از تجمع سلول های چربی در قسمت میانی بدن 
جلوگیری کنند. در ادامه با چند ترفند ساده برای کمک به کاهش وزن بیشتر آشنا می 

شویم.
همراه با صبحانه دسر مصرف کنید

برای برخی افراد، مصرف یک صبحانه سرشار از کربوهیدرات و پروتئین که شامل دسر 
می شود، ممکن است به کاهش گرسنگی و هوس های غذایی در طول روز کمک کند.

هدف یک رژیم غذایی کاهش وزن نه تنها بر کاهش وزن بلکه باید بر کاهش احساس 
گرسنگی و هوس های غذایی متمرکز باشد که به پیشگیری از افزایش وزن دوباره کمک 

می کند.
طی یک مطالعه، افرادی که یک رژیم غذایی محدود شده از نظر میزان کالری را دنبال 
می کردند و همراه با یک صبحانه سرشار از پروتئین تکه ای شکلات، یک دونات، یک 
کلوچه یا تکه ای کیک مصرف می کردند، وزن بیشتری نسبت به آنهایی که تنها ترکیبی 
از ماهی تن، سفیده تخم مرغ، پنیر یا شیر کم چرب را مصرف می کردند، تجربه کردند.

پژوهشگران نتایج بهتر رژیم صبحانه همراه با دسر را با زمانبدنی و ترکیب وعده غذایی 
مرتبط دانستند. یک رژیم غذایی سرشار از پروتئین گرسنگی را کاهش می دهد؛ ترکیبی 
از پروتئین و کربوهیدرات احساس رضایت یا پری را افزایش می دهد؛ و دسر هوس 
خوردن غذاهای شیرین، نشاسته ای و چرب را کاهش می دهد. این قبیل هوس های 
غذایی اغلب زمانی شکل می گیرند که مصرف شیرینی ها در یک رژیم غذایی محدود 
شده که می تواند در ادامه به مصرف بسیاری از غذاهای چاق کننده غیرمجاز در آن 

رژیم منجر شود.
از روی مبل بلند شده و تحرک بیشتری داشته باشید

احتمالا جای شگفتی نیست که ترکیبی از ورزش با یک رژیم غذایی فواید سلامت و 
وزنی بیشتر نسبت به تنها دنبال کردن یک رژیم غذایی خاص را ارائه می کند.

مطالعه ای که توسط مرکز علوم سلامت دانشگاه مکزیک انجام شد، نشان می دهد که 
ترکیبی از یک رژیم غذایی محرک کاهش وزن و ورزش منظم نسبت به تنها دنبال کردن 

رژیم غذایی حساسیت به انسولین را تقریبا دو برابر افزایش می دهد.
این مطالعه نشان داد که کاهش وزن تنها با کمک رژیم غذایی به بهبود در فشار خون و 
پروتئین واکنشی C )نشانه ای از التهاب در بدن( منجر می شود. اما ترکیب رژیم غذایی 

کاهش وزن با ورزش به بهبود واکنش گلوکز و انسولین به آزمایش تحمل گلوکز خوراکی، 
اندازه دور کمر، چربی احشایی، تری گلیسیرید و آدیپونکتین منجر شد. آدیپونکتین 
پروتئینی است که در سلول های چربی تولید می شود و حساسیت به انسولین را بهبود 

می بخشد.
چربی بیشتری مصرف کنید

در شرایطی که افراد دارای اضافه وزن مبتلا به دیابت نوع ۲ اغلب به مصرف یک رژیم 
غذایی کم چرب تشویق می شوند، پژوهشی در دانشگاه لینشوپینگ در سوئد نشان می 
دهد که کاهش وزن با دنبال کردن یک رژیم غذایی حاوی چربی بیشتر و کربوهیدرات 

کمتر می تواند اثر بهتری بر سطوح قند و لیپیدهای خون داشته باشد.
این مطالعه نشان داد که افراد مبتلا به دیابت که رژیم داشته و چربی بیشتری مصرف 
می کردند، به طور میانگین کاهش سطوح قند خون از ۵۸.۵ به ۵۳.۷ میلی مول بر 
مول را تجربه کردند. این به معنای آن است که شدت درمان برای دیابت نیز می تواند 

کاهش یافته و مقادیر انسولین به میزان ۳۰ درصد پایین آمده بود.
از مصرف نوشابه های رژیمی پرهیز کنید

بررسی رژیم غذایی کلی افرادی که نوشابه های رژیمی مصرف می کنند، نشان داده 
است که مصرف این نوشیدنی های کم کالری یا بدون کالری ممکن است موجب افت 
وضعیت سلامت آنها در مقایسه با افرادی شود که از این نوشیدنی ها مصرف نمی کنند.
در نظر گرفتن شرایط کلی رژیم غذایی پیش از تغییر یا افزودن نوشیدنی های رژیمی 
به آن اهمیت دارد زیرا در غیر این صورت ممکن است فواید سلامت که امیدوار بودید به 

آنها دست یابید، محقق نشوند.
نتایج یک مطالعه که داده های جمع آوری شده از بیش از ۴,۰۰۰ شرکت کننده طی 
یک بازه زمانی ۲۰ ساله را تجزیه و تحلیل کرد، نشان داد افرادی که یک رژیم غذایی 
متعادل را دنبال کرده و از مصرف نوشیدنی های رژیمی پرهیز می کردند، نسبت به 
آنهایی که این نوشیدنی ها مصرف می کردند، سالم تر بوده، اندازه دور کمر کوچکتری 
داشته، سطوح تری گلیسیرید خون آنها پایین تر و کمتر از سندرم متابولیک رنج می 

بردند.
مطالعه ای دیگر در دانشگاه میامی نیز نشان داد، افرادی که هر روز نوشابه رژیمی 

مصرف می کنند با افزایش خطر سکته مغزی و حمله قلبی مواجه هستند.
دو روز در هفته کربوهیدرات مصرف نکنید

مطالعه ای که توسط پژوهشگران مرکز پیشگیری جنسیس در بیمارستان دانشگاهی 
در منجستر جنوبی انجام شد، نشان داد که پرهیز از مصرف کربوهیدرات ها برای دو روز 
در هفته ممکن است رویکرد غذایی بهتری نسبت به یک رژیم استاندارد محدود شده 
از نظر میزان کالری دریافتی برای کاهش وزن باشد و همچنین به پیشگیری از سرطان 

پستان و بیماری های دیگر کمک کند.

داده های این مطالعه نشان داد که رژیم های غذایی کم کربوهیدرات متناوب )رژیم 
غذایی کم کربوهیدرات برای دو روز در هفته مصرف می شد( اثر بیشتری بر کاهش 
وزن، چربی بدن و مقاومت به انسولین نسبت به رژیم غذایی استاندارد روزانه مدیترانه 
ای داشته است. میزان کاهش وزن و چربی بدن با رویکردهای متناوب تقریبا ۴ کیلوگرم 
بود، در شرایطی که یک رژیم غذایی مدیترانه ای استاندارد موجب کاهش وزن ۲.۴ 

کیلوگرمی شده بود.
مقداری مغزدانه مصرف کنید

مطالعات درباره اثر مغزدانه ها، مانند بادام و گردو، بر افراد دارای اضافه وزن نشان می 
دهد که محتوای مواد مغذی موجود در آنها ممکن است به کمتر غذا خوردن کمک کنند. 
مطالعه ای در دانشگاه بارسلونا نشان داد که مصرف مغزدانه ها تولید سروتونین در افراد 
دارای اضافه وزن و مبتلا به سندرم متابولیک را افزایش می دهد. سروتونین ماده است 
که به انتقال سیگنال های عصبی کمک می کند و احساس گرسنگی را کاهش می دهد 

و همچنین به شکل گیری احساس بهتر در افراد و بهبود سلامت قلب کمک می کند.
همچنین، مصرف مغزدانه ها به کاهش سطوح موادی مرتبط با التهاب در بدن و دیگر 

عوامل خطرآفرین قلبی عروقی کمک کرده بود.
میوه ها و سبزیجات بیشتری مصرف کنید

نتایجی پژوهشی ۱۴ ساله که در دانشگاه بوستون انجام شد و سوابق سلامت ۵۹,۰۰۰ 
زن آفریقایی آمریکایی تبار را تجزیه و تحلیل کرد، نشان داد زنانی که یک رژیم غذایی 
سرشار از میوه ها و سبزیجات را مصرف می کردند، نسبت به زنانی که یک رژیم غذایی با 
محتوای کم از این مواد غذایی را دنبال می کردند، مشکلات وزنی کمتری داشتند. زنانی 
که یک رژیم غذایی سرشار از گوشت و غذاهای سرخ شده را مصرف می کردند، نسبت به 
زنانی که کمتر از این مواد غذایی استفاده می کردند، وزن بیشتری داشتند. پژوهشگران 
شاهد قوی ترین ارتباطات برای زنانی بودند که الگوهای غذایی آنها طی دوره مطالعه 
تغییر نکرده بود. ارتباطات بین زنانی که کمتر از ۳۵ سال سن داشتند نیز قوی تر بود که 
بیشترین میزان افزایش وزن )به طور میانگین ۱۳ کیلوگرم طی دوره ۱۴ ساله مطالعه( را 

تجربه کرده بودند.
رژیم غذایی خود را ساده نگه دارید

پژوهشی که در دانشگاه ایندیانا انجام شد، نشان داد که مصرف یک رژیم غذایی بسیار 
پیچیده یا رژیمی که باید بر مقدار و نوع غذایی که مصرف می کنید، توجه ویژه ای داشته 

باشید، احتمال کاهش وزن و حفظ وزن سالم را محدود می کند.
افرادی که یک رژیم غذایی پیچیده را دنبال می کنند و باید بر مقدار و نوع مواد غذایی 
مصرفی خود نظارت دقیقی داشته باشند، احتمال بیشتری دارد به واسطه احساس 

دشواری در دنبال کردن رژیم غذایی از ادامه این مسیر انصراف بدهند.
مطالعات نشان می دهند که دنبال کردن دستورالعمل های غذایی ساده تر می تواند 

احتمال موفقیت در زمینه کاهش وزن و حفظ وزن سالم را هرچه بیشتر افزایش دهد.
به میزان کافی بخوابید

استراحت و خواب کافی یکی از موارد مهم برای کاهش وزن است. پژوهش ها نشان 
داده اند که هرچه کمتر بخوابید احتمال افزایش وزن نیز می تواند افزایش یابد.

شواهد روزافزون نشان می دهند که عادات خواب نباید در زمینه کاهش وزن دست کم 
گرفته شوند، به ویژه زمانی که برنامه کاهش وزن برای یک بیمار مبتلا به چاقی ارائه می 
شود. خواب باید بخشی از یک بسته سبک زندگی باشد و برای کاهش وزن تنها بر رژیم 

غذایی و فعالیت بدنی تاکید نشود.
برخی پژوهش ها نشان داده اند که از تجزیه و تحلیل زمان کلی و کیفیت خواب افراد 
می توان برای پیش بینی میزان وزنی که می توانند کاهش دهند، استفاده کرد. خواب 
ناکافی و بی کیفیت ممکن است تمام تلاش های شما برای کاهش وزن و حفظ وزن 

سالم را بی اثر سازد.
پروتئین بیشتری مصرف کنید

زمانی که قند خون انسان به سرعت بالا و پایین می شود، امکان ایجاد احساسی 
ناخوشایند در فرد و شکل گیری هوس های غذایی و پرخوری افزایش می یابد. دریافت 
پروتئین بیشتر از وعده های غذایی یا میان وعده ها می تواند به کنترل این نوسانات قند 

خون کمک کند.
به عنوان مثال، مطالعه ای در دانشگاه ایالتی اوهایو نشان می دهد که رژیم های غذایی 
کم کالری سرشار از پروتئین ممکن است به طور ویژه برای افراد چاق و آنهایی که نوسانات 
قند خون خود را تجربه می کنند، مفید باشد. این مطالعه نشان داد که رژیم های غذایی 
سرشار از پروتئین امکان چربی سوزی بیشتر برای تولید انرژی بدون این که سلامت افراد 
چاق در معرض خطر قرار بگیرد را فراهم می کند و همچنین به حفظ سطح پایدار قند 
خون کمک می کند که می تواند به پیشگیری از دیابت و هایپرگلیسمی یا قند خون بالا 

کمک کند.

افزایش توان ذهنی برای تمرکز بهتر

7 راهکار برای بالا بردن قدرت تمرکز

نتایج یک بررسی نشان می دهد: خواب بیش از ۹ ساعت ممکن است خطر سکته 
مغزی را افزایش دهد. در این بررسی آمده  است: زیاده روی در خواب می تواند خطر 
سکته مغزی را بیشتر کند. گروهی از محققان چینی به مطالعه روی ۳۱ هزار و ۷۵۰ زن 
و مرد با میانگین سنی ۶۲ سال پرداخته و مدت زمان شش سال آنان را تحت کنترل قرار 
دادند. همچنین وضعیت جسمی این افراد و مدت زمان خواب آنان مورد بررسی قرار 
گرفت. محققان دریافتند: در مقایسه با مدت هفت تا هشت ساعت خواب در شبانه روز 
خوابیدن بیش از ۹ ساعت می تواند خطر سکته مغزی را حدود ۲۳ درصد افزایش 
دهد. همچنین خواب کمتر از شش ساعت تاثیری بر احتمال بروز سکته مغزی ندارد. 
همچنین در این مطالعه مشخص شد: چرت زدن بیش از ۹۰ دقیقه در طول روز ممکن 
است خطر سکته مغزی را حدود ۲۵ درصد افزایش دهد. علاوه بر این، افرادی که در 
طول شب بیش از ۹ ساعت می خوابند و در طول روز بیش از ۹۰ دقیقه چرت می زنند 
با خطر ۸۵ درصدی ابتلا به سکته مغزی روبرو هستند. محققان چینی با در نظر گرفتن 
فاکتورهایی از قبیل استعمال سیگار، مصرف مواد الکلی، میزان فعالیت بدنی، سابقه 
خانوادگی سکته مغزی، شاخص توده بدنی و دیگر فاکتورهای موثر بر سلامت نسبت به 
تاثیر میزان خواب بر خطر بروز سکته مغزی نتیجه گیری کردند. به گزارش ایسنا به نقل از 
نیویورک تایمز، دلیل تاثیر خواب زیاد بر سکته مغزی مشخص نیست، اما به گفته محققان 

مدت زمان خواب طولانی با افزایش التهاب مرتبط است.

خواب زیاد موجب
 سکته مغزی می شود

10 گام اولیه

 برای کاهش وزن
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رییس گروه سلامت مادران و باروری سالم مرکز بهداشت قم:

۱۵ درصد بارداری ها درقم می تواند
 پرخطر باشد

رییس گروه سلامت مادران و باروری سالم مرکز بهداشت قم گفت: اکثر بارداری هایی که 
سالانه اتفاق می افتد شرایط طبیعی و نرمال را به دنبال دارد، ولی حدود ۱۵ درصد از این 

بارداری ها دراین استان می تواند تبدیل به بارداری پرخطر گردد.
معصومه فرشید مقدم ،  افزود: در اغلب موارد قبل از این که زوجین تصمیم به بارداری بگیرند 

می توانند با کمک همکاران بهداشتی و متخصصان، مانع از پرخطر شدن بارداری گردند.
وی اضافه کرد: مهم ترین اقدام دراین رابطه تشکیل پرونده پیش از بارداری و انجام یک 
چکاب کامل از وضعیت سلامتی مادر و حتی پدر می باشد که این چکاب شامل یکسری 

معاینات ،آزمایش ها و مراقبت های بهداشتی و مصرف قرص اسیدفولیک است.
وی ادامه داد: در بسیاری از موارد سبک غلط زندگی مانند کم تحرکی، عادات غذایی غلط 
و یا مصرف دخانیات و داشتن استرس می تواند زمینه ایجاد بارداری پرخطر را ایجاد کند و 
مراقبت پیش از بارداری بهترین فرصت برای اصلاح این موارد است. به گفته مقدم، همچنین 
برخی از بیماری های خاص مادران مانند چاقی،دیابت،فشارخون،مشکلات قلبی و مغزی و 
مشکلات روانی ارزیابی گردیده و پس ازکنترل بیماری توسط متخصص مربوطه بهترین زمان 

بارداری و نکات مهم به مادران آموزش داده می شود.
وی بیان کرد: گاهی برخی مادران به علت عوارض خاص دوران بارداری مانند خونریزی، 
مسمومیت بارداری، دردهای زودرس زایمانی یا پارگی زودرس کیسه آب و کاهش یا عدم 
حرکت جنین پرخطر می گردند در این مواقع مراجعه فوری به بیمارستان و از دست ندادن 

فرصت بسیار ارزشمند است.
وی افزود: به طورکلی علایم هشدار در بارداری شامل سردرد شدید یا مداومی که بهبود پیدا 
نمی کند، هر سردردی که با تاری دید، اختلال تکلم یا بی حسی در اعضا همراه باشد، تاری 

دید، درد بالای شکم، تهوع یا استفراغ شدید، خونریزی یا لکه بینی است.
رییس گروه سلامت مادران و باروری سالم مرکز بهداشت قم اضافه کرد: تب، خروج مایع 
از اندام تناسلی، درد شکم و یا کمردرد شدید، درد یک طرفه ساق و ران پا، کبودی یا سردی 
یک طرفه اندام ها، ورم دست و صورت، سوزش و یا درد هنگام ادرار کردن، کاهش حرکت یا عدم 

حرکت جنین، تنگی نفس، سرفه مداوم یا شدید، کاهش هوشیاری و تشنج است.
وی خاطرنشان کرد: درصورتی که مادر بارداری دچار یکی از این علایم شود،  باید فورا به 

بیمارستان مراجعه کند یا با اورژانس ۱۱۵ تماس بگیرد.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

۱۵ واحد تولیدی راکد درقم فعال شد
 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه ۱۲ 

واحد صنعتی و سه معدن راکد دراستان به چرخه فعالیت و تولید بازگشت.
محمود سیجانی   بیان کرد: با به راه افتادن چرخه تولید دراین واحدها،  درمجموع برای ۲۸۰ 

تن فرصت شغلی ایجاد شد.
وی افزود: این واحدها درزمینهٔ تولید صنایع غذایی،  کفش و دمپایی،  محصولات پلاستیکی،  
فلزی،  شیمیایی،  سلولوزی و صنایع معدنی فعالیت می کنند. وی ادامه داد: حفظ واحدهای 
تولیدی موجود و بازگرداندن واحدهای راکد به چرخه فعالیت از مهمترین راهبردهای سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت قم است و این موضوع درجلسه های ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 

استان به صورت مستمر رصد خواهد شد.
سیجانی گفت:  بازدید مسئولان استان از واحدهای صنعتی به صورت منظم ادامه دارد و با 
برگزاری جلسات میدانی درمحل استقرار واحدها در خصوص راهکارهای رفع مشکلات آن ها، 

تصمیم های لازم گرفته می شود.
وی بیان کرد:  برای حمایت از بخش تولید، از ابتدای سال جاری تا پایان آبان ماه ۴۱ واحد 
صنعتی با تثبیت اشتغال سه هزار و ۱۶۱ تن برای دریافت تسهیلات موردنظر خود به مبلغ سه 

هزار و ۶۸۳میلیارد ریال به بانک های عامل استان معرفی شده اند.
وی ادامه داد: علاوه بر تلاش های صورت گرفته برای حفظ واحدهای صنعتی موجود 
و بازگرداندن واحدهای تولیدی راکد به چرخه فعالیت،  سازمان صنعت و معدن و تجارت قم 
از هرگونه سرمایه گذاری جدید در بخش صنعت استان استقبال می کند. قم در حال حاضر 
دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه 
آباد،  ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خور  و  )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات 
دستجرد، سیرو و طغرود است و ۲.۸ درصد صنایع کشور با ایجاد اشتغال مستقیم برای بیش از 

۵۳ هزار تن و سرمایه گذاری افزون بر ۴۱هزار میلیارد ریال در این استان فعال است.

با حضور آیت الله اعرافی؛ 

یادواره شهیدان منطقه مصلی قدس قم
 برگزار شد

یادواره شهیدان ستاد نماز جمعه و منطقه مصلی قدس قم عصر جمعه با حضور مسئولان، 
نمایندگان مجلس, روحانیان، خانواده معظم شهدا و اقشار مختلف مردم در شبستان مصلی 

قدس قم برگزار شد.
در این آیین آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور و احمد امیرآبادی فراهانی 
نماینده قم و عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی و برخی مدیران دستگاه های اجرایی 
استان حضور داشتند. استاد حوزه علمیه قم طی سخنانی حضور مقتدرانه نظام اسلامی در 
عرصه های مختلف بویژه رویارویی با استکبار جهانی را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: 
در طول ۴۰ سال گذشته هیچ عامل یا پدیده ای مانند انقلاب اسلامی استکبار را در معرض 
تهدید و نابودی قرار نداده است. حجت الاسلام و المسلمین علیرضا پناهیان همچنین با اشاره 
جنایت های صورت گرفته علیه ملت ایران بیان داشت: وجود ۱۷ هزار شهید ترور که توسط 
منافقان و مزدوران دست نشانده استکبار به شهادت رسیدند، بیانگر بخشی از این اقدام های 
مذبوحانه و توطئه آمیز می باشد. استاد حوزه علمیه قم همچنین جهاد و شهادت را امری الهی 
و مقدس توصیف کرد و گفت: پیامبر اسلام )ص( در جنگ بدر به مسلمانان فرمود، اگر شما در 

این جنگ قاتل نباشید، سال بعد به همین تعداد کشته خواهید داد.
اجرای تواشیح توسط گروه همخوانی سفیران هدایت از جلوه های ویژه این آیین بود و در 

پایان نیز دو تن از خانواده معظم شهیدان با اهدا لوح مورد تجلیل قرار گرفتند.

مسئول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم:

 ۵۱2۸ قمی در آزمون قرآن وزارت ارشاد 
ثبت نام کردند

 مسئول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به تمدید دوباره 
مهلت ثبت نام در آزمون سراسری قرآن و عترت وزارت ارشاد گفت: تاکنون پنج هزار و ۱۲۸ قرآن 

آموز قمی برای شرکت در این آزمون ثبت نام کردند.
سید مصطفی میرعرب رضی  استقبال قرآن آموزان قمی از این آزمون را بسیار خوب دانست و 
ادامه داد: استان قم در حال حاضر ازنظر تعداد شرکت کننده در رتبه چهارم کشور و شهرستان 

قم رتبه نخست تعداد ثبت نام کنندگان در این آزمون را به خود اختصاص داده است.
وی ادامه داد: به دلیل استقبال جامعه قرآنی کشور و استان از این مسابقات، آخرین مهلت 
ثبت نام در این آزمون برای دومین بار تمدید شد و علاقه مندان می توانند تا  ۲۷ آذرماه جاری 

در این آزمون ثبت نام کنند.
مسئول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، سنجش و ارزیابی 
کمی و کیفی قران آموزان و موسسه های قرآنی فعال در کشور را ازجمله اهداف این آزمون 
برشمرد و گفت: قم به دلیل جایگاه فرهنگی و دینی و همچنین فعالیت موسسه های فرهنگی 

و قرآنی متعدد با سطح فعالیت ملی و بین المللی ظرفیت های مهمی در این زمینه دارد.
میرعرب رضی، اظهار داشت: بررسی عملکرد آموزشی  موسسه ها و مراکز آموزش قرآن ، 
شناسایی نخبگان و استعدادهای برتر قرآنی و به روزرسانی بانک جامع اطلاعاتی کشور و  
همچنین ایجاد انگیزه در عموم مردم به ویژه نوجوانان و جوانان برای توجه به معارف قرآنی از 

دیگر اهداف برگزاری این آزمون در سطح کشور است.
وی سوم بهمن ماه سال جاری را زمان برگزاری این آزمون اعلام کرد و گفت: کارت های ورود 

از ۲۵ دی از طریق پایگاه اطلاع رسانی www.quranedu.ir قابل دسترس است.
این آزمون در چهار گروه امتحانی ترجمه و مفاهیم، حفظ،  معارف اهل بیت)ع( و آموزش 
الکترونیک و در ۱۶ رشته برگزار می شود که علاقه مندان برای شرکت در این آزمون ضروری 
است با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی www.quranedu.ir نسبت به ثبت نام خود اقدام کنند.

 
 رئیس پارک علم و فناوری استان قم:

 2 هزار شغل در واحدهای فناور قم ایجاد شد
 رئیس پارک علم و فناوری استان قم گفت: در حال حاضر استان قم یک پارک علم و فناوری، 
شش مرکز فناوری و سه شتابدهنده دارد که بیش از ۲۰۰ واحد فناور در این مراکز مستقر 

هستند و بیش از ۲ هزار اشتغال در آنان ایجاد شده است.
سید حسین اخوان علوی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه این هفته شهر قم در 
مصلای قدس اظهار کرد: این استان از لحاظ شرکت های دانش بنیان با برخورداری از ۷۴ 

شرکت دانش بنیان، در بین ۱۰ استان نخست کشور قرار دارد.
وی خاطرنشان کرد: در سال گذشته، شرکت های فناور زیر پوشش پارک علم و فناوری 

استان قم، نزدیک به ۶۵۰ میلیارد ریال فروش و بیش از یک میلیون دلار صادرات داشته اند.
وی برخورداری از طرح ایده و یا محصول و یا خدمت فناورانه، نوآورانه بودن ایده یا محصول، 
برخورداری از قابلیت تجاری سازی، داشتن بازار و امکان پذیری فنی را از جمله شرایط ورود به 

پارک علم و فناوری و مرکزهای رشد برشمرد.
اخوان افزود: تسهیلات و حمایت های مالی، شکبه سازی، خدمات پشتیبانی فنی، خدمات 
آموزشی و مشاوره ای، خدمات کارگاهی و آزمایشگاهی و ثبت اختراع از جمله خدمات و 

حمایت هایی است که از این شرکت ها انجام می شود.
وی با اشاره به ویژگی ها، توانمندی ها و ظرفیت های این استان اظهار کرد: در قم ۱۰۰ 
هزار طلبه حوزه علمیه، بیش از ۷۰ هزار دانشجو، بیش از ۱۷۰ هزار دانش آموز، بیش از ۲۰۰ 

موسسه تحقیقاتی و بیش از ۳۰ مرکز آموزش عالی داریم.    
رئیس پارک علم و فناوری استان قم در بخش دیگر سخنان خود، از موضوع علم و فناوری 
به عنوان یک موضوع اصلی و راهبردی یاد کرد و گفت: پیشرفت، تعالی، قدرت و عزت ایران 
اسلامی در سایه دانش و فناوری اتفاق خواهد افتاد. اخوان بر ضرورت و توجه به پارک های 
علم و فناوری به منظور رشد فناوری در کشور تاکید کرد و یکی از راه های اشتغال را همین پارک 

های علم و فناوری و تبدیل دانش به صنعت دانست.

اجتماعی

 معاون توانبخشی بهزیستی استان قم  خبرداد

صدور ۱۶ هزار کارت معلولیت برای معلولان 
استان قم

معاون توانبخشی بهزیستی استان قم از صدور حدود ۱۶ هزار کارت شناسائی معلولیت 
جهت معلولین استان قم خبر داد.

محمد علی مقدم خواه گفت: با عنایت به ابلاغ فرایند سطح بندی و تعیین میزان معلولیت 
به استان ها طبق تبصره ماده یک قانون جامع حمایت از معلولین مصوب ۱۶ اردیبهشت 
۱۳۸۳ کلیه استان ها موظف به صدور کارت شناسائی معلولیت شدند که استان قم هم 
طی فرایند تعریف شده برای کلیه معلولین متقاضی نسبت به صدور کار جدید اقدام کرد و 
تا کنون حدود ۱۶ هزار کارت صادر شده است. وی افزود: فرایند سطح بندی قدیم در تعیین 
نوع و شدت معلولیت، مبنای علمی دقیقی نداشت لذا به همین دلیل طبق دستورالعملی که 
سازمان بهداشت جهانی به تمام کشورها ابلاغ کرده است، صدور کارت جدید معلولیت در 
دستور کار کشورها قرار گرفته است و سازمان بهزیستی کشور هم در همه استان ها اقدام به 
تشکیل کمیسیون های سطح بندی )Icf( نمود و تا کنون تقریباً تمام معلولین متقاضی نسبت 
به دریافت کارت جدید اقدام نموده اند. معاون امور توانبخشی بهزیستی استان قم تأکید 
کرد: کارت های جدیدی که برای معلولان صادر می شوند بر اساس استانداردهای یک نظام 
بین المللی است و صدور کارت شناسایی معلولان به دو زبان فارسی و انگلیسی مشتمل بر 
اطلاعات هویتی و تشخیصی انجام می شود و این اقدام می تواند به توسعه مشارکت اجتماعی 
و دسترسی به امکانات جامعه همچون دیگر شهروندان و افراد عادی جامعه برای گروه های 
هدف سازمان بهزیستی کمک کند. وی توجه به عملکرد و میزان توانمندی و توانایی افراد 
معلول در مشاغل مختلف را از جمله مزایای کارت معلولیت جدید  برشمرد  و گفت: برای صدور 
کارت های معلولیت جدید جوانب مختلف وضعیت معلولان مورد سنجش قرار گرفته و در 
نهایت  شدت معلولیت آن ها را تعیین می شود. مقدم خواه از کلیه ادارات، نهادها و دستگاهای 
اجرایی، خدماتی، قضایی، انتظامی و آموزشی استان درخواست کرد در هنگام ارائه خدمت به 
معلولین عزیز صرفاً همین کارت را مطالبه نموده از درخواست هرگونه معرفی نامه یا مکاتبات 

دیگر خودداری نمایند.

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران  خبرداد

اطعام بیش از 4۵۰ هزار زائر 
در مسجد مقدس جمکران

مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران از اطعام بیش از ۴۵۰ هزار زائر این مکان مقدس از 
ابتدای سال تاکنون خبر داد.

 مجید سلیمیان با اشاره به اینکه دو خدمت اصلی به زائران مسجد مقدس جمکران ارائه 
می شود، اظهار کرد: این دو خدمت شامل خدمات رفاهی و خدمات فرهنگی است که 
مدیریت پشتیبانی مسجد مقدس جمکران عهده دار ارائه خدمات رفاهی به زائران است تا 
بتوانند با آرامش خیال و در فضایی مطلوب اعمال عبودیتی را انجام داده و ارتباط بهتری با 

برنامه های فرهنگی این مکان مقدس برقرار کنند.
وی ادامه داد: مدیریت پشتیبانی مسجد مقدس جمکران وظیفه پشتیبانی و لجستیکی از 
تمام فعالیت های مسجد مقدس جمکران را دارد که یکی از مباحث مهم در تکریم زائرین این 
مکان مقدس بحث سفره داری و پذیرایی از مهمانان عزیز است و هر هفته تعداد زیادی از زائرین 

این مکان مقدس میهمان سفره اطعام مسجد مقدس جمکران می شوند.
مدیر پشتیبانی مسجد مقدس جمکران با اشاره به اینکه در تاریخچه این مکان مقدس 
حسب روایت کتاب نجم الثاقب آمده است که حضرت ولی عصر )عج( در صدور فرمان بنای 
مسجد به حسن بن مثله جمکرانی دستور دادند تا بزی را قربانی کرده و با آن مردم را اطعام 
کنند؛ گفت: بر اساس سنتی که از سالیان گذشته در حال اجراست زائران در این مکان مقدس 
با غذای آبگوشت اطعام می شوند و از ابتدای سال ۹۸ تاکنون بالغ بر ۵۳ هزار نفر در روزهای 

دوشنبه مهمان این سفره اطعام مسجد مقدس جمکران بوده اند.
سلیمیان افزود: در شب های چهارشنبه و شب های جمعه نیز از ابتدای سال ۹۸ تاکنون 
بالغ بر ۴۰۰ هزار نفر میهمان سفره حضرت بودند که به صورت انفرادی، خانوادگی و کاروانی به 
این مکان مقدس مشرف شدند و این آمار علاوه بر آمار پذیرایی زائرین از طریق ایستگاه های 
صلواتی و چایخانه های مسجد مقدس جمکران است که متناظر با فصل سال در سرما و گرما 
از زائران پذیرایی می کنند. وی در پایان خاطرنشان کرد: بانیان خیری که علاقه مند شریک 
شدن در ثواب سفره داری در این مکان مقدس هستند می توانند با شماره تلفن ۳۷۲۵۳۳۳۱ 

با پیش شماره ۰۲۵ مدیریت پشتیبانی مسجد اطلاع دهند تا طبق نظر بانی عمل شود.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم  خبرداد

قم در رتبه 2۶ سرانه فضای آموزشی 
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: رتبه استان در سرانه فضای آموزشی در کشور، ۲۶ 

است و در استان قم نیاز به احداث ۹۸ مدرسه داریم. 
حمید رضا شیخ الاسلام با اشاره به کمبود فضای آموزشی در استان قم اظهار کرد: در این 
استان نیاز به احداث ۹۸ مدرسه جدید داریم تا سرانه فضای آموزشی در قم به میانگین کشوری 
برسد. وی ادامه داد: استان قم در سال ۱۳۹۲ به لحاظ سرانه فضای آموزشی، رتبه آخر را در 
کشور داشت، اما با احداث ۱۷۰ فضای آموزشی، فرهنگی و ورزشی و مقاوم سازی تعدادی از 
مدارس استان طی چند سال اخیر، رتبه استان قم در سرانه فضای آموزشی در کشور به رتبه 

۲۶ رسید، البته هنوز سرانه فضای آموزشی این استان زیر میانگین کشوری است.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم افزود: استان به لحاظ فضای آموزشی عقب ماندگی از 
گذشته دارد و متناسب با رشد جمعیت قم، ساخت و ساز مدارس در این استان در گذشته به 
خصوص در دهه ۷۰ و دهه ۸۰ صورت نگرفت و این استان باز هم نیاز به ساخت و ساز مدارس 

جدید دارد تا زمانی شاهد مدارس سه شیفت در برخی از مناطق قم نباشیم.
شیخ الاسلام واگذاری زمین با کاربری آموزشی به آموزش و پرورش استان قم را ضروری 
دانست و تصریح کرد: از شهرداری و شورای اسلامی شهر قم تقاضا کردیم که زمین های با 
کاربری آموزشی را شناسایی و به آموزش و پرورش واگذاری کنند. وی خاطرنشان کرد: یکی از 
مهم ترین مقوله های زیر ساختی در مناطق جدید الاحداث بحث تامین فضای آموزشی است 

و در تعیین کاربری زمین ها در این مناطق باید به این مساله توجه شود.

کارشناس آموزش وپرورش قم:

۱۱ درصد دانش آموزان قم در مدارس 
غیردولتی تحصیل می کنند

کارشناس مدارس غیردولتی آموزش وپرورش قم گفت: ۲۷ هزار و ۴۰۱ تن معادل ۱۱ درصد 
از دانش آموزان این استان در مدارس غیردولتی تحصیل می کنند. 

واحد دوره  آموزشی شامل ۱۱۵  واحد  تعداد دانش آموز در ۲۱۱  این  اکبر اسحاقی  افزود: 
واحد دوره متوسطه دوم تحصیل می کنند. وی  و ۴۴  اول  واحد دوره متوسطه  ابتدایی، ۵۲ 
بابیان این که ۲ هزار نیروی آزاد در مدارس قم تدریس می کنند،  اضافه کرد: ۱۳ هزار و ۳۰۱ تَن 
از دانش آموزان مدارس غیردولتی قم پسر و ۱۴ هزار و ۱۰۰ تَن دختر می باشند. وی با اشاره 
این  بر اساس عملکرد درجه بندی می شدند، گفت:  این که مدارس غیردولتی درگذشته  به 
مدارس هرسال با توجه به طرح نظارت جامع توسط اداره های آموزش وپرورش مورد ارزیابی 
قرار می گیرند. اسحاقی با اشاره به این که مدارس غیردولتی همانند مدارس دولتی در طول 
سال نظارت می شوند، بیان کرد: این مدارس  علاوه بر نظارت های معمولی،  به صورت ویژه مورد 
بازدید و ارزیابی قرار می گیرند. وی خاطرنشان کرد: شهریه مدارس غیردولتی توسط سامانه 
شهریه وزارت آموزش وپرورش و برابر ماده ۱۵ قانون تاسیس و اداره مدارس و مراکز غیردولتی و بر 
اساس الگوی تعیین شهریه که با توجه به دوره تحصیلی، سطح آموزشی و پرورشی، برنامه سال 
تحصیلی، فعالیت های فوق برنامه، فضای فیزیکی و تجهیزات و شرایط منطقه ای و تورم رسمی 
کشور که از سوی بانک مرکزی اعلام می شود،  توسط شورای نظارت مرکزی تهیه و ابلاغ می گردد. 
کارشناس آموزش وپرورش قم افزود: اگر گزارشی در خصوص دریافت اضافی و غیرقانونی شهریه 

از مدارس دریافت شود،  برابر ضوابط و مقررات پیگیری و اقدام لازم به عمل می آید.

با محوریت تمدن اسلامی؛

همایش »نخبگان ایران و جهان عرب« در قم 
برگزار می شود

 معاون پژوهشی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم گفت: همایش نخبگان ایران و جهان 
عرب با محوریت تمدن اسلامی اوایل دی ماه امسال با هدف ایجاد شبکه نخبگانی در قم برگزار 
می شود.حجت الاسلام نجف لک زایی قبل از ظهر شنبه در آیین افتتاحیه پنجمین نمایشگاه 
دستاوردهای پژوهشی و فناوری دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم که در مرکز همایش های 
غدیر برگزار شد، اظهار داشت: در نمایشگاه امسال ۲۷۰ اثر جدید که شامل کتاب و فناوری 
است رونمایی می شود که از این ۲۷۰ اثر ۲۵۰ جلد کتاب و ۲۰ مورد فناوری های نوین خواهد 
بود. وی با بیان اینکه در چهارمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی دفتر تبلیغات اسلامی و 
فناوری های نوین ۲۲۰ اثر در زمینه کتاب و ۱۶ اثر در بخش فناوری های نوین رونمایی شد، 
گفت: در نمایشگاه امسال با رشد پژوهش روبه رو بودیم و آثار رونمایی شده در فاصله زمانی 
آذرماه سال گذشته تا آذر ۹۸ گردآوری شده اند. معاون پژوهشی دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 
علمیه قم با اشاره به پژوهش در زمینه سبک زندگی، بیان کرد: در بخش سبک زندگی، 
دانشنامه قرآنی سبک زندگی را داریم و میز سبک زندگی هم فعال شده است ضمن این که 
امروز ۱۶ اثر در زمینه سبک زندگی را رونمایی می کنیم که از مدخل های دانشنامه سبک 
زندگی است و امید است تا سال آینده به اتمام برسد. وی به دایره المعارف جامع قرآنی هم 
اشاره ای کرد و افزود: جلد ۱۶ دایره المعارف قرآن کریم از دیگر بخش های افتتاحیه نمایشگاه 
دستاوردهای پژوهشی و فناوری های نوین دفتر تبلیغات اسلامی است که رونمایی خواهد 
شد. حجت الاسلام لک زایی افزود: بخشی از زیرساخت این دایره المعارف قرآن کریم توجه 
به مباحث اسلامی در علوم انسانی است به ویژه این که دانشنامه های تخصصی در فاز اول 
از همین دایره المعارف استخراج می شود. وی اظهار داشت: در بخش عزت ملی، روابط 
خارجی و مرزبندی با دشمن کارهایی در زمینه مطالعات اسلامی امنیت صورت گرفته که تا 
سال آینده منتشر خواهد شد هم چنین در حوزه اخلاق و معنویت همکارهای خوبی انجام 
گرفته و پروژه های خوبی در دست انجام است. رئیس پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی عنوان 
کرد: پژوهش پایه استقلال و آزادی ماست که اگر پژوهش بر پایه مبانی اسلامی انجام شود، 
استقلال تقویت خواهد شد. وی در ادامه اظهار داشت: همایش نخبگان ایران و جهان عرب 
با محوریت تمدن اسلامی و با حضور اندیشمندان داخلی و جهان اسلام و عرب اوایل دی ماه 

امسال با هدف ایجاد شبکه نخبگانی در قم برگزار می شود.

 استاد عالی حوزه علمیه قم با بیان اینکه قانونگذار و 
فقها بر مهریه تاکید دارند و آن را جزو دیونی می دانند که 
در صورت فوت زوج، نخست باید مهریه زن از مایملک او 
پرداخت شود، گفت: مردان باید این جمله قدیمی که 
مهریه را کی داده کی گرفته را فراموش کنند و این تعهد را 
که فلان مقدار بدهکار مهریه هستم و باید آن را به تدریج 

پرداخت کنم، بپذیرند.
که  این  به  اشاره  با  عندلیب  حسین  الاسلام  حجت 
زندگی زناشویی یک معاهده است و نه معامله، افزود: 
مهریه حق قانونی و شرعی زن است که نخستین صحبت 
ها در ازدواج حول محور آن می چرخد. حقی که گاه بر اثر 
بی اطلاعی زوجین و غلبه احساسات بر تعیین میزان آن 
و رسم و عرف موجبات بی ثباتی زندگی را فراهم می کند.
مهریه حقی قانونی و شرعی که مطابق ماده ۱۰۸۰- 
۱۰۸۷ قانون مدنی عبارت از مالی است که به مناسبت 
عقد نکاح، مرد ملزم به دادن آن به زن است. بنابراین مهر، 
نوعی الزام قانونی است که بر مرد تحمیل می شود و فقط 
زوجین می توانند هنگام بستن عقد یا پس از آن، مقدار 

مهر را به تراضی معین سازند.
این حق خاطرنشان  درباره  الاسلام عندلیب  حجت 
میان  جدل  و  تعارض  هرگونه  از  پیشگیری  برای  کرد: 
سازی  فرهنگ  این  مردان  برای  باید  نخست  زوجین، 
صورت گیرد که مهریه حق واجب برای زنان است و این 
که در قدیم می گفتند مهریه را کی داده کی گرفته را 
فراموش کنند. چرا که نه در نظام فقهی و نه حقوقی این 

حرف جایگاهی ندارد.
استادیار جامعه المصطفی در گفت و گو با ایرنا تاکید 
کرد: از روز نخست مرد باید این تعهد که فلان مقدار 
بدهکار مهریه است و باید آن را به تدریج پرداخت کند،  
بپذیرد. درواقع این بحث اخلاقی و فرهنگی باید برای 
مردان جا بیافتد که این حق را محترم بشمارند و  به عنوان 
دِین بپردازند چرا که قانونگذار و فقها بر مهریه تاکید دارند 
و آن را جزو دیونی می دانند که وقتی زوج فوت کرد، از 

مایملک او نخست باید مهریه زن پرداخت شود.
وی یادآور شد: ارایه آگاهی های قبل از ازدواج جهت 
دارد.  بنیان خانواده ضرورت  تحکیم  و  فرهنگ سازی 
بسته  چشم  امری  ازدواج  که  باشند  آگاه  باید  جوانان 
نیست که صرفا بر اساس علاقه شکل گیرد بلکه بر پایه 
آگاهی حقوقی و مسئولیت پذیری و تعهد باید شکل گیرد 
و تا زمانی که از نظر اخلاقی افراد را به تعهد و مسئولیت 
وادار نکنیم، هزار راهکار برای پرداخت نکردن حق پیدا 

می کنند.
حبس بدهکار مهریه مرهمی بر درد نیست

استاد عالی حوزه علمیه قم در بخشی دیگر از این گفت 
و گو، درباره بحث حبس زدایی بدهکاران مهریه عنوان 
باید  بود که  این  بر  انقلاب تصور  اوایل  در  زمانی  کرد: 
برای جرایم حبس تعیین شود، در واقع اصالت حقوقی 
با حبس و زندان رقم می خورد به گمان این که مجازات 
خوبی است اما این امر مسجل شد که با زندان رفتن بر 

دایره مشکلات و آسیب های اجتماعی افزوده می شود.
اسدالله جولایی مدیرعامل ستاد دیه  تازگی سید  به 
کشور اعلام کرد که بر اساس تبصره الحاقی به ماده هفت 
قانون محکومیت های مالی، حبس یا بازداشت بدهکاران 
مالی از جمله متعهدان موضوع تادیه مهریه ممنوع شده 

است.
این درحالی است که الهیار ملکشاهی رئیس کمیسیون 
قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی نیز گفته بود که 
بدهکار مهریه اگر ممتنع باشد، زندانی می شود یعنی در 
صورتی که زوج مال داشته باشد اما از پرداخت امتناع 
کند،  زندانی خواهد شد. به این معنا که در صورتی که 
زوج مال داشته باشد و محکوم هم شده باشد و مالش 
جزو مستثنائات دینی هم نباشد اما از پرداخت امتناع 
کند، بازداشت و زندانی می شود تا زمانی که پرداخت 

صورت گیرد.
وی ادامه داد: این مساله برای شخصی که در پرداخت 
مهریه ناتوان یا از پرداخت آن سرباز می زد، هم مصداق 
داشت و نه تنها با زندان رفتن پرداخت مهریه صورت نمی 
گرفت بلکه در زندان جرائم بیشتری می آموخت و هزینه 

های هنگفت تری بر دولت متبادر می شد.
حجت الاسلام عندلیب با تاکید بر این که حبس این 
افراد در زندان مشکلی را از زنان حل نمی کند، تصریح 
کرد: از نظر شرعی، قانونی و فقهی زن باید به این مهریه 
برسد اما به زندان رفتن مرد، برای زن پول نمی شود و 
فقط آسوده خاطر می شود که بالاخره مرد به زندان افتاد. 
غافل از این که بازگشت مرد از زندان مصائب و مشکلات 
بیشتری به همراه دارد و طبق باب بودن رسم مصالحه در 
میان ایرانیان، دعواهای پس از زندان به میانجی گری 
نزدیکان مبنی بر این که »برای تو پول نمی شود و بیا به 

بخشی از مبلغ بسنده کن« ختم می شود!
وی، با اشاره به این که حبس یا حبس زدایی کار را 
درست نمی کند، یادآور شد: در قانون مجازات اسلامی 
جرائم  و  تکمیلی  اقدامات  هم   ۱۳۹۲ سال  مصوب 

جایگزین لحاظ شده است تا زندان را کنار بزند و برای 
اصلاح فرد چیزهای دیگر به او آموزش دهند.

استادیار جامعه المصطفی، زوجین را به مطلع بودن از 
شروط ضمن عقد تشویق کرد و درباره این مساله که گاه 
در میان عموم مردم مطرح می شود مبنی بر این که ای 
کاش در ازدواج همه حقوق یکسان بود، هم توضیح داد: 
در قباله های ازدواج ۱۳ شرط مهم جز شروط ضمن عقد 
و در ذیل عقدنامه است که در صورت امضا توسط زوجین 
لازمه اجرایی پیدا می کند؛ به عنوان مثال شرطی وجود 
دارد که در صورت امضای زوجین، نصف دارایی از زمان 
ازدواج به زن تعلق می گیرد. دادگاه ها هم با این امضا 

ملزم به اجرایی کردن آن هستند.
قرآن هیچ تشویقی به چند همسری نمی کند

موضوع چندهمسری که یکی از موارد طلاق و جدایی 
به شمار می رود و آمار تقاضای طلاق از سوی زوج را 
افزایش داده است، مساله دیگری بود که خبرنگار ایرنا 

نظر حجت الاسلام عندلیب را درباره آن جویا شد.
استادیار جامعه المصطفی با تاکید بر این که قرآن هیچ 
تشویقی به چند همسری نمی کند بلکه تنها یک اصل 
جواز است که بر شروطی مستدل می شود یعنی در قرآن 
تاکید می شود که اگر می ترسید عدالت را رعایت کنید، 

حق ندارید چند همسر بگزینید.
وی ادامه داد: نکته ای مهم که اکثر قریب به اتفاق 
مردان ایرانی بر آن اذعان دارند و می دانند که نمی توانند 
آیات دیگر می  را رعایت کنند. خداوند هم در  عدالت 
فرماید می دانم شما نمی توانید عدالت را اجرا کنید پس 

یک زن داشته باشید.
حجت الاسلام عندلیب با اشاره به این که تصریحات 
قرآن دیده نمی شود و جوری مطلب را بیان می کنند که 
قرآن حکم به چند همسری داده است، اظهار داشت: 
آیات دیگر می گوید تک  بلکه در  اسلام تشویق ندارد 
همسری ایده ال شما است؛ موضوعی که مرحوم شهید 

مطهری هم آن را بیان می کند.

استاد سطح عالی حوزه علمیه قم:

خط بطلان بر »مهریه را کی داده، کی گرفته« بکشید

طبیعی است که شما و همسرتان هر کدام دوست داشته باشید شب یلدا را کنار خانواده 
ی خودتان بگذرانید اما زندگی متاهلی حساب و کتابی دارد که اگر رعایت نکنید، می تواند 

باعث دلخوری و خراب شدن شبی به این زیبایی شود.
شب یلداست و دورهمی اش. بودن کنار خانواده، دوستان و کسانی که با حضورشان حال 
دنیایت بهتر می شود، سالهاست گزینه ی روی میز ما ایرانی هاست، برای گذراندن این شب 
زیبا که یک دقیقه بیشتر به ما فرصت می دهد تا کنار هم باشیم. برای همه ی شما این شب با 
خاطراتی همراه است. از کودکی، خانه ی مادر بزرگ، فال حافظ و دور هم جمع شدن های 
فامیلی. اغلب تان طبق یک برنامه ی از پیش تعیین شده می دانستید این شب را چگونه 
بگذرانید. این داستان ادامه داشت تا امسال که روزگار مجردی تان تمام شده و قرار است 

اولین یلدای دو نفره تان را جشن بگیرید.
امسال هم یلدا آخرین شب پاییز است و امسال هم یک ثانیه بیشتر فرصت دارید اما حالا 
که تشکیل خانواده داده اید به سادگی گذشته نمی توانید برای این شب تان برنامه ریزی 
کنید. ازدواج، یکی از ویژگی هایش این است که بسیاری از حساب و کتاب های دنیای 
مجردی به هم می خورد و این اصلا چیز بدی نیست به شرطی که بتوانید موقعیت جدید 
را خوب بررسی کرده و تصمیم مناسبی بگیرید. چگونه می شود دو نفر که حالا یک جمع 
واحد را تشکیل داده اند در یک زمان خاص دو جا باشند؟ اگر والدین شما زنگ زده اند و برای 
شب یلدا دعوت تان کرده اند و از طرفی والدین همسرتان هم چنین کرده اند، بجای ناراحتی 
و دل نگرانی از این که چگونه این معادله را حل کنید و یا بحث و جدل با همسرتان به این 
موقعیت به عنوان یک فرصت نگاه کنید، فرصتی برای همفکری و تصمیم مشترک با کسی 

که قرار است یک عمر در موقعیت های حساس زندگی شریک تصمیم گیری هم باشید.
من ، تو و یک بازی همیشه برنده

بهتر است از پیش در این مورد و موارد مانند آن صحبت کنید، چشم بر هم بگذارید عید 
نوروز است و برای اولین روز عید، سیزده به در و موقعیت های مشابه، باز هم چنین مشکلی 
برای تان پیش می آید. علاج واقعه قبل از وقوع آن باید کرد که فرصت برای بررسی باشد. 
پس بجای فرار کردن از بحث در این مورد، هر چه زودتر با هم گفتگو کنید. هر کدام نقطه 
نظرات تان را بگویید و سعی کنید در طول گفتگو به یاد داشته باشید که اولین شرط یک 
زندگی مشترک همراه با آرامش نوع نگاهی است که به موضوعات پیش روی تان خواهید 
داشت و نگاه برد برد، تنها چیزی است که به آن نیاز دارید. شما در هر موضوعی که می 
خواهید باهم به تصمیم مشترک برسید، باید جوری صحبت کنید و نتیجه بگیرید که هر 

دو نفر برنده باشید.
بروشور کامل از خانواده هم

هر کدام در ابتدا شرایط خانواده تان را برای هم توضیح دهید. هر قدر هم که فرهنگ های 
دو نفر به هم شبیه باشد، باز هم ممکن است دقیقا مانند هم نباشد مثلا این احتمال وجود 

دارد که در خانواده ی همسرتان مادر بزرگ شان که در قید حیاط است، بزرگ فامیل بوده و 
در این شب همه ی خانواده به دیدن او بیایند اما خانواده ی شما رسم دارد جشن را درونی 
برگزار کند یعنی پدر و مادر و خواهر و برادر خودتان. در این صورت نمی شود دور همی بزرگ 
همه ی عموها، عمه ها و فامیل در خانه ی مادر بزرگ را به شب دیگری موکول کرد اما می 
توانید با مادر و پدرتان صحبت کرده و از آنها بخواهید یک شب بعد یا یک شب قبل از یلدا به 
منزل آنها بروید. بزرگ ترها در این شرایط همکاری خوبی با شما خواهند کرد به شرطی که 
بتوانید به آنها نشان دهید که چقدر رضایت شان برای تان مهم است و دل تان می خواهد 
کاری کنید که هم کنار آنها باشید و هم خانواده ی جدیدتان )خانواده همسرتان( حس 

نکنند با آمدن شما فرزندشان را در جمع های خانوادگی از دست داده اند.
قوانینی برای زندگی شما

می توانید قوانینی وضع کنید که دیگر لازم نباشد هر بار بر سر مناسبت های اینچنینی 
باهم به نتیجه برسید. قانونی مثل طرح زوج و فرد. امسال به خانه ی شما بروید و سال بعد 
به خانه ی همسرتان. یا مناسبت های بزرگ را یکی در میان با خانواده ی شما یا خانوده ی 
همسرتان باشید. با هم به این نتیجه برسید و اگر لازم بود به خانواده ها هم اطلاع دهیدکه 
وقتی امسال به خانه ی شما می آییم توقع نداشته باشید سال بعد هم چنین اتفاقی تکرار 
شود. شاید لازم است با زبانی خوش و همراه با محبت و احترام برای بزرگ ترها توضیح دهید 
که خانواده ی همسرتان هم سهمی از بودن با فرزندشان می خواهند و می شود باکمی 

گذشت کاری کرد که همه راضی باشند.
یک ابتکار اما نه برای همیشه

این پیشنهاد زمانی درست خواهد بود که خانواده ی مرکزی بیشتر دور هم جمع شوند نه 
همه ی فامیل. در این صورت می توانید گاهی هر دو خانواده را دعوت کنید و شما میزبان 
آنها باشید. این کار هم باعث می شود جمع تان ، جمع تر باشد و هم هیچ کدام مشکل تنها 
ماندن والدین تان را ندارید و کمک می کند تا خانواده های تان هم باهم صمیمی تر شوند. 
البته این راه حل چندان پر تکرار نخواهد بود و کمی دردسرش زیاد است  اما گاهی می 

تواند چاره ساز باشد.
مهم ترین موضوع در همه مواقع

مهم ترین چیزی که شب یلدا، عید نوروز و مواقع اینچنینی باید در نظر بگیرید، این است 
که شما و همسرتان قرار است لحظات خوشی را کنار هم بگذرانید، برگی به دفتر خاطرات 
شیرین دو نفره تان اضافه کنید و امسال یلدای زیباتری داشته باشید چون همسرتان هم 
کنار شماست پس به خاطر هیچ موضوعی نگذارید این شب زیبا و دیگر اوقات خوش 
باهم بودن تان خراب شود. توقع خانواده ها، شرایط اقتصادی و حتی گاهی رفتارهایی از 
همسرتان که دوست ندارید، همه جز طبیعی از زندگی مشترک است که باید مدیریت شود و 

در حاشیه ی متنی به زیبایی عشق شما دو نفر به هم قرار بگیرد.

شب یلدا باخانواده ی من یا همسرم؟

 بسیاری از ما بیش از حد برنامه برای انجام دادن داریم و 
استرس زیادی را تحمل می کنیم و برنامه هر روزمان شلوغ و 
درهم است. در اینطور مواقع احتمالًا به بسیاری از دوستان 
باید جواب منفی  آنی پیش می آید،  و موقعیت هایی که 
بدهیم. ممکن است از اینکه به دیگران نه گفته اید، احساس 
گناه کنید و دلتان بخواهد به دیگران کمک کنید. در اینطور 
مواقع برای دیگران توضیح می دهید که اگر بیش از حد به 

خودتان فشار آورید، در مورد فرسودگی قرار می گیرید.
در روی دیگر سکه ممکن است بدون اینکه به دیگران 
نه بگویید، درگیری داخلی شما باعث شود به دیگران بله 
بگویید. یادگیری نه گفتن به خواسته های دیگران، در حالی 
که به خودتان صدمه می زند، یکی از اتفاقاتی است که به 
کاهش استرس کمک می کند و فشار اضافی را از روی شما 

برمی دارد.
در بسیاری از مواقع بله گفتن به تعهدات جدید، روی 

زندگی شما و کسانی که قبلا به شما وابسته شده اند، اثر 
اگر  استفاده کنید.  اما محکم  از لحن دلسوز  می گذارد. 
تحت فشار قرار گرفتید، پاسخ دهید که این کار در برنامه 
شما جایی ندارد و یا زمان انجام آن را ندارید. اغلب افراد به 
صورت منطقی این پاسخ را می پذیرند و اگر کسی به شما 
فشار بیاورد، رفتار مودبانه ای انجام نداده است. موضوع 

بحث را تغییر دهید و از آن حرف عبور کنید.
به خودتان وقت بدهید

اگر اینکه خیلی محکم به دیگری بگویید که نمی توانید 
زمانی برای آن کار اختصاص دهید شما را ناراحت می کند، 
بهتر است بگویید »بگذارید در این مورد فکر کنم و دوباره با 
شما صحبت کنم.« در این شرایط شما زمان تجزیه و تحلیل 
را دارید و راحت تر می توانید بین پاسخ مثبت و منفی تصمیم 
بگیرید. در این حالت بدون اینکه فشار و استرس را تحمل 

کنید، در آرامش کامل تصمیم می گیرید.

تعهد کم تری را قبول کنید
اگر واقعا دوست دارید کار پیشنهادی را انجام دهید اما 
وقت آن را ندارید، خوب است بگویید »من نمی توانم این 
کار را انجام دهم، اما می توانم...« و تعهد کم تری را که برای 

شما ممکن است، بپذیرید.
برای گفتن »نه«

• محکم باشید، نه دفاعی و نه خیلی عذرخواهانه و در 
عین حال مودب.

• هیچ بهانه ای لازم نیست. به یاد داشته باشید به هیچ 
فردی مدیون نیستید و عبارت »این کار با برنامه من مطابقت 

ندارد« کاملًا کافی و قابل قبول است.
• اگر تصمیم دارید به فردی »نه« بگویید، به او واقعیت را 
بگویید و امیدوارکننده صحبت نکنید. اگر مردم باور کنند که 
شما می خواهید کاری را انجام دهید و سپس آن کار را انجام 

ندهید، بعداً از شنیدن »نه« ناامید خواهند شد.

به کسانی که پر حرفی می کنند چگونه »نه« بگوییم
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بر اساس لایحه بودجه، مبنای دریافت دستمزد شرکت نفت در قراردادهای سال آینده، 
به ازای هر بشکه نفت و هر متر مکعب گاز تولیدی از میادین خواهد بود؛ موضوعی که 
بار فروش نفت در شرایط تحریم را از دوش شرکت نفت برمی دارد و انگیزه ای برای ورود 

سرمایه گذاران داخلی بخش خصوصی به صنایع بالادستی نفت ایجاد می کند. 
شرکت های مذکور می توانند به بازاریابی و بازارسازی مرتبط با سهم خود از نفت تولیدی 
میادین در بازارهای جهانی بپردازند و در این زمینه سرمایه گذاری کنند. در این صورت، 
علاوه بر اینکه از سختی و فشاری که برای فروش نفت در دوران تحریم  بر دوش شرکت ملی 
نفت وجود دارد کاسته خواهد شد، شرکت های بیشتری نیز برای توسعه میادین نفتی وارد 

خواهند شد.
گام دولت در بند »ز« تبصره یک لایحه بودجه سال ۱۳۹۹ کل کشور، شرکت نفت را 
موظف کرده در واگذاری قراردادهای توسعه و نگهداشت میادین نفتی و گازی، مبنای 
دریافت دستمزد را به ازای هر بشکه نفت و هر متر مکعب گاز تولیدی از این میادین، در 
نظر بگیرد. بر این اساس و به منظور افزایش ظرفیت تولید نفت و گاز کشور، پیاده سازی 
قواعد حاکمیت شرکتی در بخش بالادستی نفت و گاز، افزایش شفافیت و حفظ منافع 
بین نسلی، شرکت ملی نفت ایران موظف است از ابتدای سال ١٣٩٩ تمامی قراردادهای 
توسعه و نگهداشت میادین نفتی و گازی را در چارچوب شرایط عمومی، ساختار و الگوی 
قراردادهای بالادستی نفتی و گازی و ضوابط مصوب آن توسط هیئت وزیران، به متقاضیان 
واگذار نماید. این شرکت موظف است ظرف مدت ۶ ماه از ابلاغ این قانون نسبت به ارائه 
هزینه های جاری و سرمایه ای میادین در حال تولید کشور به تفکیک میادین، جهت تصویب 
به شورای اقتصاد اقدام نماید. پس از تعیین هزینه های هر یک از میادین توسط شورای 

اقتصاد، مبنای دریافت دستمزد شرکت ملی نفت ایران، به ازای هر بشکه نفت و هر متر 
مکعب گاز تولیدی از این میادین خواهد بود. تا زمان اجرایی شدن روابط مالی جدید، روال 
مقرر قانونی جاری در روابط مالی بین شرکت ملی نفت ایران و دولت به قوت خود باقی 
است. با اینکه این نوع روش تعیین دستمزد پیش از این نیز در برخی قراردادها مورد توجه 
بوده، اما تعمیم آن به تمامی قراردادهای جدیدی که از سال آینده منعقد خواهند شد، 
پیامدهایی را در بخش بالادستی نفت و گاز به دنبال خواهد داشت. ایرناپلاس در گفت وگو 

با یکی از کارشناسان حوزه نفت و انرژی، الزامات و آثار این موضوع را بررسی کرده است.
گام نخست اصلاح قراردادهای نفتی در لایحه بودجه ۱۳99

میثم بیات در این رابطه به خبرنگار ایرناپلاس گفت: موردی که در این تبصره درباره  
دستمزد پرداختی شرکت نفت به پیمانکاران مطرح شده، خبر خوبی برای توسعه میادین 
و کمک به صنعت نفت ایران است. بیات ادامه داد: البته در حالی که نوید شفافیت در 
واگذاری قراردادهای نفتی به بخش خصوصی در این بند آمده، برخی موارد هنوز شفاف 
نیستند. برای مثال، شرکت هایی که می توانند به این صورت کار کنند، مشخص نشده اند 
و موارد به صورت کلی مطرح شده و لازم است آیین نامه های مربوط به آن تدوین شود. یکی 
دیگر از ابهامات، میزان کارمزد تولید است که میزان آن مشخص نیست و همین طور در 
خصوص واگذاری بخشی از نفت تولیدی به مشارکت کنندگان در عوض بازپرداخت نقدی 

نیز صحبتی نشده است. 
جذابیت سرمایه گذاری برای بخش خصوصی داخلی در حوزه نفت

این کارشناس مسائل انرژی گفت: مهم ترین نکته این بند، موظف شدن شرکت نفت 
به واگذاری قراردادها به متقاضیان است. پیمانکارها یا شرکت های اکتشاف و تولید نفت 

که می خواهند در این زمینه فعالیت کنند، باید راهکاری را برای تأمین مالی در نظر داشته 
باشند. وی افزود: در حال حاضر در قراردادهای IPC، دولت بازپرداخت تأمین مالی را کاملًا 
بر عهده گرفته است، اما ابهاماتی درباره نحوه محاسبه بازدهی پروژه برای سرمایه گذاران و 
تأمین کنندگان مالی وجود دارد. بازدهی قراردادهای نفتی در ایران به نسبت به قراردادهای 
بین المللی و سطح منطقه برای سرمایه گذار جذاب نیست. با این حال، آنچه در لایحه آمده 
و دستمزد را به ازای هر بشکه نفت و هر متر مکعب گاز در نظر گرفته، به جذب سرمایه 
کمک خواهد کرد. بیات درباره کارمزد قراردادهای فعلی توضیح داد: پیش از این نیز، در 
قراردادهای IPC کارمزد به ازای هر بشکه نفت وجود داشت، اما سقفی برای آن در نظر 
گرفته می شد و محدودیت های خاص خود را داشت. با این حال، به نظر می رسد آنچه در 
این تبصره مطرح شده و مبنای دستمزد را به ازای هر بشکه نفت یا هر متر مکعب گاز در نظر 

گرفته، آزادی عمل بیشتری را برای سرمایه گذار به همراه دارد.
لایحه بودجه ۱۳99 شروعی برای اصلاح قراردادهای نفتی

بیات دیگر مسئله اساسی در توسعه بخش بالادستی را توجه به سرمایه گذار داخلی 
دانست و گفت: قراردادهای بالادستی نفت ایران در دوره پسابرجام و حضور شرکت های 
بین المللی و متناسب با نرخ بازدهی مورد انتظار آنها تدوین شدند. توسعه میادین برای 
بازدهی  بین المللی،  بانک های  ارزان قیمت  منابع  به  دسترسی  دلیل  به  شرکت ها  این 
قابل قبولی داشت، اما اکنون مخاطب شرکت ملی نفت برای سرمایه گذاری و توسعه، 
شرکت های داخلی هستند. وی ادامه داد: برای اینکه بازدهی قراردادهای نفتی ایران برای 
سرمایه گذاران بخش خصوصی داخلی جذاب شود، نیاز به اصلاحاتی داریم که موضوع 
این تبصره، می تواند شروعی برای این اصلاحات باشد. بازدهی کل پروژه ترکیبی از بازدهی  
متعلق به سهامداران یا شرکای سرمایه گذاری و بازدهی تأمین کنندگان مالی  است که در 

حال حاضر، پایین تر از نرخ بازدهی مورد انتظار سرمایه گذاران داخلی است.
ابهام در تعیین نرخ های بازدهی سرمایه گذاری نفتی

وی بزرگ ترین مسئله تأمین مالی پروژه های توسعه میادین نفتی را ابهاماتی مانند تعیین 
نرخ های بازدهی دانست و افزود: شرکت ها ناچار به چانه زنی برای تعیین نرخ بازدهی با 
شرکت ملی نفت هستند که این چانه زنی ها، کار را غیرشفاف می کند. با توجه به اینکه نرخ  
سرمایه گذاری های بدون ریسک مانند اوراق خزانه ما در داخل، بالا رفته، منطقاً باید برای 
پروژه های نفتی، حداقل بازدهی ۲۰ درصدی ارزی به سرمایه گذاران پیشنهاد شود، در 

صورتی که هم اکنون صحبت از حدود ۱۵ درصد بازدهی ارزی است.
بار فروش نفت را از دوش شرکت نفت برداریم

این کارشناس مسائل انرژی، موضوع مهم دیگر را شفافیت در واگذاری نفت تولیدی از 
چاه ها عنوان کرد و گفت: در حال حاضر این موضوع شفاف نیست که اگر شرکت نفت 
نتواند مبلغ نقدی بازدهی مورد انتظار سرمایه گذار را پرداخت کند، چه خواهد شد. در 
مواردی اشاره شده که پیمانکاران و شرکت های اکتشاف و تولید می توانند نفت تولیدی 

میادین را مطالبه کنند که البته سرمایه گذاران نیز انگیزه دریافت نفت را دارند.
وی ادامه داد: شرکت های مذکور می توانند به بازاریابی و بازارسازی مرتبط با سهم خود 
از نفت تولیدی میادین در بازارهای جهانی بپردازند و در این زمینه سرمایه گذاری کنند. در 
این صورت، علاوه بر اینکه از سختی و فشاری که برای فروش نفت در دوران تحریم  بر دوش 
شرکت ملی نفت وجود دارد کاسته خواهد شد، شرکت های بیشتری نیز برای توسعه میادین 

نفتی وارد خواهند شد.

در گفت وگو با یک کارشناس انرژی مطرح شد

حمایت از فقرا؛ از یارانه تا کارت غذا ؛لایحه بودجه ۹۹، شروعی برای اصلاح قراردادهای نفتی

 تورم حمایت های معیشتی را بی اثر می کند

کاهش قدرت خرید مردم باعث شده این بحث مطرح شود که افراد زیادی نیاز به 
حمایت دارند اما سوال اصلی این است که حمایت ها باید به چه شکل اتفاق بیفتند؟

این روز ها زیاد تعبیر »کاهش قدرت خرید« را می شنویم. به دلیل نرخ بالای تورم در ایران 
افراد نسبت به قبل کالا ها و خدمات را گران تر دریافت می کنند. به همین منظور و برای اینکه 
شهروندان بتوانند حداقل نیاز های خود را تامین کنند، نیاز به حمایت های مختلفی دارند. 
پای صحبت هر کارگری که بنشینی عنوان می کند که حقوق حداقلی کفاف زندگی اش 
را نمی دهد. واقعیت این است که دریافتی حداقلی که امسال نسبت به سال قبل ۳۶.۵ 
درصد هم افزایش داشته است، به زحمت به دو میلیون تومان می رسد و دو میلیون تومان 
درآمد یعنی اینکه یک خانوار شهری با این حقوق می تواند یک سوم نیاز هایش را تامین 
کند. به افراد حداقلی که تعداد شان کم نیست و به اذعان مسئولان عمده حقوق بگیران 
را تشکیل می دهند، باید لشکر عظیم بیکاران و همچنین افرادی که به دلایل مختلف از 
جمله اشتغال ناقص، کاذب یا تخلف کارفرمایان دریافتی کمتری از حداقل دارند را نیز 
اضافه کرد؛ معیشت این افراد در خطر است، آنقدر که در مواردی نیاز های غذایی آنها 
هم تامین نمی شود. به منظور جبران این کاستی ها طرح های حمایتی مختلفی تعریف 
و اجرا شده است. شناخته شده ترین این موارد؛ پرداخت یارانه نقدی و بسته های حمایت 
غذایی است. البته افرادی که در زمره اقشار زیر خط فقر شناخته می شوند، مددجویان 
سازمان های حمایتی نظیر کمیته امداد و بهزیستی هم هستند. در حال حاضر همه به 
این واقعیت اذعان دارند که چند دهک پایین جامعه شدیدا نیازمند حمایت هستند و 

دهک های میانی نیز باید حمایت شوند تا خرج و دخل شان جور دربیاید.
یک پیشنهاد تازه؛ توزیع کارت غذا

۱۹ آذر امسال احمد توکلی )عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام( با بیان اینکه بیش 
از ۴۷ میلیون نفر در ایالات متحده از کارت هوشمند غذا استفاده می کنند، افزود: 
کلیساها و مراکز مردم نهاد در حمایت از مردم نیازمند همواره در کنار دولت و در واقع 
بازوی اجرایی برای بهبود شرایط اجتماعی هستند؛ از همین رو پیشنهاد می شود 
چنین شیوه هایی در ایران نیز اجرا شود. مساجد نیز در ایران می توانند در توزیع کارت 
هوشمند غذا بازوی اجرایی باشند. او با تاکید بر اینکه مدیریت هدفمندی یارانه ها به 
هیچ عنوان نباید مورد بی توجهی قرار گیرد، یادآور شد: هدفمندی یارانه ها به این 
معناست که افراد مستحق و نیازمند از خدمات اجتماعی گسترده تر و بهتری استفاده 
کنند، این درحالی ست که امروز پرداخت یارانه ها به همه اقشار جامعه در تضاد کامل 
با نفس هدفمندسازی یارانه هاست. چرا قدرت خرید مردم کاهش می یابد؟ دلیل آن 
نرخ بالای تورم است. ما باید تورم را کنترل کنیم، اما عملا برخی از طرح ها که حتی 
با هدف حمایت صورت می گیرد تورم زا هستند و به این ترتیب بی اثر می شوند.متعاقب 
گرانی بنزین اعلام شد که قرار است حمایت های معیشتی صورت گیرد.  مقرر شد برای 
خانوارهای تک نفره ۵۵ هزار تومان، دو نفره ۱۰۳ هزار تومان، سه نفره ۱۳۸ هزار تومان، 
چهارنفره ۱۷۲ هزار تومان و پنج نفره و بیشتر ۲۰۵ هزار تومان واریز شود. این حمایت ها 
به گونه ای مثل پرداخت یارانه نقدی است که هنوز هم بعد ۹ سال هر ماه به ازای حدود 
۷۰ میلیون نفر واریز می شود. اما چه همان ۹ سال پیش و چه اکنون انتقادات زیادی به 
این نوع حمایت ها شده و می شود و کارشناسان با بیان اینکه هدفمندی واقعی صورت 
نگرفته و به همین دلیل حمایت ها چاره ساز نیست، طرح های دیگری ارائه می دهند؛ 
مثل همین کارت غذا، بسته های غذایی یا حمایت های دیگر از جمله منتقل کردن 

حمایت ها به بخش های دیگر غیر از دریافتی کارگران و اقشار ضعیف.
پول حمایت معیشتی خرج چه چیزی می شود؟

آلبرت بغزیان )کارشناس مسائل اقتصادی و استاد دانشگاه( درباره حمایت هایی که 
برای افزایش قدرت خرید مردم و تامین نیاز های حداقلی آنها صورت می گیرد می گوید: 
دولت هدفی از این حمایت ها دارد و همانطور که مطرح می شود قرار است یارانه ها در ایران 
هدفمند شود. هدفمند شدن یارانه یعنی پولی که در قالب یارانه یا حمایت های معیشتی 
صرف می شود، جای مناسب خرج شود. او ادامه می دهد: ۹ سال است که بیش از ۷۰ 
میلیون نفر یارانه نقدی دریافت می کنند. به دنبال گران شدن قیمت بنزین هم اعلام شده 
که پولی با عنوان حمایت معیشتی به حساب سرپرستان خانواری که مستحق کمک 
باشند، واریز می شود. فرض بر این است که افرادی نیاز به حمایت دارند و برای مثال 
دریافتی آنها نمی تواند تامین کننده نیاز های آنها ازجمله نیاز های غذایی باشد. وقتی ما 
پولی را به افراد می دهیم و تقریبا همه را هم مستحق دریافت یارانه و حمایت معیشتی 
می دانیم چطور هدفمندی صورت داده ایم؟ این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه ما 
نمی دانیم پول یارانه یا حمایت معیشتی خرج چه می شود، عنوان می کند: فردی که این 
پول را دریافت می کند با آن غذا می خرد یا شارژ یا سیگار؟ کمک و حمایت هدفمند یعنی 
اینکه ما نیاز را شناخته ایم و حالا می خواهیم آن را برطرف کنیم. او درباره بسته های حمایت 
غذایی و همچنین کارت غذا می گوید: کمک هایی این چنینی به برخی اقشار لازم است، 
اما برای مثال اگر بخواهیم مدام به همه بسته غذایی بدهیم بازهم مشکلاتی پیش می آید. 
در مورد کارت غذا باید گفت که طرحی که سال هاست در اروپا و آمریکا اجرا می شود و به 
گرسنگان غذا می دهند، حمایت درستی است و می تواند بخشی از مشکلات مانند فقر 
غذایی افراد را تا حدی برطرف کند. بغزیان با بیان اینکه در کنار اینکه بحث حمایت از 
اقشار نیازمند را باید مورد توجه قرار داد، بایستی نیم نگاهی هم به ریشه مشکلات داشته 
باشیم، می گوید: چرا قدرت خرید مردم کاهش می یابد؟ دلیل آن نرخ بالای تورم است. 
ما باید تورم را کنترل کنیم، اما عملا برخی از طرح ها که حتی با هدف حمایت صورت 
می گیرد تورم زا هستند و به این ترتیب بی اثر می شوند. او ادامه می دهد: برای مثال بحث 
افزایش دستمزد ها را در نظر بگیرید. بر فرض اگر قرار باشد به اندازه نرخ تورم دستمزد ها 
افزایش یابد برای سال آینده ممکن است حدود ۴۰ درصد افزایش حقوق داشته باشیم. آیا 
این افزایش حقوق منجر به بهبود وضعیت کارگران و حقوق بگیران می شود؟ تجربه نشان 
می دهد که این افزایش حقوق را تورم لجام گسیخته می بلعد. به محض اینکه حقوق زیاد 
می شود، اجناس هم گران می شوند و قیمت خدمات هم بالا می رود. هدفمندی یارانه ها به 
این معناست که افراد مستحق و نیازمند از خدمات اجتماعی گسترده تر و بهتری استفاده 
کنند، این در حالی است که امروز پرداخت یارانه ها به همه اقشار جامعه در تضاد کامل با 
نفس هدفمندسازی یارانه هاست.این استاد دانشگاه با بیان اینکه باید از حداقلی بگیران 
و کارگران حمایت کرد، می گوید: در مواردی می توان افزایش حقوق را به جاهای دیگر 
منتقل کرد. یک شهروند هزینه هایی از جمله هزینه درمان، حمل و نقل، مسکن و ... دارد. 
می توان کاری کرد که برای مثال هزینه های درمان کارگر کاهش یابد یا حق بیمه کمتری 

پرداخت کند. این نوع حمایت ها اثربخش تر خواهند بود.
تامین حداقل نیاز ها

وقتی حداقل نیاز ها افراد تامین نشود یعنی آنها فقیر هستند. کسانی که با دریافتی 
ماهانه خود به هر شکل اعم از حقوق، یارانه، کمک معیشتی و ... نمی توانند نیاز های 
غذایی خود و خانواده شان را تامین کنند، فقیر مطلق هستند. باید حمایت هایی از 
این افراد صورت گیرد و دولت نیز حمایت هایی انجام می دهد؛ پرداخت یارانه، حمایت 
معیشتی، بسته غذایی و ... از جمله این حمایت هاست. با وجود این به نظر می رسد 
اجرای طرح ها به گونه ای نیست که مشکلات را رفع کند. اتفاقی که می افتد این است که 
پولی به افراد داده و به دلیل تورم از جیب آنها همان پول برداشت می شود. اینکه حمایت 
از اقشار ضعیف را فقط به دادن پول نقد ماهانه محدود کنیم، باعث می شود حمایت ها 
هدفمند نباشد. از طرفی باید بر اساس نیاز افراد به آنها کمک کرد و این کمک می تواند 
در قالب بسته ها یا حتی غذا تعریف شود و از طرف دیگر باید چاره ای برای تورم لجام 
گسیخته پیدا کرد. تورم باعث ایجاد شکاف طبقاتی می شود. تورم پولدار ها را پولدار تر و 
فقرا را فقیر تر می کند. راهکار اول و اصلی جلوگیری از فقر و حمایت از فقرا کنترل تورم و 

در وهله بعد حمایت های هدفمند از افراد است.

مدیر عامل بانک مسکن اعلام کرد:

موافقت بانک مرکزی با افزایش سقف وام مسکن
مدیر عامل بانک مسکن از موافقت بانک مرکزی با افزایش سقف وام مسکن از محل 
اوراق تسهیلات خبر داد. »ابوالقاسم رحیمی انارکی« به سیاست های این بانک برای 
رونق بخشیدن به بازار مسکن اشاره کرد و گفت: بانک برای تحرک بخشیدن به بازار خرید 
و فروش مسکن با افزایش قدمت ساختمان های مشمول دریافت تسهیلات مسکن از 
۲۵ سال به ۳۰ سال ساخت موافقت کرد که خوشبختانه آثار مثبت این سیاست در 
آمار ماه گذشته مشهود بوده و باعث افزایش چند درصدی تسهیلات پرداخت شده 
خرید مسکن شده است. رحیمی انارکی از پیشنهاد بانک مسکن برای افزایش سقف 
تسهیلات مسکن از محل اوراق حق تقدم استفاده از تسهیلات به بانک مرکزی خبر داد 
و اضافه کرد: بانک پیشنهاد افزایش سقف تسهیلات مسکن از محل اوراق را به بانک 
مرکزی داده که با نظر مساعد آن بانک همراه بوده است. وی گفت: همچنین طرح بانک 
برای افزایش دوبرابری سقف تسهیلات جعاله مورد موافقت بانک مرکزی واقع شده است 
و در آخرین جلسه هیات مدیره مصوب شد که در مشارکت مدنی تا ۸۰ درصد هزینه 
باقیمانده اجرای پروژه از محل اوراق حق تقدم، تسهیلات ساخت مسکن پرداخت شود 
که این موضوع می تواند به افزایش توان مالی سازندگان و رونق بخش مسکن منجر شود.
رحیمی انارکی به نقش بانک مسکن دراجرای طرح اقدام ملی دولت پرداخت و افزود: 
بانک مسکن به عنوان بانک اصلی اجرای طرح اقدام ملی انتخاب شده و اکنون با توجه 
به وضعیت فعلی منابع، پرداخت تسهیلات ۱۴۰ هزار و احد مسکونی را تقبل کرده است 
که در صورت بهبود وضعیت جذب منابع، امکان افزایش این رقم برای بانک وجود دارد.

رییس  اتحادیه مشاوران املاک گفت: اکنون کسی نمی تواند 
قیمت نجومی برای واحد خود تعیین کند؛ قیمت های قطعی 
حدود هفت درصد و قیمت های پیشنهادی حدود ۴۰ درصد 
روی  بر  کردن  کار  از  ما  همکاران  عمده  و  است  یافته  کاهش 
فایل های نجومی خودداری می کنند. »مصطفی  قلی خسروی« 
با بیان اینکه توهم های قیمتی فروکش کرده است، گفت: بازار 
دارد؛ جهش حدود ۲۰۰ درصدی  مسکن ظرفیت مشخصی 
قیمت ها در دو سال گذشته توان متقاضیان را پایین آورده و به 
همین دلیل متغیرهایی که اخیرا در اقتصاد کشور پدید آمده 
نتوانسته بر بازار مسکن تاثیر بگذارد. وی افزود: با کاهش فایل های 
نجومی در دفاتر املاک شاهد گرم شدن بازار هستیم؛ به طوری 
که در نیمه اول آذر ماه تعداد قراردادهای شهر تهران حدود سه 
برابر شده و با توجه به پیشران بودن بخش مسکن در رونق دهی 

به اقتصاد، این خبر خوبی برای کشور محسوب می شود. رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: در ۱۷ روز ابتدای آذرماه 
۹۸ بیش از ۵ هزار و ۵۰۸ فقره قرارداد خرید و فروش ملک در 
شهر تهران منعقد شده که نسبت به ۱۷ روز ابتدای آبان ماه امسال 
۱۸۱ درصد و نسبت به زمان مشابه پارسال ۸ درصد رشد یافته 
است. قلی خسروی اظهار داشت: در بخش اجاره نیز در ۱۷ روز 
ابتدای آذرماه ۹۸ تعداد ۶ هزار و ۸۲۶ اجاره نامه در شهر تهران به 
امضا رسیده که نسبت به زمان مشابه ماه قبل و سال قبل به ترتیب 

۲۷ درصد و یک درصد افزایش نشان می دهد.
رشد ۷۲ درصدی ماهیانه معاملات در کشور

دنبال  به  کرد:  تصریح  تهران  املاک  مشاوران  اتحادیه  رییس 
افزایش قراردادهای خرید و فروش مسکن که در دو ماه اخیر در 
شهر تهران منعقد شده است، معاملات در کل کشور نیز افزایش 

یافت؛ به طوری که در ۱۷ روز ابتدای آذرماه ۹۸ بیش از ۲۴ هزار 
و ۵۶۵ قرارداد خرید و فروش ملک در کل کشور به امضا رسیده 
که نسبت به همین زمان در ماه قبل ۷۲ درصد افزایش و نسبت به 

زمان مشابه سال گذشته ۱۰ درصد کاهش یافته است.
وی گفت: در ۱۷ روز ابتدایی آذرماه، ۲۶ هزار و ۱۸۸ اجاره نامه 
در کل کشور امضا شده که نسبت به ۱۷ روز ابتدای ماه قبل و ماه 
مشابه سال قبل به ترتیب ۳۲ درصد و ۱۷ درصد رشد یافته است.

افزایش نرخ بنزین بر قیمت نهایی مسکن تاثیرگذار نیست
رییس  اتحادیه مشاوران املاک درباره تاثیر تغییر نرخ بنزین بر بازار 
ملک گفت: قیمت مسکن متاثر از نرخ ارز و شرایط اقتصاد کلان 
در سال ۹۷ دچار رشد قابل توجهی شده و افزایش مجدد قیمت ها 
امکان پذیر نیست. وی گفت: با وجود اینکه تغییر نرخ بنزین بر 
قیمت تمام شده آهن آلات و دستمزد اثر گذاشت، اما بر قیمت 

نهایی مسکن تاثیرگذار نبود. به گفته قلی خسروی، مالکانی که 
تصور می کنند با افزایش نرخ بنزین می توانند خانه های خود را 
بالاتر از عرف منطقه به فروش برسانند در اشتباه هستند. رییس 
اتحادیه مشاوران املاک تهران ضمن توصیه به متقاضیان واقعی 
برای نهایی کردن خرید خود تا قبل از ماه های پایانی سال گفت: 
به هر حال اقتصاد کشور معمولا با تغییر سال دچار تورم می شود و 
بازار مسکن هم  از این قاعده مستثنی نیست. لذا ممکن است در 
سال آینده افزایش قیمت در حد شاخص تورم را در بخش املاک 
داشته باشیم که این مقدار سود برای فعالیت های سوداگرانه 
سکونت  قصد  به  را  مسکن  که  خریدارانی  اما  نیست  مناسب 
خریداری می کنند خرید خود را انجام دهند. البته مجددا تاکید 
می کنم که در آینده نزدیک رشد افسارگسیخته قیمت ها را در بازار 

مسکن متصور نیستیم.

   رییس  اتحادیه مشاوران املاک:
قیمت پیشنهادی مالکان مسکن 4۰ درصد پایین آمد

 نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: تعیین دستمزد به صورت منطقه ای اشتباه 
آشکاری است که موجب مهاجرت کارگران می شود. 

علی خدایی اظهارداشت: طرح دستمزد منطقه ای گمراه کردن مسیر است چرا که بحث 
تعیین مزد براساس مناطق و صنایع مختلف موردی است که در قانون کار پیش بینی شده 
است. وی افزود: همواره در پایان هر سال و با نزدیک شدن به زمان تعیین دستمزد کارگران، 
این بحث از سوی گروه کارفرمایی و کسانی که اطلاعات آنها در بازار محدود است و تنها از 
لحاظ تئوری به مسائل توجه می کنند آن را مطرح می کنند. نماینده کارگران در شورای عالی 
کار تصریح کرد: افرادی که مدافع طرح تعیین دستمزد منطقه ای هستند باید به این موضوع 
توجه داشته باشند که ما دو نوع دستمزد داریم؛ یک مورد حداقل دستمزد است که باید به 
صورت ملی تعیین شود و در واقع کف حمایتی دستمزد است که مورد تایید همه سازمان های 
بین المللی کار و قوانین کشور است. موضوع دیگر تعیین مزد برای سایر سطوح است که باید 
به صورت منطقه ای و صنایع مختلف مذاکره کنیم. خدایی اضافه کرد: در حال حاضر مناطق 
ما جدا از یکدیگر نیست که بدون در نظر گرفتن عوارض اجتماعی و سیاسی این تصمیم به 
صورت مستقل برای مناطق مختلف تعیین کنیم، اما برای صنایع مختلف این تفکیک دستمزد 
در صنایع وجود دارد. وی با بیان اینکه مقایسه کشور با سایر کشورها اشتباه است، گفت: در 
بحث تعیین دستمزد برخی ایران را با آمریکا مقایسه می کنند و می گویند که دستمزدها به 
صورت منطقه ای تعیین می شود و توجهی به این موضوع نداریم که حکومت آنها به صورت 
فدرالی است و هر کدام قوانین مخصوص به خود دارند و با این قوانین ابتدا مقابل عوارض 
سیاسی و اجتماعی را کنترل می کنند و موضوع را منطقه ای تعیین می کنند. نماینده کارگران 
در شورای عالی کار تاکید کرد: اشتباه آشکاری است که مزد را تنها برای تعریف مزد در نظر 
بگیریم و نگاه اقتصادی داشته باشیم. وی اضافه کرد: اگر حداقل دستمزد را در مناطق مختلف 
به صورت مستقل تعیین کنیم اولین اتفاق که رخ می دهد بحث مهاجرت است و کارگران و 
کارمندان به مناطقی که دستمزد بالایی دارند مهاجرت کنند در حالیکه مدعیان مزد منطقه ای 
به اشتباه فکر می کنند که در این صورت صنایع به مناطقی با دستمزد پایین مهاجرت می کنند.
به گفته خدایی در جاهایی که صنایع کشور رشد نکردند مشکل حداقل دستمزد نیست بلکه 
زیرساخت هاست. وی تاکید کرد: در حال حاضر زیرساخت های سیاسی و اجتماعی برای 

تعیین دستمزد منطقه ای فراهم نیست و بیان آن موجب انحراف بحث درآمد کارگران است.

نماینده کارگران در شورای عالی کار:

تعیین دستمزد منطقه ای موجب مهاجرت 
کارگران می شود

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو:

زیان  خودروسازها را با افزایش قیمت 
جبران می کنند

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو گفت: در گزارش سال ۹۱ آمده است که این دو خودروساز 
زیان های خود را پنهان می کنند به طوریکه در سال گذشته وقتی پرده ها کنار رفت ضرر و 
زیان های جدیدی پیدا شد و حال آقایان می خواهند در یک شب آن را با افزایش قیمت خودرو 
جبران کنند، بعد هم دو سه نفر مدیرعامل و عضو هیات مدیره را بازداشت می کنند و می گویند 
همه چیز تمام شده است . مهدی دادفر در خصوص سیاست گذاری های اقتصاد کشور با 
اشاره به قانون برنامه پنجم و اصل ۴۴ گفت: در این قانون ذکر شده دولت ها موظف هستند از 
ظرفیت تشکل ها و انجمن های تخصصی استفاده کنند اما متاسفانه اکنون نمی توانیم حتی 

یک مورد را ذکر کنیم که زیر فلان بخشنامه یا  فلان مصوبه امضاء تشکل یا انجمنی  باشد.
 وی افزود:متاسفانه هیچ کدام از تصمیمات دولت منطبق با نظریات متخصصان آن حوزه 
نیست و این امر شامل حوزه خودرو نیز می شود.  دادفر ادامه داد: ۷۰ درصد بودجه تقدیمی به 
مجلس مربوط به شرکت ها و ۳۰ درصد مربوط به بودجه عمومی است نمایندگان شش ماه از 
سال را  فقط برای ۳۰ درصد بودجه دعوا می کنند که این عدد در برابر کل بودجه رقمی نیست 
اما برای ۷۰ درصد دیگر هیچ کس اصلا سمت آن نمی رود که اتفاقا خودروسازها نیز در همین 
بخش هستند . وی با اشاره به تحقیق و تفحص صورت گرفته از ایران خودرو و سایپا در سال 
۹۱، گفت: در این گزارش آمده است که این دو خودروساز زیان های خود را پنهان می کند 
به طوریکه در سال گذشته وقتی پرده ها کنار رفت ضرر و زیان های جدیدی پیدا شد و حال 
آقایان می خواهند در یک شب آن را با افزایش قیمت خودرو جبران کنند، بعد هم دو سه نفر 
مدیرعامل و عضو هیات مدیره بازداشت می کنند و می گویند همه چیز تمام شده است . عضو 
هیئت رئیسه انجمن واردکنندگان خودرو افزود: در این پرونده ها مدیرعامل اصلا مقصر نیست 
بلکه دولت و مجلس مقصران اصلی هستند. مجلسی که نظارت نکرد، با یک لابی و حرکات 
پشت پرده از گزارش ها و تخلفات چشم پوشی کرده است و یا با تصمیم نگرفتن و عدم توجه از 
کنار مشکلات گذشت که در نهایت مردم امروز هزینه آن را می دهند. دادفر در خصوص نحوه 
خصوصی سازی و اجرای اصل ۴۴، گفت: آن قسمتی که خصوصی سازی شد به نفع اشخاص 
و خانواده های آقایان تمام شد و آن بخشی که هم خصوصی نشد روی آن چنبره زدند و به اسم 

اشتغال و تولید داخل آنجا را در انحصار خود درآوردند.
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رییس فدراسیون کبدی: 

دستمزد لژیونرها در ایران و هند 
قابل قیاس نیست

رییس فدراسیون کبدی گفت: دستمزد لژیونرها در لیگ هند قابل قیاس با لیگ برتر 
ایران نیست، زیرا نگرش به این رشته در هند نسبت به سایر جهان متفاوت است.

»عباس اورسجی« اظهار داشت: در لیگ برتر این فصل هشت تیم شرکت می کنند که 
هر تیم توانایی جذب ۲۶ بازیکن را دارند. در این فصل تیم ها را مجبور کردیم تا تعدادی 
بیاورند.  نیز در کنار بزرگسالان، تجربه بدست  آنان  و  بازیکنان جوان را جذب کنند  از 
آیین نامه ای را تعریف کرده ایم تا هر تیم سه ملی پوش را جذب کند. شاهد لیگ پویا، جذاب 
و دیدنی هستیم زیرا همه ملی پوشان در تمامی تیم ها حضور دارند و قدرت میان آنان تقسیم 

شده است.
وی افزود: با حضور لژیونرها قهرمان لیگ تا آخرین روز مشخص نمی شود. دستمزد 
لژیونرها نیز همچون لیگ هند بالا نیست، زیرا هم تعداد تیم ها بیشتر است و نیز کبدی 
به عنوان یکی از مهم ترین رشته های ورزشی هند محسوب می شود. همچنین وضعیت 
اقتصادی ایران را باید در نظر گرفت که سبب تفاوت در دستمزدهای بازیکنان شده است.  
هرچند در ایران کبدی کاران به نسبت دریافتی خوبی از باشگاه خود دارند. لیگ برتر در 
قوی شدن بازیکنان دیگر بسیار اثرگذار است و این تیم ها از ماه های قبل اردوهای خود را در 
کمپ های استانی شروع کرده اند. حضور لژیونرها، توانمندی آنان و نوع بازی هایی که ارایه 
می دهند، بر روی انتخاب واعزام بازیکنان به عنوان لژیونر موثر است. این آمادگی به قوی 

شدن تیم های ملی و برگزاری اردوها کمک می کند.
رییس فدراسیون کبدی اضافه کرد: لیگ برتر دختران نیز از پایان همین هفته با حضور 
۱۰ تیم برپا می شود. در لیگ زنان نیز، هر تیم ۲ ملی پوش جذب کرده است که این امر 

می تواند به پرقدرت شدن لیگ این فصل کمک کند.
وی عنوان کرد: پس از پایان لیگ برتر، اردوهای ملی پوشان برگزار می شود. در انتظار 
پاسخ مالزی برای زمان برگزاری مسبقات کبدی جوانان جهان برای دختران هستیم. قرار 
بود این رقابت ها در فروردین برپا شود که به احتمال زیاد به خرداد موکول می شود. حتی اگر 

دختران کبدی کار در این مسابقات شرکت نکنند، اردوهای آنان برپا خواهد شد.
اورسجی یادآور شد: تیم ملی کبدی مردان نیز در خرداد ماه باید در مسابقات جهانی 
هند شرکت کند اما فرصت کمی برای تتشکیل تیم های ملی داریم بنابراین به هند نامه ای 

فرستادیم تا زمان این رقابت ها را تغییر دهد.
المپیادهای  برنامه  در  را  استعدادیابی  اردوی   ۲ همچنین  کرد:  خاطرنشان  وی 
استعدادهای برتر با حضور۱۶۰ دختر و پسر نونهال و جوان برگزار می کنیم. این اردو به 

مدت چهار روز با آموزش های ابتدایی ورزش کبدی به آنان برپا خواهد شد.

مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس :

دلالان عامل اصلی پرونده های زیاد فوتبال 
ایران در فیفا هستند

مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس گفت:  دلال ها عاملان اصلی وجود پرونده های زیاد 
تیم های ایرانی در فیفا هستند. البته خود مدیران هم در رقم خوردن این شرایط نقش دارند.
محمد حسن نژادفلاح در رابطه با دلالی در فوتبال ایران گفت: دلالی در همه زمینه ها 
و در همه جای دنیا وجود دارد. امروزه در فوتبال روز دنیا این موضوع به ۲ قسمت تبدیل 
می شود. قسمت اول وجود ایجینت یا مدیر برنامه است که این کار حرفه ای و در فوتبال روز 
دنیا مرسوم است و از ضرورت های فوتبال دنیا است اما دلالانی در فوتبال حضور دارند که 

فقط به فکر منافع شخصی خودشان هستند.
وی افزود: در فوتبال این وظیفه باشگاه ها است که جلوی این امر را بگیرند. این موضوع 
در مربی و بازیکنان خارجی بیشتر است چرا که همانطور که می شود مشاهده کرد ۹۰ 
درصد خارجی های فوتبال ایران ناکارآمد بودند و پس از جدایی هم به فیفا شکایت کردند. 
متاسفانه در تمام پرونده ها هم فوتبال ما در فیفا متضرر شده است. علت اصلی این امر 

حضور همین دلال ها در فوتبال است.
مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس در مورد اینکه فدراسیون فوتبال به عنوان متولی این 
ورزش اقدامی برای جلوگیری از این امر نکرده، اضافه کرد: فدراسیون خودش در طول این 
سال ها بسیار از این موضوع ضربه خورده است و با توجه به این موضوع چگونه می خواهد 

خودش با این امر مقابله کند؟
وی در مورد اینکه خیلی از مربی ها به راحتی قراردادشان را فسخ می کنند، تصریح 
کرد: این مشکل از شیوه مدیریت ناشی می شود. اینکه بدون آنکه زبان بلد باشند قرارداد 
انگیلیسی امضا می کنند. عدم وجود مشاوران حقوقی خوب و حضور دلال ها هم در این 
موضوع تاثیرگذار است و نتیجه اش هم می شود جدایی راحت مربیان و در نهایت هم 

شکایت به فیفا و پرداخت غرامت چند ده میلیاردی.
نژادفلاح سپس به زمان عقد قرارداد با برانکو ایوانکوویچ اشاره کرد و گفت: در آن زمان 
من از رضا چلنگر که رابطه نزدیکی با برانکو دارد، خواستم تا بدون هیچ واسطه ای مقدمات 
مذاکره مستقیم با او را فراهم کند. حتی با توجه به اینکه این احتمال وجود داشت تا تلفن ها 
شنود شود، در ملاقات حضوری این درخواست را از چلنگر داشتم و سپس برای مذاکره به 
ترکیه رفتیم.  البته پس از آن چند دلال خواستند خودشان را در این میان قاطی کنند اما 
هم برانکو اجازه این کار را نداد و هم ما به مذاکرات مستقیم و شفاف و بدون واسطه اعتقاد 
داشتیم که نتیجه اش هم حضور موفق برانکو در پرسپولیس بود بدون آنکه کسی از جایی 
فشار بیاورد. در نهایت هم او نقش اول موفقیت های پرسپولیس بود و حتی خیلی از مدیران 

هم خودشان را پشت موفقیت برانکو مخفی می کردند.
وی تاکید کرد: اگر تیم اول آسیا هستیم باید خودمان را هم با فوتبال حرفه ای دنبا تطبیق 

دهیم و امیدوارم که روز به روز فوتبال ما پیشرفت کند بدون آنکه  مشکلی به وجود بیاید.

ادعای رییس کمیته داوران زنجان:

مقصر اتفاقی که برای نجفی افتاد، ممبینی است
رییس کمیته داوران استان زنجان مدعی است که ممبینی به دلایل شخصی به افراد 

شایسته این استان قضاوت بازی های لیگ برتر را نمی دهد.
اصغر بیاتی، رییس کمیته داوران زنجان در گفت وگو با ایسنا درباره خودکشی کمک داور 
زنجانی با بیان اینکه "نجفی یکی از بهترین داوران ما در استان بود و فصل گذشته در پنج 
دیدار قضاوت کرد و عملکرد خوبی داشت"، مدعی شد: پیگیری های ما نشان داد که او 
در تست پیش فصل هم عملکرد خوبی داشته و لایق قضاوت در لیگ برتر بوده است اما 

ممبینی این اجازه را به او و سایر داوران استان ما نداد.
وی همچنین ادعا کرد: رییس کمیته داوران که امیدش برای رای آوردن از استان ما 
ناامید شده است، هیچ ابلاغیه ای برای داوران استان زنجان ارسال نکرده و نجفی و سایر 
داوران آماده و شایسته این استان هنوز نتوانسته اند در لیگ امسال قضاوت کنند و فقط 
در چند بازی لیگ آزادگان به عنوان داور ذخیره حضور یافته اند. ممبینی نباید این کار را 
با استان هایی که پتانسیل بالای داوری دارند انجام دهد زیرا استعدادهایی مانند مهرداد 

سوخت می شوند و او در این قضیه مقصر است.

رستگاری یاران تارتار در دقیقه 9۳

طلسمی که شکسته نشد
 دیدار تیم های نفت مسجد سلیمان و پارس جنوبی با نتیجه مساوی به پایان رسید تا 

طلسم شکست ناپذیری شاگردان تارتار حفظ شود. 
تیم های پارس جنوبی جم و نفت مسجد سلیمان در چارچوب هفته پانزدهم لیگ برتر 
از ساعت  ۱۵:۳۰ دیروز در ورزشگاه تختی جم به مصاف هم رفتند که این دیدار در نهایت 
با نتیجه یک - یک به پایان رسید تا طلسم شکست ناپذیری نفت مسجد سلیمان در هفته 
پانزدهم هم باقی بماند. گل اول این دیدار توسط پوریا آریا کیا در دقیقه ۵ برای تیم تیم 
پارس جنوبی به ثمر رسید و نفتی های مسجد سلیمان در دقیقه ۹۳ توسط عماد میرجوان 
گل مساوی را به ثمر رساندند. در پایان این بازی پارس جنوبی ۱۱ امتیازی شد و با یک رده 
صعود در جدول جای سایپا را در رده سیزدهم گرفت. نفت مسجد سلیمان نیز ۲۳ امتیازی 

شد و موقتا به رده ششم صعود کرد.
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سبقت نفت با ماشین از شهرخوررو 
دیدار تیم های صنعت نفت و ماشین سازی با پیروزی تیم صنعت نفت به پایان رسید. 

از هفته پانزدهم رقابتهای لیگ برتر دو تیم صنعت نفت آبادان و ماشین سازی تبریز از 
ساعت  ۱۶:۴۰  دیروزدر ورزشگاه تختی آبادان به مصاف هم رفتند که این دیدار با گل 

دیرهنگام میلاد جهانی به سود تیم صنعت نفت به پایان رسید. 
در حالی که این بازی می رفت با تساوی بدون گل به پایان برسد، میلاد جهانی در دقیقه 
۹۴ با ضربه ای سرکش دروازه تیم ماشین سازی را باز کرد تا شاگردان اسکوچیچ به یک 

پیروزی با ارزش در آخرین هفته از نیم فصل نخست دست یابند.
با این نتیجه صنعت نفت ۲۶ امتیازی شد و با عبور از شهر خودرو در رده چهارم جدول قرار 

گرفت و ماشین سازی با همان ۱۹ امتیاز در رده نهم ایستاد. 

هفته پانزدهم لیگ برتر؛

توقف بدون گل گل گهر مقابل ذوب آهن
 دیدار تیم های فوتبال ذوب آهن و گل گهر با نتیجه مساوی به پایان رسید. 

از هفته پانزدهم رقابتهای لیگ برتر ذوب آهن از ساعت ۱۶روز شنبه در سیرجان مقابل 
گل گهر به میدان رفت که این بازی در نهایت با تساوی بدون گل به پایان رسید.

این ششمین مساوی فصل ذوب آهن و هفتمین مساوی فصل گل گهر بود. ذوبی ها با 
این نتیجه ۱۵ امتیازی و سیرجانی ها ۷ امتیازی شدند.

تیم فوتبال استقلال در روزی که سرمربی ایتالیایی اش پیام خداحافظی اش را منتشر 
کرد، موفق شد برابر تیم شاهین بوشهر به برتری پرگل برسد و صدر جدول را مجددا در 

اختیار بگیرد.
آخرین دیدار از هفته پانزدهم رقابت های فوتبال لیگ برتر بین تیم های استقلال و 
شاهین بوشهر از ساعت ۱۷:۳۰ روز شنبه در ورزشگاه آزادی برگزار شد که طی آن تیم 

آبی بدون سرمربی موفق شد ۴ بر یک به پیروزی برسد. 
آرش رضاوند)۲۹(، مهدی قائدی)۵۲(، محمد دانشگر)۵۸( و شیخ دیاباته)۶۹( برای 

استقلال گل زدند. حسین مالکی)۸۸( برای شاهین گل زد.
آبی پوشان تهرانی در حالی گام در این دیدار گذاشتند که لحظاتی قبل از شروع 

مسابقات آندره استراماچونی با انتشار پیامی تصویری اعلام کرد به خاطر بدعهدی 
مسئولان باشگاه دیگر سرمربی استقلال نیست.

با این حال تیم بدون سرمربی استقلال مثل دیدارهای گذشته نمایش خوبی داشت 
و هر چند که نیمه اول را با تنها گل آرش رضاوند به پایان برد اما در نیمه دوم موفق شد 

دروازه تیم قعرنشین شاهین بوشهر را چند بار دیگر باز کند. 
در دقیقه ۵۲ مهدی قائدی که یکی از بهترین بازیکنان این فصل استقلال است با 
عبور از مدافع مستقیم خود و ضربه ای فنی از درون محوطه جریمه برای دومین بار 
دروازه شاهین را باز کند. شش دقیقه بعد محمد دانشگر با شوتی تماشایی از پشت 

محوطه جریمه دروازه شاهین را برای سومین بار باز کرد.

شیخ دیاباته که در دیدار قبلی برابر پیکان محروم بود و در این دیدار هم پایش به گل باز 
نشده بود، روی پاس خوب مهدی قائدی در دقیقه ۶۹ توانست گل چهارم را برای آبی 

های تهران به ثمر برساند.
در دقیقه ۸۸ این دیدار تیم شاهین در یک ضد حمله توسط حسین مالکی صاحب 
موقعیت گل شد که ضربه این بازیکن پس از برخورد به پای روزبه چشمی وارد دروازه شد 
تا یکی از گل های خورده جبران شود. یک دقیقه بعد استقلال می توانست با گل به 

خودی مدافع حریف به پنجمین گل برسد اما توپ به تیر دروازه برخورد کرد.
وریا غفوری:

ترکیب تیم را استراماچونی چید
کاپیتان تیم فوتبال استقلال پس از پیروزی پرگل این تیم برابر شاهین گفت:لازم 
می دانم که قبل از هر چیزی از بازیکنان باغیرت استقلال تشکر کنم که با تمام مشکلات 
تعهد خود را به تیم نشان دادند و ثابت کردند که چقدر به تیم اهمیت می هند. خیلی زود 

از نظر ذهنی خود را ریکاوری کردند و از تمام آنها تشکر می کنم.
وریا غفوری پس از پیروزی چهار بر یک تیم فوتبال استقلال برابر شاهین بوشهر در 
نشست خبری شرکت کرد و گفت: از بازیکنان باغیرت استقلال تشکر می کنم که از نظر 

ذهنی خود را برای این بازی اماده کردند و به یک برد خوب دست پیدا کردند.
وی در مورد ویدئو منتشر شده از سوی استراماچونی گفت: ایشان در این چند روز 
حرف های متناقض شنیدند. صحبتی که من با باشگاه داشتم قرار شده که مشکل 
استراماچونی روز دوشنبه حل شود و اگر این حرف ها درست باشد ایشان دوشنبه به 

تهران باز خواهد گشت. 
غفوری در مورد انتخاب ترکیب تیم نیز گفت: در دو بازی اخیر ترکیب تیم را خود آقای 
استراماچونی انتخاب کردند. امروز هم ترکیب را خود ایشان انتخاب کردند و در طول 

بازی هم نکات لازم را مطرح کردند.
کاپیتان تیم فوتبال استقلال ادامه داد: امیدواریم حرف هایی که به ما زده شده و 
وعده هایی که داده شده عملی شود و تکلیف مدیرعامل و سرمربی تیم مشخص شود. 
اولین بار در دنیا است که یک تیم سرمربی و مدیرعامل و سرپرست را از دست می دهد.

امیدوارم مشکلات بازیکنان هم حل شود. 
وریا غفوری در مورد اینکه تعویض های دیدار برابر شاهین را چه کسی انجام داد، 
گفت: ما در این دیدار برابر تعویض ها و ترکیب تیم از آقای استراماچونی کمک گرفتیم. 
تیم فوتبال استقلال با این پیروزی ۲۹ امتیازی شد و به صدر جدول بازگشت. تیم های 
سپاهان و پرسپولیس با ۲۵ امتیاز در رده دوم و سوم قرار دارند. شاهین بوشهر هم با ۶ 

امتیاز تیم قعرنشین جدول است.

استقلال ۴ - شاهین بوشهر یک؛

شاهین در چنگال استقلال گرفتار شد

تیم فوتبال پرسپولیس هفته پانزدهم رقابت های لیگ برتر را با 
پیروزی برابر سایپا به پایان برد تا به تیم صدرنشین جدول نزدیک 

شود و به خاطر تفاضل گل کمتر در رده دوم قرار بگیرد.
تیم  ایران  فوتبال  برتر  لیگ  پانزدهم  هفته  از  دوم  روز  در   ،
پرسپولیس در ورزشگاه شهدای شهر قدس به مصاف سایپا رفت 
که این مسابقه با نتیجه ۲ بر صفر به سود پرسپولیس به پایان 

رسید.
در این بازی که از ساعت ۱۵ و با قضاوت امیر عرب براقی آغاز 
شد، وحید امیری )۱۸( و احمد نوراللهی )۸۵( برای پرسپولیس 
گلزنی کردند. به این ترتیب پرسپولیس ۲۸ امتیازی شد و موقتا 
جای استقلال را در رده دوم جدول گرفت. پرسپولیس در حال 
حاضر با سپاهان هم امتیاز است و بعد از این تیم با تفاضل گل 
کمتر در رده دوم قرار دارد. سایپا هم با ۱۱ امتیاز در رده سیزدهم 

باقی ماند.
ترکیب پرسپولیس و سایپا

گابریل کالدرون سرمربی پرسپولیس تیمش را با ترکیب بوژیدار 
رادوشویچ، سید جلال حسینی، شجاع خلیل زاده، مهدی شیری، 
محمد نادری )۴۶ - محمد انصاری(، احمد نوراللهی، محسن 
ربیع خواه، بشار رسن )۸۴ - محمدحسن کنعانی زادگان(، مهدی 
ترابی، وحید امیری )۷۷ - فرشاد احمدزاده( و علی علیپور وارد 

زمین کرد. علیرضا بیرانوند در این مسابقه نیمکت نشین بود.
حامد فلاح زاده، مجتبی لطفی، آرمین سهرابیان، مهیار جباری 
)۸۸ - اخراج(، کمال الدین نیک خوی، روزبه شاه علی دوست، 
سعید غلامعلی بیگی، سعید محمدفرد، امیرحسین حسین زاده 
)۶۳ - ابراهیم کامیاب(، رضا جعفری )۵۶ - آرمان رمضانی( و 
محمدرضا سلیمانی هم بازیکنان سایپا بودند که با نظر ابراهیم 

صادقی در این مسابقه به میدان رفتند.
یک گل در نیمه نخست و یک گل در نیمه دوم

دو تیم در نیمه نخست بازی نمایش با کیفیتی ارائه نکردند و 

نتوانستند موقعیت صد درصد گل را روی دروازه یکدیگر خلق 
کنند. حتی گل پرسپولیس هم روی صحنه ای رقم خورد که 
شانس جدی گلزنی نبود. در دقیقه ۱۸ مهدی شیری توپی را 
درون محوطه جریمه سایپا ارسال کرد و وحید امیری هم با یک 
قیچی برگردان آرام توپ را به سمت دروازه سایپا زد که با اشتباه 

حامد فلاح زاده دروازه بان حریف این توپ به گل تبدیل شد.
نداشت.  ثمری  برای گلزنی  تیم  بازیکنان دو  ادامه تلاش  در 
حملات سایپا زهردار نبود و پرسپولیس هم در دقیقه ۴۵ نتوانست 
از موقعیتی که علی علیپور به دست آورده بود استفاده کند و این 

نیمه با همان یک گل تمام شد.

در نیمه دوم پرسپولیس سعی در کنترل مسابقه داشت. این تیم 
صاحب یکی دو موقعیت نصفه و نیمه هم شد ولی با بی دقتی 
مهاجمانش از دست داد. با نزدیک شدن به انتهای مسابقه، این 
تیم سایپا بود که فشار بیشتری را روی دروازه پرسپولیس وارد کرد. 
ورود آرمان رمضانی مهاجم سایپا در نیمه دوم به زمین یکی از 

دلایل هجومی تر شدن سایپا بود.
با واکنش  نیمه در دقیقه ۷۸  این  بهترین موقعیت سایپا در 
دیدنی بوژیدار رادوشوویچ جانشین علیرضا بیرانوند از دست رفت. 
رادوشوویچ در این صحنه ضربه سر بازیکن سایپا را که در آستانه 
آمادگی  و  بود راهی کرنر کرد  به دروازه سرخپوشان  وارد شدن 

بدنی اش را یکبار دیگر به رخ کشید. در شرایطی که سایپا برای 
گل تساوی تلاش می کرد، این پرسپولیس بود که با پاس فرشاد 
احمدزاده و ضربه احمد نوراللهی در درون محوطه جریمه حریف 
در دقیقه ۸۵ به گل دوم رسید. در دقایق پایانی هم مهیار جباری 

بازیکن سایپا با دریافت کارت زرد دوم از زمین اخراج شد.
گابریل کالدرون:

پیروزی ارزشمندی کسب کردیم
 سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس از پیروزی تیمش برابر سایپا ابراز 

خرسندی کرد و گفت: از کسب سه امتیاز این بازی خوشحالم.
گابریل کالدرون پس از پیروزی ۲ بر صفر عصر شنبه تیمش برابر 
سایپا به خبرنگاران گفت: بابت این برد به هواداران تیم تبریک می 
گویم. بازی جدی و خوبی را انجام دادیم که شبیه به دیدارهای 

قبلی مان بود. این برد ارزسمندی بود که کسب کردیم.
سرمربی پرسپولیس درباره کیفیت چمن بازی افزود: معلوم بود 
خوب نیست. این موضوع به فوتبال زیبا کمک نمی کند. با این 
حال بازیکنان تیم توانستند این مشکل را پشت سر بگذارند و به 

برد برسیم.
وی در پاسخ به سوالی  مبنی بر اینکه حضور علیرضا بیرانوند 
روی نیمکت شایعاتی را درباره مصدومیت او ایجاد کرده است 
او  از  من  گرفت.   MRI خود  پای  از  دیروز  علیرضا  کرد:  تاکید 
خواستم با وجود مصدومیت در اردو بماند. چون به پنجاه درصد 

او نیز احتیاج دارم.
کالدرون درباره عدم حضور امید عالیشاه اظهار داشت: همیشه 
از بودن و یا نبودن یک فرد صحبت می کنید اما باید بگویم برای 
من حرکت تیم مهم است. من مربی ام و تصمیم می گیرم چه 

کسی در ترکیب باشد و حضور داشته باشد.
وی در پایان درباره حضور کنعانی زادگان در دقایق پایانی یادآور 
شد: حریف خواست تا بازی مستقیم انجام دهد. او را آوردم تا 

جلوی این توپ های بلند را بگیریم.

سرخپوشان سایپا را بردند؛

پرسپولیس به تیم صدرنشین چسبید

سخنگوی وزارت ورزش تاکید کرد که علی فتح الله زاده به عنوان عضو جدید هیات مدیره باشگاه استقلال انتخاب شد. مدیرعامل جدید 
آبی پوشان نیز بزودی معرفی خواهد شد.

مازیار ناظمی در مورد آخرین وضعیت سرمربی ایتالیایی تیم فوتبال استقلال و اینکه آیا مسئولان وزارت ورزش به تعهد خود عمل نکرده 
اند گفت: ما همچنان سر حرف مان هستیم. پولی که باید به ایشان پرداخت می شد روز جمعه واریز شده و باید اعلام وصول می کرد. پول 

در حساب ایشان هست اما صبح روز دوشنبه اعلام وصول خواهد شد. ما به تعهداتی که داشتیم عمل کردیم. 
وی ادامه داد: توقع من این بود که با توجه به علاقه ای که به تیم استقلال دارد نیم ساعت مانده به بازی با شاهین بوشهر چنین پیامی را 

صادر نکند. قطعا پول روز دوشنبه اعلام وصول خواهد شد.
ناظمی ادامه داد: استراماچونی باید شماره حساب را تا ساعت ۱۲ روز جمعه اعلام می کرد اما وقتی ساعت ۱۵ شماره حساب را آورده 

بود بانک ها بسته شده بود و روزهای شنبه و یکشنبه هم تعطیل است و قطعا روز دوشنبه پول درحساب ایشان خواهد ماند. 
وی در مورد انتخاب مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: بعد از استعفای امیرحسین فتحی مدیران مختلفی آمدند و صحبت کردند. آقای 

فتح الله زاده هم جزو گزینه ها بودند که در وزارت ورزش حاضر شدند. بااین حال قبل از معرفی مدیرعامل باید هیات مدیره ترمیم شود.
وی در این مورد ادامه داد: فتحی از هیات مدیره کنار گذاشته خواهد شد و علی فتح الله زاده به همراه یک نفر دیگر به عنوان اعضای 

جدید هیات مدیره منصوب خواهند شد.

پیشکسوت آبی پوشان با انتقاد از عملکرد مدیریت باشگاه گفت: متاسفانه شأن استقلال را پایین آوردند و سوء شهرت ما را جهانی 
کردند. رضا رجبی اظهار داشت: برای خودم، ده ها پیشکسوت و میلیون ها هوادار متاسفم که با مدیریت ضعیف آبروی استقلال را در 
ایران و خارج از ایران بردند و حالا کاری کردند که سوء شهرت تیم ما جهانی شود. پیشکسوت آبی پوشان اضافه کرد: برای ما خیلی 
زشت است که سرمربی ایتالیایی مان به کشورش برگشته و با همه شبکه های خارجی صحبت می کند و از عدم صداقت و نا آگاهی 
مدیران این باشگاه بزرگ می گوید.  وی افزود: حالا که دیگه کار از کار گذشته و با تیم ما که برای ساخت آن عرق ها و اشک ها در بیش 
از ۷۰ سال از عمرش ریخته شده کاری کردند که فیفا ندیده و نخوانده حق را به شاکیانش بدهد. متاسفم از این که بعد از صدرنشینی، 
اینچنین آبرو ریزی به بار آمد. کاپیتان پیشین آبی پوشان بیان داشت: پول استراماچونی را به موقع و آنطور که باید ندادند و تقصیر 
خودشان را می اندازند گردن تحریم. ما قبول داریم که تحریم ها مشکلات زیادی ایجاد کرده اما اینطور هم نیست که کلا کار غیر 
ممکن شده باشد. آیا فقط باشگاه استقلال تحریم بود دیگر تیم هایی که بازیکن  مربی خارجی دارند تحریم نیستند؟ یا این که تحریم 
برای ما سفت و سخت تر از تحریم دیگر باشگاه ها بود. رجبی گفت: حتی اگر بپذیریم که تحریم باعث بد قولی جهت پرداخت به مربیان 

خارجی شده، آیا برای پرداختی به بازیکنان و ایرانی ها هم تحریم وجود داشته؟
مدافع پیشین استقلال گفت: کار این تیم به بن بست کشیده و امیدوارم وزارت ورزش در اولین فرصت بهترین تصمیم را اتخاذ کند 

تا هرچه زودتر مشکلات این تیم به پایان برسد. 

با اعلام وزارت ورزش؛

فتح الله زاده رسما به استقلال برگشت
پیشکسوت آبی پوشان:

شأن استقلال را در دنیا پایین آوردند

سرمربی ایتالیایی تیم فوتبال استقلال رسما از عدم بازگشت به این تیم در صفحه شخصی 
خود خبر داد.  آندره آ استراماچونی با انتشار ویدیویی از عدم بازگشت به استقلال خبر داد.وی 

در صفحه شخصی خود متن زیر را منتشر کرد:
»صبح بخیر به همه، من اینجا هستم برای اینکه رونمایی کنم و این مطلب ضروری است. 

با توجه به انتشار چندین خبر اشتباه و گمراه کننده در روزهای گذشته در برخی از رسانه ها  
چه در ایران چه در رسانه های دنیا، دوست دارم که برای دنبال کنندگانم این موضوع را روشن 
کنم، از موقعی که تهران را ترک کردم پس از گذشتن ۵ ماه من سعی کردم  که تمام مشکلات 
را حل کنم، در حال بحث با مدیران باشگاه بودم و تمام وقت روزم را برای پیدا کردن یک راه 
حلی صرف می کردم که دوباره با استقلال کارم را از سر بگیرم.تا دوباره بتوانم با بازیکنانم و از 
همه مهمتر برای شادی هواداران محبوب آبی پوش کارم را دوباره شروع کنم. علی رغم تمام 
تلاش و اراده و نیت خوب و مثبت من، متاسفانه هیچ کار واضح و مشخصی توسط باشگاه 
انجام نشده است.  به جهت بیان واقعیت و فقط به خاطر عشق و احترام زیادی که نسبت 
به همه بازیکنان و هواداران استقلال دارم، با حالی پر از غم متاسفم که یک بار دیگر بگویم و 
تایید کنم که هیچ  چیز، به معنای واقعی کلمه هیچ چیزی در این ۹ روز گذشته که تهران را 
ترک کردم چیزی تغییر نکرده است. من دیگر مربی استقلال نیستم. روز گذشته حتی یک 
پرونده ای در رسانه ها منتشر شد که اثبات می کرد من پولی دریافت کردم که من هرگز آن 
را دریافت نکردم. وکلای من به سختی برای محافظت از حقوق قانونی من تلاش می کنند، 
اما من می خواهم به طور رسمی به همه هوادارانم بگویم که من واقعا دیگر نمی توانم با این 
وضعیت کنار بیایم و باعث آسیب دیدن چهره من به عنوان یک مربی حرفه ای فوتبال می 
شود. من نمی دانم که آیا آنها واقعا من را در استقلال می خواهند یا نه. چیزی که می دانم 

این است که من الان واقعا از رفتارهای مدیریت باشگاه خسته شده ام. به تمام بازیکنانم که 
هر روز در تماس بودیم، کسانی که همیشه دلپذیر و خوش برخورد بودند و چیزهای به من 
دادند و من را به نتیجه ای که کسب کردم رساندم می گویم که آنها باید به روند پیروزی بازگردند. 
برای استقلال بازی کنید.  من تا ابد از اعماق وجودم استقلالی هستم، آرزوی موفقیت این 
تیم  را دارم، موفقیت بازیکنانم در بازی ها پیش رو، ما باید به پیروزی و صدرجدول بازگردیم. «

واکنش عجیب سرپرست استقلال؛ 
استراماچونی دچار سوء تفاهم شده است!

سرپرست موقت باشگاه استقلال در واکنش به دلخوری استرماچونی گفت: او دچار سوء 
تفاهم شده است. اسماعیل خلیل زاده سرپرست باشگاه استقلال در خصوص دلخوری 
آندره آ استراماچونی و اینکه آیا کار این مربی با آبی پوشان تمام شده، گفت: صحبت های 
آقای استراماچونی ناشی از یک سوتفاهم است. شب گذشته هم گفتم که پول ایشان روز 
دوشنبه به حساب ایشان واریز می شود. فیش منتشر شده هم نشان می دهد که پول در بانک 

سپه هست و آن پول قرار است به صبح دوشنبه در حساب ایشان باشد. 
وی در پایان افزود: بار دیگر تاکید می کنم که پول هنوز به حساب آقای استراماچونی واریز 
نشده و روز دوشنبه این پول در حساب آقای استراماچونی است و دلخوری ایشان هم ناشی از 

یک سوتفاهم است که مطمئنا حل می شود.

از رفتار مدیران باشگاه خسته شدم

استراماچونی:  من دیگر مربی استقلال نیستم

مالک باشگاه شهر خودرو گفت :گل محمدی شایسته ترین فرد 
برای حضور روی نیمکت تیم ملی است و بی شک به مراتب بهتر از 

مارک ویلموتس نتیجه می گیرد 
فرهاد حمیداوی با اشاره به حضور این تیم در لیگ قهرمانان آسیا 
اظهار داشت: حضور در مسابقات آسیایی فوتبال در هر مرحله ای 
که باشد برای ما افتخار است. ما فرصت بسیار خوبی را هم برای 
معرفی بیشتر تیم مان و هم بالا نگه داشتن پرچم مشهد مقدس 

داریم، که باید از آن استفاده کنیم.
لیگ  مسابقات  از  مشهد  بهتر  هرچه  میزبانی  با  رابطه  در  وی 
قهرمانان آسیا تاکید کرد: برای استفاده مطلوب از این فرصتی 
که به واسطه حضور در بازی های آسیایی داریم، به دنبال تشکیل 
کمیته  یا ستادی در حوزه های مختلف اجرایی با همکاری هیات 

فوتبال استان، اداره کل ورزش و جوانان، استانداری، شهرداری و 
سایر دستگاه های اجرایی هستیم. مالک باشگاه شهر خودرو ادامه 
داد: البته در باشگاه هم کارهای لازم صورت گرفته است، همچنین 
مجتبی سرآسیایی و جواد طاری بخش به نمایندگی از باشگاه در 
کلاس ها و قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا شرکت کردند و قطعا باید 
در جلساتی نکات مدنظرAFC را هم مورد بررسی قرار دهیم. به 
دنبال آن هستیم تا با وفاق استانی و همدلی مسئولان، به بهترین 
شکل میزبان مسابقات لیگ قهرمانان آسیا باشیم. حمیداوی درباره 
پیش بینی اش  از بازی های آسیایی، گفت: همه بازی ها در لیگ 
قهرمانان آسیا سخت است . تیم ما جوان است، طی صحبتی که 
با یحیی گل محمدی هم داشتیم، آزمون سختی را در پیش داریم. 
دوم  تیم  هم  پاختاکور  شد،  آسیا  قهرمان  قبل  هفته  دو  الهلال 

ازبکستان است و الاهلی هم تیم سرسختی ست. وی در خصوص 
لیگ  مسابقات  از  میزبانی  برای  رضا)ع(  امام  ورزشگاه  تاییدیه 
قهرمانان آسیا گفت: خوشبختانه همانطور که پیش بین می کردیم، 
تاییدیه صادر شد. ابتدا باید در پلی آف پرقدرت ظاهر شویم و بعد از 
آن در گروه مرگ قرار بگیریم. به اعتقاد من این گروه، بی شک گروه 
مرگ است، اما هواداران و اهالی فوتبال باید این را بدانند که این 
اولین حضور ما در آسیا است و ما فقط برای کسب تجربه می رویم. 
به هر حال نباید انتظارات از تیم ما خیلی بالا باشد اما با درایتی که 
از کادر فنی سراغ دارم می دانم که در همین اولین حضور هم با 
دل و جان به مصاف رقبا خواهیم رفت و کم نخواهیم گذاشت.  وی 
در خصوص شایعات حضور گل محمدی در راس تیم ملی نیز اظهار 
کرد: در این خصوص تاکنون فدراسیون چیزی به ما نگفته است. 

گل محمدی شایسته ترین فرد برای حضور روی نیمکت تیم ملی 
است و بی شک به مراتب بهتر از مارک ویلموتس نتیجه می گیرد. یک 
مربی صاحب ویترین، مثل کی روش می تواند به فوتبال این مملکت 
کمک کند، اما مربیانی مثل ویلموتس، آورده ای برای فوتبال ندارند 
و از این ها بهتر را در ایران داریم، مثل یحیی گل محمدی عزیز. 
وی افزود: اگر تیم  ملی بخواهد، برای عزت ایران، حاضریم ضرر 
کنیم، اما پرچم ایران بالا برود. به جانشین گل محمدی ابدا تاکنون 
فکر نکرده ایم زیرا هیچ چیز رسمی نشده و حتی در جلسه ای که 
با یحیی گل محمدی داشتیم، گفتم اگر چنین اتفاق بیافتد باید 
خودت جایگزینی را معرفی کنی. حمیداوی تصریح کرد: برای 
فعالیت در بازار نقل و انتقالات آماده ایم، چند گزینه داریم که وقتی 

به جمع بندی نهایی برسیم، اعلام می کنیم . 

حمیداوی: 
گل محمدی در تیم ملی بهتر از ویلموتس نتیجه می گیرد 
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یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: مسکوت 
گذاشتن  تصمیم گیرهای مهم برای کشور یکی از ایرادات نظام 

ماست و این امر می تواند هزینه های زیادی برای ما داشته باشد.
جلال میرزایی ، درباره اینکه باتوجه به شرایط کشور و تحریم ها 
 »FATF« برخی از تندورها در مجمع مانع می شوند که تکلیف
تکلیف  شدن  روشن  درباره  که  انتقادی  گفت:  شود،  مشخص 
»FAFT« دارم این است که نه موافقان سعی کردند در این مدت 
مخالفان را به یک نشست دعوت کنند و دلایل خود را بیان کنند و 
نه مخالفان که معتقد هستند پیوستن به این سازمان کشور را دچار 

مشکل می کند، این کار را انجام دادند.

این عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: اصلا فرض را بر این بگذاریم که مخالفان درست هم می گویند 
 FATF اما نباید آن ها بخشی از جامعه که خواستار پیوستن به

هستند را قانع کنند؟ 
وی ادامه داد: عجیب ترین قسمت ماجرا این است که هر دو 
اقناع  برای  و تلاشی هم  را مسکوت گذاشته اند  پیگیری  طرف 
یکدیگر نکردند و برای یکدیگر آثار و تبعات را کالبد شکافی نکردند.

نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی افزود: معتقدم 
این مسکوت گذاشتن ها در مسائل مختلف یکی از ایرادات نظام 
تصمیم گیری کشور ماست و این امر می تواند هزینه های زیادی 

برای ما داشته باشد. وی درباره این که اعضای مخالف مجمع به 
نظر می رسد قدرتی بیشتر از وکلای ملت دارند،  بنابراین مجلس 
نمی تواند پیگیر آن چیزی باشد که خودش به تصویب رسانده 
است، گفت: ایراد کار اینجاست که چندین نهاد برای یک موضوع 
تصمیم گیری می کنند؛ دولت، مجلس و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تصمیم گیرنده در مسأله »FAFT« هستند حتی اگر چند نهاد 
موازی دیگر هم احداث کنیم در این باره نتیجه ای نخواهیم گرفت.
میرزایی ادامه داد: باید بین همین نهادهای موجود گفت وگو 
صورت گیرد،  شاید در همین صحبت ها مشخص شد مدافعان 

پیوستن »FATF« اشتباه می کنند.

وی درباره اینکه تندروها به بهانه های واهی مانع روشن شدن 
تکلیف »FATF« می شوند و اگر به علت همین تعلل ها اتفاقی برای 
کشور بیافتد آیا این ها نباید مسئولیت بپذیرند، گفت: در ارتباط با 
»FATF« اختلاف نظر  جدی وجود دارد، مدافعان این طرح که 
دولت و مجلس هستند می گویند در شرایط موجود پیوستن به 
این سازمان به نفع ماست اما مخالفان بیان می کنند که اگر ما با 
»FATF« همراه شویم، باعث می شود اطلاعات ما افشا و تحریم ها 
تشدید شود. این عضو فراکسیون امید ادامه داد: قطعا مسئولیت 
با کسانی است که مخالفت می کنند، همان طور اگر بپیوندیم و 

اشکالی به وجود آید مسئولیت با دولت و مجلس خواهد بود.

جلال میرزایی :

تندروها مانع روشن شدنِ تکلیف »FATF« می شوند

کارشناس مسائل بین المللی با تاکید بر این که تا وقتی تحریم وجود دارد، ایران پای هیچ میز 
مذاکره مجددی نخواهد رفت،گفت: وقتی آمریکا تحریم ها را متوقف کرد، می تواند در قالب 
۱+۵ با ایران مذاکره کند. تحریم و مذاکره همزمان، تعبیر اشتباهی است که آمریکایی ها فکر 

می کنند شدنی است.
مهدی ذاکریان با اشاره به مبادله دو زندانی از سوی ایران و آمریکا با یکدیگر گفت: مسائل 
عادی و روتین در نظام سیاسی عموما ناظر بر منابع تصمیم گیری متعدد اثرگذار در مسائل 
کشور هستند اما در مسائل حساس مانند مسئله هسته ای و روابط ایران و آمریکا، نظام از 
یک نگاه و تصمیم واحد عمل و پیروی می کند و آن تصمیم، نظر و اراده کل نظام را به نمایش 
می گذارد. وی ادامه داد: در این موارد، نظر واحد خروجی واحدی هم دارد. البته جناح ها و 
گروه های سیاسی تلاش می کنند که اثرگذار باشند ولی تصمیم گیر نیستند. به طور مثال، در 
مسائلی نظیر ورود خانم ها به ورزشگاه ها، آموزش، بودجه و... هر گروه و جریانی تلاش می کند 
با توجه به قدرت خود بر آن اثر بگذارد ولی در مسائل حساس، این اراده واحد است که خود 

را به منصه ظهور می گذارد و همه جناح ها و جریان ها هم در این شرایط باید تسلیم باشند.
تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی افزود: یکی از مسائل و مواردی که نیازمند تصمیم 
و اراده نظام است، مسائل مربوط به روابط ایران و آمریکا اعم از مذاکره یا مبادله برای زندانیان 
است. در این موارد، هر کس نمی تواند از جانب خود عمل کند. در این مسائل، تصمیم گیری 
یکجانبه ممنوع است و اگر هم تصمیم گیری یکجانبه ای اتخاذ شود، با شکست مواجه 
می شود. ذاکریان افزود: اگر ظریف در سفرهایی که به نیویورک داشت، بحث اختیارات خود 
برای مبادله زندانیان را مطرح کرد، این مسئله نشاندهنده این است که جوازهای لازم به وی 

داده شده است و در همین چارچوب بود که مبادله میان دو زندانی انجام شد.
وی در رابطه با کانال های دیپلماتیک متعدد فعال برای کاهش تنش میان ایران و آمریکا 

تصریح کرد: تعدد این کانال ها نشانگر حضور مثبت و قدرت دیپلماتیک در عرصه بین المللی 
است که چند کشور برای حل موضوع و تنش تنها به یک ابزار و کانال واحد اکتفا نکرده اند 
بلکه بازیگران متعددی وارد عرصه شده اند تا نقش میانجی و تسهیلگر را ایفا کنند و این نشانه 
جایگاه مثبت ایران در جامعه بین المللی است. این استاد حقوق و روابط بین المللی با بیان 
اینکه قبلا که ایران در انزوا قرار گرفته بود تنها عمان حاضر به ایفای نقش میانجیگری بود 
اما الان از فرانسه و سوئیس تا ژاپن و انگلیس و از عمان تا عراق و پاکستان می خواهند چنین 
نقشی را برعهده داشته باشند، خاطرنشان کرد: آنها در مورد ایران این اجماع را دارند که ایران 
نقش مهمی در عرصه بین المللی داشته و از سوی دیگر رفتار تهران در مسئله هسته ای درست 

بوده است و برای همین هم تلاش می کنند ابهام ها برطرف و تنش ها کاهش یابد.
ذاکریان در گفت وگو با ایرنا، با تاکید بر اینکه تعدد میانجیگرها با توجه به وزن ایران است و نه 
با توجه به موضوعات مورد تنش میان ایران و آمریکا، ابراز داشت: در این چارچوب، من فکر 
می کنم باید به همه طرفینی که نقش میانجی را ایفا می کنند، بها بدهیم و با آنها کار کنیم. 
نگوییم این فرانسه یا ژاپن است و با این دو کشور کنیم و آن، پاکستان و عراق و با آنها کار نکنیم. 
وی اضافه کرد: آمریکایی ها که در سال ۲۰۰۱ به خاطر حملات ۱۱ سپتامبر به افغانستان 
حمله کردند تا طالبان را از بین ببرند، امروز با همین سلول مخرب در عرصه بین المللی در حال 
مذاکره هستند. وقتی آنها به طالبان اهمیت می دهند، نمی شود یکی بی اهمیت و بی ارزش 
و دیگری مهم و ارزشمند است. هر کدام از این بازیگران، مهم بوده و جایگاه و ارزش خود را 
دارند. این کارشناس ارشد مسائل بین الملل درباره تاثیر مبادله انجام شده در کاهش تنش 
میان ایران و آمریکا بیان کرد: ما نباید دچار اشتباه شویم که مبادله دو شهروند زندانی، می تواند 
موجب حل کلیه مسائل و اختلافات شود. دیدید که ترامپ بعد از این مبادله توییت کرد که 
می شود درباره مسائل دیگر هم به توافق رسید اما این زمانی انجام می شود که تحریم ها هم 

برداشته شود.
ذاکریان ادامه داد: ترامپ و کسانی که این برداشت را دارند باید بدانند تا وقتی تحریم وجود 
دارد، ایران پای هیچ میز مذاکره مجددی نخواهد آمد. وقتی آمریکا تحریم ها را اجرا نکرد، آن 
وقت می تواند به جمع کشورهای دیگر اضافه شده و ۱+۵ را تشکیل دهند و آن وقت با ایران 
مذاکره کند. تحریم و مذاکره همزمان، تعبیر اشتباهی است که آمریکایی ها فکر می کنند 
شدنی است. وی به انتظارات شکل گرفته در کشور پس از این مبادله اشاره کرد و یادآور شد: 
انتظارات در کشور نسبت به انجام مذاکره بالاست یعنی ایرانی ها دوست دارند ابزار گفت وگو را 
انتخاب کنند تا ابزار برخورد را. همین مسئله ضروری می سازد مسئولان به این موضوع توجه 
کنند وقتی مبادلهای انجام می شود، چنین نگاهی را شاهد هستیم. در عین حال باید این 
واکنش مردم را جدی گرفت، به آن فکر کرد و تصمیم مناسب به نفع مردم و جامعه انتخاب کرد.
این استاد دانشگاه توجه به خواست و نظر مردم را راه خروج از بن بست کنونی در کشور 
دانست و عنوان کرد: اگر از من پرسیده شود روی آوردن به مردم بیشتر تاثیر دارد یا روی آوردن 
به آمریکا گشایش بیشتری ایجاد می کند، من می گویم احترام به نظر مردم حتما اثرات بیشتر و 
بهتری برای حل و فصل داخلی خواهد داشت و موجب می شود جامعه بین المللی هم برخورد 
سازنده تری با ایران داشته باشند. به گفته ذاکریان، مبارزه با فساد نقش مهمی در خروج کشور 
از بن بست خواهد داشت زیرا هنگامی که اقتصاد کشور با تحریم و فشار روبه رو است، فساد 

ایجاد می شود. برای کاهش اثر تحریم و فشار، عزم جدی مباره با فساد مهم است.
وی ادامه داد: در کنار احترام به خواست و نظر مردم و مبارزه با فساد، احترام به استانداردهای 
جهانی نیز اهمیت دارد. احترام به حاکمیت ملی کشورها، عدم مداخله در امور کشورها، 
رعایت حقوق بشر، رعایت اصل حسن هم جواری و... است یعنی ایران به اصول و منشور ملل 

متحد احترام بگذارد.  

ذاکریان کارشناس مسائل بین المللی:

 آمریکایی ها برداشت نادرستی از تحریم و مذاکره دارند

در حالی که تنها چند ماه به انتخابات یازدهمین مجلس شورای اسلامی مانده، وکلای 
ملت با چشم داشتن به صندوق های رأی ماراتن استیضاح در بهارستان به راه انداخته اند و 
می خواهند ثابت کنند مجلس هنوز در رأس امور قرار دارد و هر زمان که بخواهد می تواند 

دولت را تنبیه و یا تشویق کند.
این روزهای صحن بهارستان بدون حاشیه و خبر نیست و باتوجه به این که تا چند ماه 
دیگر یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی برگزار می شود قطعاً فعالیت وکلای 

ملت بیشتر خواهد شد.
طبق اصل قانون پاسیتگی نمایندگی، هر نماینده از یک دوره مجلس به دوره دیگر 
مجلس ورود می کند و کمتر پیش می آید از یک حوزه انتخابیه شخص تازه ای در دوره جدید 
مجلس حضور پیدا کند و بر اساس همین اصل است که نمایندگان فعلی برای اینکه مجدداً 
روی کرسی های سبز رنگ بهارستان به جای بیان کردن عملکرد هایشان در ۴ ساله گذشته 
برای اینکه دست خالی به حوزه های انتخابیه شان بازنگردند از سوال گرفته تا استیضاح 

دنبال جمع آوری امضا علیه کابینه هستند.
دلخوری وکلای ملت به دلیل نادیده گرفتن نظرشان درباره افزایش قیمت بنزین باعث 
شده است تا ثابت کنند مجلس در رأس امور است و تنها شخص رئیس تصمیم گیرنده از 
طرف یک جمع بزرگ نیست، بنابراین قطار استیضاح ها که چند وقتی در ایستگاهی ساکن 
مانده بود را به راه انداختند تا به موکلان خود قدرت نمایندگی شان را ثابت کنند و بگویند 
این ما هستیم که تصمیم می گیریم در هیأت دولت چه کسی کنار دست رئیس جمهور 

شنید  خواهید  بچرخانید  مجلس  صحن  روی  را  رادیو  موج  روزها  این  اگر  می نشیند. 
نمایندگانی که شاید تا چندین ماه صدایی از آنها شنیده نمی شد و حتی در لابی و راه روها 
باید ذره بین در دست دنبالشان می گشتی پشت میکروفن فریادهایی می زنند که گوش 
فلک را کر می کند و از هر ۱۰ کلمه ای  که  از دهانشان خارج می شود ۹ کلمه آن  »مردم« 
است! حال سوالی که اینجا مطرح می شود این است که  چرا  کلید واژه مردم تا پیش از 
ثبت نام های ۱۰ آذر و انتخابات ۷ اسفند شنیده نمی شد؟ مردم که همان مردم هستند، 
تحریم ها همان هستند پس چه تغییراتی به وجود آمده؟ نماینده ای که تا چند روز پیش 
مانند یک کارمند تنها به انگشت زدنی در گیت ها اکتفا می کرد امروز می گوید درد مردم این 

و آن است! جز این که چشم به صندوق های رأی است؟
گرانی بنزین؛ شاه کلید استیضاح زنگنه

۲۴ آبان که اطلاعیه دولت در خصوص اصلاح قیمت حامل های انرژی مطرح شد،به 
جرأت می توان گفت بهانه ای به دست تعدادی از نمایندگان افتاد تا در روزهای آخر مجلس 
دهم به دولت بتازند و از هر فرصتی برای زیر سوال بردن آن استفاده کنند. درحالی که 
مجلسی ها می دانند اقدامی که درخصوص قیمت بنزین صورت گرفته شد بر اساس 
تصمیم سران قوا است؛ اما تنها روحانی و کابینه اش را مقصر قلمداد می کنند برای همین 
در کنار گلایه نادیده گرفتن نظرشان در این باره با علم به اینکه می دانستند طرح های دو 
و سه فوریتی را برای پائین آوردن قیمت بنزین راه به جایی ندارد آنها را تقدیم هیأت رئیسه 

کردند تا بگویند که ما به فکر مردم هستیم.

اما اتفاق جالب تر در کنار مطرح کردن، طرح هایی که سرنوشت شان از قبل مشخص 
بود کلید زدن استیضاح های با ربط و بی ربط وزرای دولت در رابطه با افزایش قیمت بنزین 
است.  عده ای که از ابتدای مجلس دهم به دنبال این بودند تا در هر مسئله ای پای زنگنه 
را برای استیضاح به مجلس بکشانند بالاخره موفق شدند روز سوم آذر این درخواست را با 
۵۰ امضا به هیأت رئیسه مجلس تقدیم کنند تا شاید داستان دنباله دار  استیضاح وزیر نفت 

و اصولگراها به نقطه پایانی برسد.
حال باید دید وزیر الوزرای روحانی در صحن مجلس جواب منتقدان را چگونه خواهد داد.

وزرای اقتصادی همگی باید پاسخگو باشند.
زلزله بنزینی که در کشور به راه افتاد فضا را برای هر نقد و انتقادی به سود جریان مخالف 
رقم زد. تعدادی از نمایندگان مخالف دولت تا دقیقه ای فرصت باز شدن میکروفن برای شان 
انتقادات خود می گذارند و اعلام می کردند پای وزرای  از دم تیغ  را  محیا می شد همه 
اقتصادی را نیز برای استیضاح به مجلس می کشانند و از آنان خواهند پرسید که چرا بنزین 
گران شده! گویی که وکلای ملت نمی دانند تصمیم برای افزایش قیمت در شورای عالی 
اقتصادی گرفته شده است، چیزی که بیشتر در این اظهارنظر به چشم می خورد به قول 

برخی از نمایندگان رنگ انتخابات است و بس.
استیضاح جدی وزیر کشور

 سوم آذر ماه علی مطهری استیضاح وزیر کشور را با ۱۸ امضا تقدیم هیأت رئیسه کرد. 
امید بی شباهت  لیست  و  و گلستان لاریجانی  یار گرمابه  بتوان گفت استیضاح  شاید 
با  اصلاح طلبان  بار  چندین  تاکنون  زیرا  نیست،  اصولگرایان  و  نفت  وزیر  استیضاح  به 
جمع آوری امضا خواستار استیضاح رحمانی فضلی درباره مسائل مختلف شده اند ولی 
هربار با لابی های مشاوران آقای وزیر، استیضاح به صحن نیامده از دستور کار خارج 
شده است. اما این بار به گفته حمیدرضا حاجی بابایی نماینده اصولگرای مجلس »این 
استیضاح جدی است زیرا مطهری پشت آن است«. امضاءکنندگان این استیضاح معتقد 
هستند اصلی ترین محور استیضاح وزیر کشور به حوادث اخیر کشور برمی گردد. منتقدان 
می گویند »وزیر کشور مسئول اصلی اجرای تصمیم شورای هماهنگی سران قوا بوده ولی 
مقدمات و تمهیدات لازم برای آن را فراهم نکرد و در نتیجه آسیب جدی به نظام جمهوری 
اسلامی و همچنین خسارات جانی و مالی به مردم وارد شده و علاوه بر اینکه ایشان قبل 
از اجرای طرح تمهیدات لازم را فراهم نکرد، برای آغاز اجرای طرح سهمیه بندی بنزین هم 
برنامه درستی نداشت. ایشان هم مردم را غافلگیر کرد و هم بسیاری از مسئولان را و به نوعی 
همگان را مقابل عمل انجام شده قرار داد.« حال باید منتظر ماند و دید که مثنوی رحمانی 

فضلی و اصلاح طلبان به کجا می رسد.
استیضاحی با رنگ و بوی انتخاباتی 

درحالی که تنها دو روز از مطرح شدن استیضاح شدن وزرای بزرگترین وزارت خانه های 
کشور نگذشته بود، نمایندگان استیضاح وزیر آموزش و پروش را با ۶۰ امضا با محورهایی 
همچون عدم اجرای رتبه بندی فرهنگیان کلید زده اند آن هم در حالی حاجی میرزایی روز 
سوم آذر خبر از تصویب  طرح رتبه بندی معلمان از سوی هیأت دولت داد و گفت از هفته 

آینده آغاز امتیازهای جدید از ابتدای مهر برای همه معلمان محاسبه خواهد شد.
البته پیش از این استیضاح وزیر آموزش و پروش بارها و بارها در طول تنها مدت ۴ ماه 
وزارتش به برای پاسخگویی به سوالات نمایندگان به بهارستان آمد. سوالاتی که به قول 
بهرام پارسایی نماینده مردم شیراز صوری است و در این اوضاع و احوال کشور دردی را دوا 

نمی کند و بیشتر وقت مجلس را که این روزها باید فکر معیشت مردم باشد، می گیرد.
حال به نظر می رسد امضاء کنندگان از استیضاح یا در جریان تصویب لایحه دولت نیستند 
و یا این که هستند و می خواهند از نمد به وجود آمده برای خود کلاهی ببافند تا در انتخابات 

۷ اسفند بر سرشان بگذارند.

ماراتن استیضاح وزرا در آستانه انتخابات مجلس؛

مانورهای میکروفونی
مأموریتی که علیرضا پناهیان برای خود تعریف کرده است

 فتح بهارستان با تاکتیک تخریب
 نهادهای انتخابی

 به نظر می رسد علیرضا پناهیان، منبری اصولگرا و نایب رئیس پیشین قرارگاه عمار، 
این روزها مأموریتی برای خود تعریف کرده؛ چرا که درصدد است با تاکتیک تخریب 
مجلس شورای اسلامی و قوه مجریه در تریبون های مختلف، ضمن ایجاد دوقطبی 

بین جریان های سیاسی کشور، نمایندگان مطلوبش را راهی بهارستان کنند.
هرچند انتقاد به مجلس و قوه مجریه غیر همسو از سوی حجت الاسلام پناهیان، 
روحانی نزدیک به جریان پایداری پدیده تازه ای نیست، اما انتقادات مکرر گاهی همراه 
با توهین  او و همچنین دعوت تعدادی از فعالان سیاسی اصولگرا از او برای شرکت در 
انتخابات، شائبه انتخاباتی بودن این اظهارات را تقویت کرد. بااین حال، پناهیان برای 
انتخابات مجلس ثبت نام نکرد و به انتقادات خود نیز ادامه داد. شاید تاکتیک طیف 
نزدیک به او در انتخابات پیش رو، سوار شدن بر موج حملات او به برخی چهره ها و 
همچنین نهادهای انتخابی مردم است تا بتوانند صندلی های مجلس شورای اسلامی 

را فتح کنند.
او اخیراً در توییتر خود با زدن چند اتهام به علی مطهری بدون ذکر نامش، می پرسد: 

»آیا شورای نگهبان او را تأیید صلاحیت می کند؟«
یکی از اظهارات جنجالی اخیر او، انتقادش از نمایندگان مردم به خاطر رأی ندادن 
به مصوبه شفافیت آرا بود که البته با واکنش های گسترده ای روبه رو شد و بسیاری آن 
را توهین محض و پایین آوردن شأن خانه ملت دانستند. اوایل شهریورماه سال جاری، 
سخنرانی ای از پناهیان در شبکه های اجتماعی منتشر شد که خطاب به نمایندگان 
مجلس گفته بود:»آی مجلس شورای اسلامی؛ آدم باش! کی به شما حق داده شفاف 
رأی ندید! بگو چه غلطی دارید می کنید!؟ چی رو دارید از ملت پنهان می کنید؟« این 
سخنان پناهیان با واکنش گسترده نمایندگان مجلس و سیاسیون مواجه شد. محمد 
کاظمی، نایب رئیس کمیسیون قضایی مجلس با وارد ندانستن انتقادات این چهره 
روحانی به طرح شفافیت آرای نمایندگان به خبرآنلاین گفت: »آقای پناهیان به این 
امر نیز جاهل و ناآگاه است که منبری که ایشان روی آن سخن می گوید، مردم آن 
را به عنوان جایگاه پیامبر می شناسند. متأسفانه ایشان واعظ غیر متعظ شده است، 
واعظی که می خواهد روی منبر مردم را وعظ کند باید قبل از آن خودش اخلاق، ادب، 
متانت و حرمت را یاد گرفته باشد، بعداً از این منبر مردم را موعظه کند. پس ابتدا باید 
برای ایشان کلاس ترتیب داده و ایشان نسبت به شناخت قوانین کشور یک دوره 

کارآموزی طی کنند.«
بااین وجود، روزنامه کیهان عملکرد پناهیان را پیگیری یک مطالبه عمومی مطرح 
کرد و در این باره نوشت: »حجت الاسلام پناهیان از جوانان خواست تا شفافیت آرا و 
عملکرد نمایندگان را به صورت یک مطالبه عمومی پیگیری کنند، اما همین اظهارات 
باعث شد تا مخالفان شفافیت، او را با الفاظی زشت و توهین آمیز، خطاب قرار دهند.«

اندکی بعد، ۲۲ شهریورماه  پناهیان که تریبون سخنران پیش از خطبه نماز جمعه 
تهران را در اختیار داشت، گفته بود: »انتخابات مجلس یکی از موقعیت هایی است 
که برخی می خواهند از آن سوءاستفاده و آن را دوقطبی کنند«، این  در حالی بود 
که بسیاری علت سخنرانی های مکرر پناهیان و تاختنش به برخی جریانات سیاسی 
را ایجاد فضایی دوقطبی و تلاشش برای راهیابی کاندیدای موردنظرش به مجلس 

شورای اسلامی می دانستند.
مطهری: مشاور عالی داشتن رهبری هم ضد ولایت فقیه است؟!

زمین  به  را  انتقادش  توپ  عمار  قرارگاه  پیشین  رئیس  نائب  دیگر،  هم بار  اخیراً 
نمایندگان مجلس انداخت و بدون نام بردن از علی مطهری، نماینده مجلس خطاب 
به او گفت: »برخی از نمایندگان اصول گرای مجلس که از حداقل درایت سیاسی 
برخوردار نیستند، می گویند که مجلس نباید تابع اشارات رهبری باشد، بلکه فقط 
باید تابع فرامین و حکم حکومتی باشد! درحالی که مجلسی که چنین باشد، به 
نقطه امید دشمن تبدیل خواهد شد و امنیت و اقتدار کشور را کاهش خواهد داد. به 
نماینده اصول گرا می گوییم، چرا رسانه بیگانه سخنان تو را پخش می کند، می گوید 
من نمی دانم چرا این  کار را می کند! ما باید ببینیم مواضع کدام یک از نامزدها در 

بی بی سی با اشتیاق پوشش داده می شود و به این افراد رأی ندهیم.«
اما علی مطهری انتقادات او را بی پاسخ نگذاشت و در جوابیه ای اعلام کرد: »با تعبیر 
ایشان که »مجلس نباید تابع اشارات رهبری باشد« و این تعبیر را به این جانب نسبت 
داده اند، نوعی بی اعتنایی بنده به رهنمودهای رهبری به مخاطب القاشده است. 
سخن من درباره ولایت فقیه که بارها تأکید کرده ام حاوی دو نکته اساسی است: اول 
این که برای طرح هر موضوعی در مجلس لزومی ندارد ابتدا از نظر موافق رهبری 
اطمینان حاصل کنیم تا مجلس به یک موجود دست وپا بسته تبدیل شود. بله، اگر 
رهبری لازم دیدند در مورد مسئله ای امر یا نهی کنند ۱۰۰ درصد اطاعت می کنیم. 
دوم آن که اگر رهبری نظری )غیر از موارد حکم حکومتی( در باب مطلبی ارائه دادند 
 ـاما هیچ ایرادی   ـگرچه معمولًا با توجه به تجربیات و بینش های رهبری راهگشاست 
ندارد که کسی نظر مخالفی ابراز کند و الا باید حتی مشاور عالی داشتن رهبری را 

امری ضد ولایت فقیه تلقی کنیم!«
مطهری همچنین این سخن پناهیان را خلاف مبانی علم کلام در شیعه دانست و 
بیان کرد: »نمی توانم درباره انحراف در تفسیر ولایت فقیه ساکت بمانم. من به فضل 
خداوند برای دفاع از نظام اسلامی و جایگاه واقعی ولایت فقیه که بزرگانی چون شهید 
مطهری و رهبر انقلاب در تبیین آن کوشیده و می کوشند و ثمره آن دین دار ماندن 
جوانان است، تهمت ها را به جان  خواهم خرید و تا زمانی که قلبم در سینه می تپد، 

درصحنه خواهم بود.«
 انتقاد به شورای نگهبان برای تأیید صلاحیت  نمایندگان داعشی!

این روحانی نزدیک به جبهه پایداری باز هم به انتقادات توهین آمیز خود ادامه داد 
و روز گذشته در دومین یادواره شهدای مدافع حرم ایران و عراق و دهمین سالگرد 
اهواز، گفت: »نمایندگان  آزاد اسلامی واحد  تدفین شهدای گمنام در دانشگاه 
مجلسی که همفکر با غرب گرایان هستند هیچ تفاوتی با داعشیان ندارند و هر دو 
خون ریز هستند. یکی در جنگ، با اسلحه زنان و کودکان را به اسارت می برد و دیگری 
با کنسرت و ابزار جهنمی تهاجمی همین اقدام را انجام می دهد که هر دو دشمن 

محبت هستند.«
پناهیان همچنین در ادامه به شیوه تأیید صلاحیت شورای نگهبان انتقاد وارد 
کرد و گفت: »شورای نگهبان نیز در ۳۰ سال گذشته انتخابات را به وضعی رسانده 
که همیشه رقابت بین غرب زده ها و غیر غرب زده ها است. در هیچ نقطه ای از جهان 
انتخابات میان افرادی که نظام را قبول دارند و آنهایی که نظام را نمی پذیرند، برگزار 
نمی شود و دلیل اصلی آن اقدامات فرهنگی است که تاکنون انجام نداده ایم.« او 
همچنین به صراحت بیان کرد که نمایندگان لیبرالی در کشور ما وجود دارند که از 

داعش دفاع می کردند.
 حمله تند به رئیس جمهور

البته توهین ها و انتقادات بدون سند و مدرک پناهیان تنها به نمایندگان ختم 
نمی شود. او چند وقت قبل درباره رئیس جمهوری نیز گفته بود: »رئیس جمهور 
حسن روحانی تقوای سیاسی ندارد«. او همچنین در جایی دیگر دامنه حملاتش را 
ادامه داد و رئیس جمهور را به دوقطبی کردن فضا متهم کرد و گفت: »خدا لعنت کند 
کسانی را که به این دو قطبی سازی ها دامن می زنند، خدا لعنت کند کسانی را که 
هرکسی که انتقادی می کند او را متهم و منتسب به یک جناح می دانند. این لعنتی ها 
کسانی هستند که نمی گذارند جامعه به جلو برود و فضای نقد و گفت وگوی آزاد پیش 
بیاید«. این درحالی که است که پیش ازاین، حسن روحانی درباره اهمیت وحدت ملی 

صحبت کرده بود.
همین انتقادات و سخنان توهین آمیز باعث شد که چهره های مختلفی از جریانات 
سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب به او واکنش نشان دهند. حتی محمدتقی رهبر، 
امام جمعه موقت اصفهان در واکنش به سخنان این روحانی در گفت وگو با روزنامه 
شرق بیان کرد: »نماز جمعه یک مراسم سیاسی-عبادی است و باید کانون وحدت در 
جامعه باشد. البته این سخن به  معنای آن نیست که هیچ انتقادی در آن نباید مطرح 
شود، بلکه اتفاقاً خطیب های نماز جمعه یا کسانی که پیش از خطبه به سخنرانی 
می پردازند، باید درباره امور جاری انتقاد کنند؛ اما این انتقاد باید مشفقانه و منصفانه 
و راهگشا باشد. نقد باید مؤثر و با لحنی ملایم باشد تا دشمنان تصور نکنند که میان 

مسئولان اختلاف های عمیقی وجود دارد.«
البته این روزها پناهیان تریبون های متعددی را در نماز جمعه، شبکه های اجتماعی، 
صداوسیما و منابر مراسم مذهبی در اختیار دارد و از این فرصت استفاده می کند و 
به جای سخن گفتن درباره مسائلی که به پیوند سیاسی- اجتماعی مسئولان و 

همچنین تقوای سیاسی آنها کمک کند، به ایجاد فضای دوقطبی دامن می زند.

ایمان - با شدت یافتن »تروریسم اقتصادی« آمریکا علیه 
ملت ایران در قالب تحریم هایی که هرروز نیز بر تعداد آنان 
افزوده می شود و همچنین کوچک تر شدن سفره مردم، 
نارضایتی عمومی از برخی تصمیمات سیاسی و اقتصادی 
انتظاراتی دارند که برآورده  مسئولان بیشتر شده و مردم 
نشده است.»ایمان « در گفت وگو با سید مصطفی هاشمی 
طبا، فعال سیاسی و کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری 
به  مردم  اعتماد  بازگرداندن  راهکارهای  بررسی  به   ۱۳96
حاکمیت و همچنین بهبود وضعیت اقتصادی آنها پرداخته 

است. این گفت وگو را در ادامه می خوانید:
سرمایه اجتماعی دولت دچار مشکل شده و اعتماد 
مردم به تصمیمات مسئولان از بین رفته است. به نظر شما 

راهی برای بازگشت این اعتماد وجود دارد؟
ما اگر با مردم صادق باشیم و با آنها که ولی نعمتمان هستند 

راست و پوست کنده سخن بگوییم، مسائل حل شدنی است. 
اما متأسفانه رفتار مسئولان ما این گونه نبوده و تلاش می کنند با 
اغراق و وارونه نمایی مسائل را حل کنند که مشخص است این 
روش جواب نمی دهد. برای نمونه در مسائلی نظیر تحریم که 
مستقیما به معیشت مردم ربط پیدا می کند و آنها فشار تحریم 
را با گوشت و پوست خود احساس می کنند، راستش را به مردم 
نمی گوییم. مدام می خواهیم به دنیا نشان دهیم که همه چیز 
عالی است و هیچ کم و کسری در زمینه معیشت مردم وجود ندارد؛ 
خیر عالی نیست. ما تحریم شده ایم و تجارت مان با جهان دچار 
مشکلاتی جدی است که حل و فصل این مشکلات دستکم در 
کوتاه مدت ممکن نیست. ما که نمی توانیم منکر مشکلات ناشی 
از تحریم و فشار اقتصادی شویم، باید شرایط را به مردم بگوییم و از 
آن ها بخواهیم تحمل کنند. مردم باید کاملًا در جریان قرار بگیرند 
و به حاکمیت اعتماد داشته باشند، تا مقاومت ما در برابر فشار 
ظالمانه و غیرقانونی آمریکا موفق شود و ما بتوانیم به هدفمان که 
همان سر خم نکردن در برابر خواست غیرقانونی آمریکا و عبور 
از مشکلات فعلی است، دست یابیم. نمی شود بگوییم معیشت 
شما را بهبود می بخشیم و مردم هرروز شاهد یک مشکل جدید در 
زندگی خود باشند. این تحریم های ظالمانه بر همه ابعاد زندگی 
شهروندان ایران تأثیر می گذارد. این موضوع غیرقابل انکار است. 
حتی در موضوعی کاملًا غیرسیاسی نیز شاهدیم که تحریم سبب 
می شود پرداخت ها به سرمربی یک تیم فوتبال قابل انجام نباشد 

و در نهایت او برود.
یعنی شما معتقدید در شرایط فعلی ایران راهی جز 

مقاومت در برابر »فشار حداکثری« ندارد؟
زمانی که ایالات متحده طی تصمیمی یکجانبه گرایانه اقدام 
توافق هسته ای می کند، تحریم هایی جدید علیه  از  به خروج 
ایران وضع و اعمال می شود و اروپایی ها نیز وقعی به قراردادشان 
نمی نهند یعنی راهی نیست. مردم باید تحمل کنند و دولت نیز 
موظف است شرایطی را برای کاهش آسیب ها به قشر ضعیف 

جامعه فراهم آورد. اگر حمایت مناسبی از محرومین صورت گیرد 
و سیاست هایی متناسب با شرایط سخت کشور طراحی شود، 
آنگاه می توانیم از این پیچ سخت به سلامت عبور کنیم. اما اگر 
بخواهیم با این وضعیت و بدون هیچ تغییری ادامه دهیم، شرایط 

برای کشور هرروز سخت تر می شود.
چرا راه دیگری وجود ندارد؟ برای نمونه رئیس جمهور 

بارها درخواست کرده رفراندوم در این موضوع برگزار شود.
من این ایده رئیس جمهور را قبول ندارم. رفراندوم در شرایط 
فعلی یک ایده عامیانه است و دولت توانایی طرح سوال مناسب 
برای به رأی گذاشتن را ندارد. البته سؤالی هم وجود ندارد که 
بتواند چاره گشا باشد. چه می خواهیم از مردم بپرسیم؟ رفراندوم 
بگذاریم که با آمریکا مذاکره کنیم یا نه؟ این مسأله که قابل حل از 
طریق صندوق رأی نیست. باید پیشینه مسأله را دید، شرایط آینده 

را سنجید و با توجه به اقتضائات زمان در پی حل موضوع برآمد.
یعنی شما می گویید فقط و فقط بر »مقاومت« تکیه 

کنیم؟
خیر اصلًا منظورم این نیست. باید طراحی های لازم برای اداره 
کشور در شرایط تحریم صورت گیرد و همزمان ابتکاراتی برای 
نمی تواند  دولت  شود.  مطرح  کشور  از  خارج  در  موضوع  حل 
با همان روشی که در شرایط نبود تحریم، کشور را اداره می کرد 
امروز نیز کشور را اداره کند. باید تجدید نظر جدی صورت گیرد و 
سیاست های ریاضتی از خود دولت آغاز شود. نه اینکه هرجا کم 
آوردیم به مردم فشار بیاوریم و بعد بیاییم از بی اثر بودن تحریم ها 

سخن بگوییم.
فکر می کنید در شرایط تحریم، امکان طراحی راهی 

برای بهبود وضعیت اقتصادی وجود داشته باشد؟
کشور ما کشوری است که ظرفیت های زیادی برای پیشرفت 
دارد و مسئولان می توانند تدابیری برای خروج از وضعیت فعلی 
باید  اما مسأله ای که وجود دارد آن است که همه  اتخاذ کنند 
تدابیر اتخاذ شده را بپذیرند و با آن همراهی کنند. چگونه و چه 

زمانی مردم سیاست های ریاضتی را خواهند پذیرفت؟ زمانی که 
صادقانه با آنها سخن بگوییم و ضمن توضیح شرایط از آنها برای 
همراهی درخواست کمک کنیم. دولت نیز وظیفه دارد به تأمین 
معیشت مردم بپردازد و همه تلاش  خود را برای این منظور به کار 

بندد.
در  نیازمند تجدیدنظر  تأمین معیشت مردم  این  اگر 

سیاست خارجی باشد، چطور؟
من فکر می کنم سیاست خارجی ما سیاست خارجی بدی 
نیست. اهل مذاکره و گفت وگو هستیم، توافق کرده ایم و برجام 
را به دست آورده ایم. بعد هم به این توافق پایبند بودیم. مشکل از 
طرف مقابل است که می خواهد با قلدری و استفاده از ابزارهای 
نامشروع ایران را وادار به تسلیم کند. ما که نمی توانیم هر چه آنها 
می گویند بگوییم چشم و بعد انجام دهیم. باید مقاومت کنیم تا 
بتوانیم منافع ملی کشور را تأمین کنیم و نگذاریم استقلالمان 

بازیچه دست دیگر کشورهای قلدر نظیر آمریکا، قرار گیرد.
این روزها دو لایحه CFT و پالرمو در مجمع تشخیص 

مصلحت نظام مسکوت مانده، چرا ؟
من واقعا نمی توانم برخی رفتارها را درک کنم. شاید مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، مصلحت کشور را این گونه تشخیص 
داده که ما تحریم بانکی شویم و نتوانیم با دنیا تجارت کنیم. واقعا 
تحلیل دیگری که نمی توانیم داشته باشیم. اگر این هشدار گروه 
ویژه اقدام مالی عملی شود و ایران در لیست سیاه قرار گیرد، آنگاه 

مطمئناً شرایط معیشتی مردم از امروز هم سخت تر خواهد شد.
فکر می کنید راهکاری برای خروج از این بن بست بر 

سر موضوع FATF وجود دارد؟
دولت یک چیزی می گوید، مجمع چیز دیگری. باید بپذیریم 
مجلس قانونگذار است و دولت مجری قانون. دیگر نهادها باید به 
وظیفه خود عمل کنند و بر سر راه دولت و مجلس در کشور مانع 
نگذارند. من اساسا راه حلی برای این موضوع ندارم و فکر می کنم 

ادامه این روند برای کشور خطرآفرین خواهد شد.

سید مصطفی هاشمی طبا در گفت و گو با »ایمان«:

نباید بر سر راه دولت و مجلس مانع گذاشته شود
بایدبپذیریم مجلس قانونگذار است و دولت مجری قانون 



مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: ۲۰ پل عابر پیاده در سال آینده 
به آسانسور مجهز شده و ۱۳ پل مکانیزه دیگر نیز نصب خواهد شد.

علی نیک پیش ظهر دیروز درنشست  خبری مدیران عامل سازمان های تابعه معاونت حمل 
و نقل و ترافیک شهرداری قم ، یکی از مهمترین اقداماتی که شهرداری در دستور کار دارد را 
مکانیزه کردن پل های عابر پیاده دانست و اظهار کرد: در حال حاضر ۵۲ پل عابر پیاده در شهر 

وجود دارد و تا سال آینده ۲۰ پل عابر پیاده مکانیزه می شود.
وی برنامه مکانیزه شدن ۲۰ پل عابر پیاده را در سال آینده اعلام کرد و افزود: در حال حاضر 
۵۲ پل عابر پیاده در سطح شهر وجود دارد که ۲۰ پل عابر پیاده در سال آینده به آسانسور مجهز 

شده و ۱۳ پل مکانیزه دیگر نیز نصب خواهد شد.
 ۲ پارک ترافیک در شهر قم احداث می شود

وی در ادامه بیان کرد: برای بهبود وضعیت ترافیکی شهر قم روند احداث و تاسیس ۲ پارک 
ترافیک در دستور کار شهرداری قم قرار گرفته است.

نیک بیان داشت: کلنگ یکی از این پارک های ترافیک تا پایان سال جاری به زمین زده می 
شود، تا پایان سال آینده این دو پارک ترافیک به صورت کامل تکمیل و آماده راه اندازی خواهد 

شد.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری قم گفت: همچنین از ظرفیت اردوگاه 
دانش آموزی ۱۵ خرداد قم نیز با تجهیز و ساماندهی های اخیر به عنوان یکی از پارک های 

اصلی ترافیک و فرهنگ سازی استفاده می شود.
وی با اشاره به فقر فرهنگ ترافیکی خاطرنشان کرد: یکی از معضلات هزینه ترافیکی این 

است که به دلیل عدم فرهنگ سازی استفاده درستی از طرح های ترافیکی صورت نمیگیرد.
وی گفت: برای بهبود فرهنگ ترافیک کمیته ویژه ای تشکیل و درسطح مدارس استان 
فعالیت های مستمری را انجام می دهد، در صورتی پارک ترافیک در شهر قم راه اندازی شود 

وضعیت فرهنگ سازی ترافیک بهبود می یابد.
وی بیان داشت: تمام خط کشی های سطح شهر بر اساس الگو و طرح مصوب و کارشناسی 

شده شهرداری انجام می گیرد.
نیک ابراز کرد: نوع رنگ آمیزی و خطوط خیابان ها، الگوی عملکرد رانندگان را مشخص می 

کند و از نظر کاهش سوانح راهنمایی و رانندگی موثر است.
9 میلیارد تومان برای رنگ آمیزی خطوط و معابر قم هزینه شد 

وی اضافه کرد: امسال ۹ میلیارد تومان برای رنگ آمیزی خطوط و معابر قم هزینه شد، سال 
۹۹،۵ میلیارد تومان برای خط کشی و رنگ آمیزی معابرشهری پیش بینی شده است.

نیک اظهار داشت: نصب تابلوهای هدایت مسیر از یک الگوی خاص در شهرداری قم پیروی 
می کند، تابلوها و هدایت زائران بر اساس الگوی خاصی نصب می شود، امسال ۲ میلیارد 
تومان و سال آینده ۴ میلیارد تومان برای نصب و بهبود تابلوها و رفتارهای ترافیکی شهر قم 

هزینه خواهد شد.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری قم ابراز کرد: برای خرید تجهیزات ترافیکی 
نو ۲ میلیارد تومان تا پایان سال هزینه می شود، این تجهیزات میزان و تعداد تصادفات را کاهش 

میدهد.
وی خاطرنشان کرد: مطالعات جامع حمل و نقل شهر قم در مراحل پایانی قرار گرفته است، 

با اجرای این طرح بخش مهمی از معضلات ترافیکی بهبود می یابد.
۱۱۰ دوربین نظارتی در معابر شهری قم  فعال است 

نیک همچنین بیان داشت: در ۳۲ نقطه شهر دوربین های تردد شمار ورودی خودروهای 
سواری را در  تمام ورودی های شهر کنترل می کنند، این دوربین ها تعداد و سرعت خوردهای 

ورودی را به صورت دقیق ارزیابی مینماید.
وی اضافه کرد: ۱۱۰ دوربین نظارتی در معابر شهری قم نصب و فعال است، تا پایان سال 

جاری ۹۰ دوبین نظارتی جدید دیگر نیز نصب و فعال خواهد شد.
وی با انتقاد از طرح های توسعه ای شهر قم اظهار داشت: شهر قم به جای اینکه انسان 
محور باشد ماشین محور شده و فضاهای شهری برای بهبود وضعیت عبور و مرور خودروهای 

سورای طراحی می شود.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری قم تاکید کرد: بودجه های ترافیکی شهر 

باید برای توسعه و همگانی تر شدن استفاده از دوچرخه و حمل و نقل عمومی هزینه شود.
وی خاطرنشان کرد: عدم وجود مسیر مجزا و ایمن برای دوچرخه سواری از عوامل مهم 
شکست طرح های اجرا شده برای توسعه فرهنگ استفاده از این وسیله نقلیه پاک بوده است.

۳۲ معبر پر ترافیک به سامانه پارکو متر مجهز می شود
وی در ادامه بیان کرد: هسته مرکزی شهر قم با کمبود فاحش پارکینگ روبه رو است، ظرفیت 

های کنونی پاسخگوی نیازهای شهر در مناسبت های ملی و مذهبی نیست.
نیک اضافه کرد: ۵ هزار و ۴۳۰ جای پارک در هسته مرکزی شهر قم وجود دارد، برای 
جلوگیری از ورود خودروهای سواری به هسته اصلی شهر باید تدابیر لازم از ورودی های 
استان در نظر گرفته شود. وی بیان داشت: در ۸ نقطه اطراف حرم مطهر ظرفیت پارکینگ 

موتورسیکلت راه اندازی شده است، این ظرفیت تا پایان سال افزایش می یابد.
نیک در پایان گفت: ۳۲ معبر پر ترافیک شهری قم به زودی به سامانه پارکو متر مجهز خواهد 
شد، روش پارکو متر کاملا به سود کسبه و واحدهای تجاری بوده و تجربه آن را ثابت کرده است.
وی اضافه کرد: اجرای سیستم پارکومتر در عدالت پارکینگ  در بین شهروندان موثر است، 

مناقصه اجرای این ۳۲ معبر انجام گرفته است.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم :
پایانه مسافربری میدان ۷۲ تن قم ساماندهی می شود

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم نیز در این نشست خبری  گفت:  
ساماندهی پایانه مسافربری میدان ۷۲تن این شهر آغاز و روند عملیات اجرایی آن در حال انجام 

است.
رضا پوریافر بیان داشت: درطرح ساماندهی پایانه مسافربری میدان ۷۲تن، واحدهای فروش 

سوهان و دیگر صنوف واقع دراین محل به مکان دیگر منتقل می شوند.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم اضافه کرد: وضعیت پایانه مسافربری 
میدان ۷۲ تن قم مطلوب نبوده و با انبوهی از مشکلات ترافیکی و سیما و منظر شهری روبه 
رو است. پوریافر افزود: بعد از انتقال واحدهای فروش سوهان، مسافرگیری اتوبوس های برون 

شهری با تعریض معابر انجام خواهد پذیرفت.
وی بیان داشت: سکوسازی مسافربرون شهری درمیدان ۷۲ تن آغاز شده است. طبق 
این طرح هر اتوبوس در یک بازده زمانی کوتاه در این سکوها برای مسافرگیری استقرار پیدا 

می کند.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم همچنین عنوان کرد: برای احداث 

پایانه جنوبی شهر قم مصوبات لازم از شورای ترافیک کشور گرفته شده است.
پوریافر گفت:  پایانه جنوبی شهر قم در محدوده بیمارستان امام رضا)ع( و تپه سلام احداث 

می شود، این پایانه درحال حاضر منتظر واگذاری زمین برای آغاز عملیات عمرانی می باشد.
وی خاطرنشان کرد: درطرح جامع ترافیک شهر قم، احداث پایانه شمالی هم در نظر گرفته 

شده است که این طرح در دست مطالعات پایانی و کارشناسی قرار دارد.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم عنوان داشت: ساماندهی تاکسی های 
برون شهری درمیدان ۷۲ تن نیز آغاز شده  و برای بهبود وضعیت ترافیک دراین میدان، پایانه 

فدک تجهیز و استانداردهای آن افزایش پیدا کرده است.
پوریافر گفت: ساماندهی پایانه مسافربری خرمشهر در کمربندی اراک نیز با سکوسازی های 
اخیر وضعیت مطلوب تری به خود گرفته است هر چند طرح ساماندهی پایانه خرمشهر 

درشورای ترافیک رد شده است که به دنبال رفع ایرادات طرح و تصویب آن هستیم.
انتقاد از ورود اتوبوس های مسافربری به داخل شهر قم 

وی در ادامه با انتقاد از ورود اتوبوس های مسافربری به داخل شهر قم بیان کرد: ورود این 
وسایل نقلیه همواره بر گره های ترافیکی شهر قم به ویژه در محدوده هسته مرکزی شهر 

افزوده است.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خاطرنشان کرد: ورود این اتوبوس ها 

به داخل شهر علاوه بر مشکلات ترافیکی از نظر فرهنگی و امنیت نیز معضلاتی را برای شهر 
ایجاد می کند.

پوریافر عنوان کرد: پلیس راهور استان باید برای جابجایی و جلوگیری از ورود اتوبوس های 
برون شهری به قم تدابیر لازم را پیش بینی کند.

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در ادامه بیان کرد: از ابتدای سال جاری 
بیش از ۶۵۲ هزار مسافر در قالب ۱۰۳ هزار سرویس از پایانه مسافربری قم جابه جا شده اند.

پوریافر اضافه کرد: در ۹ ماه گذشته جابه جایی مسافر از پایانه های حمل و نقل شهرداری قم 
درمقایسه با مدت مشابه سال قبل ۱۰ درصد رشد داشته است.

وی بیان داشت: ۶ پایانه مسافری درشهرقم فعال می باشد، از ابتدای امسال بیش از ۲۱۸ 
زائر از این پایانه ها به مشهد مقدس و ۲۱۷ هزار زائر هم به مرزهای مشترک با کشور عراق جابه 

جا شده اند.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم تصریح کرد: در ایام اربعین ۷۸ هزار زائر 

در قالب ۲ هزار و ۴۰۰ سرویس به مرز مهران اعزام شدند.
مدیرعامل سازمان تاکسرانی  شهرداری قم :

تاکسی های قم به سیستم پرداخت الکترونیک مجهز می شوند
 مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسرانی  شهرداری قم نیز در این نشست خبری  
گفت: از دی ماه سال جاری مرحله نخست اجرای پرداخت کرایه الکترونیکی درسازمان 

تاکسیرانی شهرداری قم آغاز خواهد شد. 
مرتضی عزتی اظهارداشت: در این طرح، پرداخت کرایه تاکسی بر مبنای پیمایش توسط 

گوشی های تلفن همراه انجام می شود.
وی اضافه کرد: پرداخت الکترونیکی کرایه یکی از دغدغه های اصلی شهروندان قمی است، 
با الکترونیکی شدن پرداخت ها بخش مهمی از مشکلات کنونی در رابطه با کرایه ها از بین 

می رود.
عزتی با اشاره به مراحل اجرای طرح جامع حمل و نقل بار درشهر قم گفت:  این طرح 
ابلاغ  به شهرداری قم  اما هنوز  ترافیک کشور تصویب  اردیبهشت امسال در شورای عالی 

نشده است.
وی افزود: بعد از ابلاغ رسمی این مصوبه، سازمان مستقل حمل و نقل بار درشهر قم تشکیل 

و بر فعالیت وانت بارها نظارت خواهد داشت.
وی اضافه کرد: ۱۵ هزار وانت بار درشهر قم فعالیت دارد که از این بین تنها ۲ هزار دستگاه 

ساماندهی شده است.
عزتی گفت: یکی از ویژگی های طرح جامع حمل و نقل بار درشهر قم، جلوگیری از ورود 

خودروهای سنگین به هسته مرکزی شهر و بارگیری آنها قبل از ورودی های شهر می باشد.
تاکسی های اینترنتی قم زیر نظر شهرداری قرار می گیرند

وی همچنین با اشاره به روند ساماندهی شرکت های مسافربری اینترنتی گفت: با دستور وزیر 
کشور تمام شرکت های مسافربری اینترنتی باید زیر نظر شهرداری ها فعالیت کنند.

عزتی خاطرنشان کرد: از بین شرکت های مطرح مسافربری اینترنتی تاکنون شرکت اسنپ و 
تپسی با شهرداری قم قرارداد همکاری امضا کرده اند.

وی گفت:  شرکت اینترنتی ماکسیسم هم برای عقد قرارداد درحال مذاکره با شهرداری قم 
است.

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسرانی  شهرداری قم با بیان مسئولیت شهرداری 
درحمل و نقل مسافر گفت: طبق قانون حمل و نقل مسافر و بار در درون شهر فقط باید توسط 

شهرداری ها انجام بگیرد.
با شرکت های  برای همکاری  تاکسی های درون شهری فعلی شهرداری قم  وی گفت: 

اینترنتی مختار بوده و مشکلی برای آنها درحضور در این شرکت ها وجود ندارد.
عزتی خاطرنشان کرد: شش هزار تاکسی در قم فعال است و روزانه ۲۸۰ هزار تن و در سال 

۷۳میلیون مسافر توسط سازمان تاکسیرانی قم جابه جا می شود.
مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم  اعلام کرد

انتشار اوراق مشارکت برای خرید و نوسازی ناوگان اتوبوسرانی 
مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم  نیز در این نشست خبری گفت: برای خرید و 

نوسازی ناوگان اتوبوس رانی قم ۱۳۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت منتشر خواهد شد. 
امیر یزدی اظهارداشت: این اوراق از ابتدای بهمن ماه سال جاری منتشر و به فروش خواهد 

رسید.
وی اضافه کرد: دراین طرح ۵۰ درصد از هزینه خرید و نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی 
شهرداری قم توسط دولت تامین و بعد از انتشار و فروش اوراق مشارکت روند نوسازی مجدد 

ناوگان آغاز می شود.
وی گفت:  درآغاز سال ۹۸، ۱۴۰ دستگاه از اتوبوس های درون شهری شهرداری قم با اتمام 

قرارداد ۱۰ ساله، تعهد خود به شهرداری را به پایان رسانده اند.
یزدی افزود: اتوبوس یکی از کالاهایی است که به شدت درنقطه هدف تحریم های اقتصادی 
اتوبوس های موجود سیاست اصلی شهرداری قم دراین وضعیت  قرار دارد، اورهال کردن 

می باشد.
۱۷۰ اتوبوس درون شهری قم اورهال می شود

وی بیان کرد: از ابتدای سال جاری اورهال کردن ۱۷۰ دستگاه اتوبوس درون شهری قم آغاز 
و تا پایان آبان ماه بیش از ۱۰۰ عدد از آنها اورهال و نوسازی شده اند.

مدیرعامل سازمان اتوبوس رانی شهرداری قم گفت: درحال حاضر هم روند اورهال کردن ۵۰ 
دستگاه اتوبوس درون شهری درحال انجام است.

یزدی بیان داشت: شهرداری قم همچنین به زودی اورهال کردن ۲۵۰ دستگاه اتوبوس 
شخصی را آغاز خواهد کرد.

۱۰۴ اتوبوس شهری قم مناسب سازی شده است
یزدی درادامه  با اشاره به روند مناسب سازی اتوبوس های شهری گفت: درحال حاضر ۱۰۴ 
دستگاه از اتوبوس های درون شهری قم برای استفاده معلولان و افراد سالمند مناسب سازی 

شده است.
یزدی اظهار داشت: الکترونیکی شدن سرتابلوهای اتوبوس رانی و راه اندازی حرکت دقیق 
اتوبوس ها از طرح های پیش روی شهرداری قم است.وی گفت: اولین خط اکسپرس از میدان 
۷۲ تن تا شهرک پردیسان در۴ ایستگاه برنامه ریزی شده و درحال انجام است، سرعت سریع 

این خط بالا بوده و مسافران درکمترین زمان میتوانند مسافت شهر را طی کنند.
وی همچنین عنوان کرد: بعد از اصلاح قیمت مصرف سوخت برحجم سفرهای درون شهری 
قم با استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی افزوده شده است.یزدی درپایان گفت: قیمت  هر 

دستگاه اتوبوس درون شهری به ۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیارد تومان افزایش یافته است.

استاندار قم:

 ارتباط صنعت و مراکز پژوهشی قم 
تقویت شود

 استاندار قم با تاکید بر ضرورت اتصال استعدادها و خلاقیت های علمی 
پژوهشی به بخش های صنعتی گفت: ارتباط صنایع و واحدهای تولیدی استان 

با مراکز علمی پژوهشی این استان تقویت شود.
بهرام سرمست روز شنبه در آیین به صدا درآمدن زنگ پژوهش در هنرستان کار 
و دانش حضرت زهرا )س( قم اظهار داشت: یکی از معضل های جامعه ما وجود 

فاصله میان حوزه صنعت با پژوهش و فناوری است.
وی بیان داشت: یافته های علمی پژوهشی باید زمینه نوآوری و شکوفایی تولید 

و صنعت را فراهم کند.
این  در  را  نخبگان  علمی  بنیاد  و  فن آوری  و  علم  پارک  نقش  قم  استاندار 
خصوص موردتوجه قرار داد و گفت: این مراکز باید زمینه تجاری سازی ایده های 
مطرح شده توسط پژوهشگران، جهت ورود آن ها به بازار و تولید ثروت را فراهم 
کنند. سرمست همچنین تنها راه حل مشکلات کشور را طبق بیانیه گام دوم 
رهبر معظم انقلاب تحقیق و پژوهش دانست و گفت: ما به کارها و فعالیت های 
دانش بنیان نیاز داریم تا کشور را از گردنه ها و پیچ های خطرناکی که دشمنان 

به واسطه تحریم ها ایجاد کردند، عبور داده و فصل جدیدی را آغاز کنیم.
و  کارآفرینی  سمت  به  تولیدی  و  اقتصادی  فعالیت های  همه  هدایت  وی 
از مهم ترین وظایف مسئولان ذکر کرد و گفت: شرکت های  را  مهارت آموزی 

ارائه دهنده کسب وکارهای جدید نیز باید موردحمایت و پشتیبانی قرار بگیرند.
وی، نهادینه کردن فرهنگ پژوهش و روحیه پرسش گری را از اولویت های مهم 
و ضروری مراکز آموزشی دانست و افزود: پژوهش ها باید کاربردی و مساله محور 

باشند تا به سمت ایده های نو حرکت کنیم.
استاندار قم بابیان اینکه توجه به پژوهش نباید منحصر به هفته پژوهش باشد، 
گفت: همه ایام سال باید پژوهش از اهمیت ویژه ای برخوردار باشد، تا نهال و 

درخت پژوهش در جامعه تناور شود.
سرمست هفته پژوهش را فرصتی برای شناسایی دانش آموزان پژوهشگر و 
استعدادهای پژوهشی در مدارس دانست و بیان کرد: اینکه در یک منطقه 
محروم، دانش آموزان دبیرستانی دغدغه مسائل پژوهشی داشته باشد، افتخار 
بزرگی به شمار می آید. استاندار قم در این آیین ضمن به صدا درآوردن زنگ هفته 
پژوهش و فناوری از برخی ابتکارها و دستاوردهای پژوهشی فرهنگیان و دانش 

آموزان پژوهشگر و پژوهنده قم بازدید کرد.
 

دبیر ستاد انتخابات استان قم  مطرح کرد

توصیه های انتخاباتی  به احزاب و گروه ها
طرح  با  قم  استان  انتخابات  ستاد  دبیر  و  استانداری  سیاسی  مدیرکل 
توصیه هایی انتخاباتی در گفت وگو با خبرنگار ایرنا، تاکید کرد:  لازم است تا 
فعالیت احزاب و گروه های سیاسی استان در آستانه انتخابات بر اساس قانون 

باشد. 
مرتضی بابایی  با اشاره به در پیش بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
مجلس خبرگان رهبری، پیرامون انتظارات از احزاب و تشکل های سیاسی فعال 
در استان، افزود: با توجه به فضای روانی که در اثر افزایش التهاب فضای جامعه 
در حوزه های اقتصادی به وجود آمده، باید رعایت مصالح ملی و اولویت دادن به 
منافع مشترک و پرهیز از مسائل تفرقه برانگیز سرلوحه کارها باشد و هر جریان با 

حفظ هویت سیاسی خود در چارچوب منافع ملی گام بردارد.
وی بیان کرد:  شرایط کنونی کشور در حوزه اقتصادی، اقتضاء می کند انسجام 
داخلی خود را حفظ نموده و با ایستادگی در مقابل دشمنان، روحیه همبستگی، 
اتحاد، امید و نشاط اجتماعی را افزایش دهیم، اگر اختلافات داخلی را کنار 
نگذاریم و به دعواهای سیاسی و جناحی دامن زده شود، خسارت های ناشی از 

آن در جامعه ظهور و بروز می کند.
وی ادامه داد: اگر چه طی چهار دهه عمر انقلاب، ثابت شده هرزمانی که 
کشور نیاز به وحدت و حضور همه گروها داشته، تمام گروهای مردمی و سیاسی 
بدون شک و تردید برای دفاع از کیان و ارزش های انقلاب اسلامی با همه توان به 

صحنه آمدند، اما امروز این نیاز بیشتر احساس می شود.
تهدیدهای  می توان  برنامه ریزی درست  و  باتدبیر  این که  به  اشاره  با  بابایی 
دشمنان جمهوری اسلامی را به فرصت تبدیل کرد،  گفت:  کشور از ظرفیت های 
فراوانی برخوردار است و اگر انسجام داخلی و تفاهم بر سر مسائل وجود داشته 

باشد، چالش های پیش رو قابل حل خواهد بود.
وی بیان کرد: بزرگ ترین سرمایه جمهوری اسلامی ایران سرمایه اجتماعی 
است، اعتماد و مشارکت مردم زیربنای توسعه اقتصادی ، فرهنگی و سیاسی 
است و تا زمانی که این سرمایه اجتماعی پشتیبان نظام است، می توانیم از همه 
مسائل و مشکلات عبور کنیم. وی افزود:  در این مسیر توجه به عقلانیت و منطق 
در حین تکثر نظرات و عقاید اقشار مختلف که لازمه جامعه پویا و هدفمند است، 

برای وحدت و انسجام ملی اهمیت دارد.
مدیرکل سیاسی استانداری قم گفت:  علاوه بر گفت وگو بر سر منافع ملی، 
مسائل استانی هم می تواند زمینه ساز گفت وگوی احزاب استان باشد، احزاب 
فعال در استان باید بتوانند بر سر مسائل و مشکلات استان و برای رفع آن ها 

هم فکری داشته باشند.
وی بیان کرد: لازم است تا فعالیت احزاب محدود به زمان انتخابات نباشد و در 
این رابطه مساله شناسی و اولویت بندی مشکلات و دعوت از مسئولان، اساتید، 
صاحب نظران و نخبگان و برگزاری کارگاه های آموزشی  و انعکاس راهکارها به 

مسئولان استان مورد تاکید و انتظار است.
وی ادامه داد:  در شرایط فعلی نمی توان آثار تحریم ها را نادیده گرفت و با توجه 
به اینکه دشمنان در تلاش هستند به اشکال مختلف ملت، دولت و نظام اسلامی 
ایران را از پای دربیاورند، ضروری است با تقویت ارتباط دوسویه دولت با مردم، 
سازمان ها، احزاب سیاسی و گروه ها هرچه بیشتر بسترها را برای وحدت فراهم 
کنند. بابایی گفت: در این شرایط باید حساسیت ملی و بین المللی انتخابات را 
درک کنیم و از همه ظرفیت ها برای تحقق انتخاباتی پرشور و با مشارکت آحاد 
مردم و همه سلایق سیاسی بهره گیری نماییم، نخبگان، احزاب و گروه های 

مرجع باید تلاش کنند تا شاهد انتخاباتی پرشور در استان باشیم.
وی افزود:  سیاست های کلی انتخابات ابلاغی از سوی رهبر معظم انقلاب و 
قانون انتخابات دو سند بالادستی در وزارت کشور برای برگزاری انتخابات است 

و همه دست اندرکاران امر انتخابات در استان در این زمینه اهتمام لازم را دارند.
وی با اشاره به شعار ستاد انتخابات با عنوان گام دوم انقلاب، قانون مداری و 
بی طرفی، انسجام ملی، ادامه داد: باید انتخابات را نهادمند کنیم که لازمه آن، 
ایفای نقش حداکثری احزاب است و باید از این تکثر برای ایجاد فضای رقابتی 

و پرشور بهره برد.

فرماندارقم: 

بایدباعطاری های متخلف برخورد 
قضایی شود 

فرماندار قم گفت : باید برخورد انتظامی و قضایی با عطاری های متخلف انجام 
شود و در این راستا هیچ چشم پوشی قابل قبول نیست.

مرتضی حیدری روز شنبه در نهمین جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر شهرستان قم، افزود: انواع داروهای صنعتی در حال نابود کردن زندگی 
جوانان و به هم زدن امنیت و آرامش جامعه و خانواده است و هیچ فردی از اعتیاد 

و مواد مخدر مصونیت ندارد.
برنامه های  پیشگیری  در حوزه  باید  کرد: دستگاه های مسئول  اضافه  وی 
جامع تری ارائه دهند، چراکه پیشگیری مهم ترین راه موثر در مقابله با اعتیاد است 

و اگر پیشگیری نباشد کارها به نتیجه نخواهد رسید.
از  نظارت  و  پیشگیری  در  داد: هماهنگی دستگاه های مسئول  ادامه  وی 
مهم ترین الزامات مبارزه با مواد مخدر است و تمام مصوبه های شورای مبارزه با 

مواد مخدر باید اجرایی شود.
حیدری در ادامه بیان کرد: ۲۹۳ عطاری در شهر قم فعال است که ۱۸۱ واحد 

پروانه دار، ۷۸ واحد در حال اخذ پروانه و ۳۴ واحد فاقد پروانه می باشد.
وی افزود: بازرسان بر اصناف نظارت داشته باشند تا هر واحدی بر اساس 

حیطه کاری خود اقدام به فروش نماید.
وی با اشاره به این که برخی عطاری های متخلف اقدام به فروش مواد مخدر 
در قالب دارو می کنند، تصریح کرد: این عطاری ها با خیانت و جنایت، جوانان را 
نابود کرده و بعضا با رشوه دادن به کارشناسان دستگاه های ناظر، درآمد هنگفتی 

به جیب می زنند.
فرماندار قم تاکید کرد: باید برخورد انتظامی و قضایی با عطاری های متخلف 

انجام شود و در این راستا هیچ چشم پوشی قابل قبول نیست.
فرمانده انتظامی شهرستان قم  نیز دراین جلسه گفت: با ۱۶ واحد عطاری 
متخلف در سطح شهر به دلیل فروش مواد مخدر در قالب دارو، برخورد انتظامی 
صورت گرفت. سرهنگ مراد حسین جعفریان افزود: در یک ماه گذشته در قالب 
طرح شناسایی و برخورد با عطاری های غیرمجاز، ۲۵ واحد عطاری مورد بازدید 

و بررسی قرار گرفت.
وی اضافه کرد: از این تعداد، ۶۵ درصد معادل ۱۶ واحد در کنار فروش مواد 
دارویی و گیاهی، اقدام به خریدوفروش داروهای غیرمجاز و یا داروهایی که پایه 
مواد مخدر دارد، کرده بودند که اقدام های انتظامی در راستای برخورد با آن ها 

صورت پذیرفته است.

فاضل میبدی: جنگ قدرت موجب زوال جمهوری اسلامی می شود 
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: منظور امام از این سخن که گفتند »این جمهوری 
را تضعیفش نکنید. بترسید     از آن روزی که مردم بفهمند در باطن ذات شما چیست، و یک انفجار حاصل 
بشود. از     آن روز بترسید که ممکن است یکی از »ایام الله« پیدا شود و آن     روز فاتحه همه ما را     می خوانند« 
هشداری جدی نسبت به شکل گیری جنگ قدرت و ثروت در جمهوری اسلامی بود. رهبر فقید انقلاب 
اسلامی جنگ قدرت و ثروت را موجب زوال نظام می دانستند و مرتب به مسؤولان، فرماندهان نظامی و 
سیاستمداران برای شکل نگرفتن آن هشدار می دادند اما متاسفم که بگویم ... .حجت الاسلام والمسلمین 
محمدتقی فاضل میبدی در گفت وگوی تفصیلی با ایسنا، به بررسی و بازخوانی بخش هایی از اندیشه 
سیاسی امام خمینی )ره( پرداخت و خطاب به مسؤولان و جریان های سیاسی یادآور شد: به نظر بنده 
ملاک و معیار تشخیص مصالح و مفاسد جمهوری اسلامی ایران در عصر حاضر به جای تبعیت کورکورانه 
از افراد و روش های آنان باید متکی بر سیره عقلا، نظرات کارشناسان و شیوه های حکومت داری بر اساس 

عقل و تجربه بشری باشد.

خانم حقوقدان سرلیست می شود؟
مولاوردی در مورد سرلیستی خودش در فهرست انتخاباتی اصلاح طلبان، اظهار داشت: هنوز در مورد 
سرلیست اصلاح طلبان بحثی نشده است.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر شرایط سال ۹۴ 
مجدداً تکرار شود اصلاح طلبان چه سیاستی پیش خواهند گرفت، گفت: ما در این خصوص »نفوس بد« 
نمی زنیم. منتظر هستیم ببینیم نظام و شورای نگهبان چه سیاستی را در قبال اصلاح طلبان پیش خواهند 
گرفت تا بعدا متناسب با آن شرایط، تصمیمات اتخاذ شود.مولاوردی در مورد احتمال ائتلاف اصلاح طلبان 
و اصولگرایان معتدل، گفت: همه این موضوعات در دستور کار ماست، اما هنوز تصمیمی گرفته نشده 
است. ممکن است ائتلاف شود و ممکن است هیچ ائتلافی صورت نگیرد.وی در پاسخ به سوال دیگری 
درخصوص وضعیت ثبت نام اصلاح طلبان در انتخابات، گفت: ما تمام تلاش خود را در چند بخش انجام 

دادیم و بیانیه دادیم که مشارکت اصلاح طلبان برای ثبت نام در انتخابات افزایش یابد.

کواکبیان: به مجلس دهم نمره 12 می دهم 
نماینده مجلس با بیان اینکه در مجلس مشخص نبود اکثریت با چه کسی است، گفت: به این مجلس 
نمره ۱۲ می دهم. اما مجلس دهم را بهتر از مجلس نهم می دانم.مصطفی کواکبیان نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی در همایش »مجلس در رأس امور است«، که به همت بسیج دانشجویی در 
دانشگاه تهران برگزار شد، گفت: مجلس ما حزبی نیست بلکه دارای سه فراکسیون است که اکثریت 
نداشت؛ اصلاح طلبان ۱۲۰ نفر بودند، اصول گراها ۷۰نفر، مستقلین هم ۶۰ نفر و ۲۰ نفر هم بودند 
که نفهمیدیم چکاره اند.وی ادامه داد: مجلسی داشتیم که مشخص نبود اکثریت با چه کسی بود. 
بیشترین نقش را هم مستقلین ایفا می کردند، آنان سمت هر فراکسیونی می رفتند اکثریت با آنان بود.
کواکبیان تصریح کرد: به این مجلس نمره ۱۲ می دهم. اما مجلس دهم را بهتر از مجلس نهم می دانم. 
خط قرمزهایی که مجالس قبلی داشتند در مجلس دهم بیشتر شد.وی در ادامه تصریح کرد: مجلس ما 

باید مثل اروپا و مجلس های جاافتاده تک حزبی باشد.

حمله فعال اصولگرا به پایداری ها؛ زیر بارشان نمی رویم!
ناصر ایمانی فعال سیاسی اصول گرا می گوید: پایداری چی هاعِده و عُده ای نیستند که بخواهند برای 
اصول گرایان خط و نشان بکشند، این جماعت یک طیف کوچک سیاسی، اما بسیار پر سروصدا بوده که 
به دنبال آن هستند که خواسته های خود را به جریان اصول گرایی تحمیل کرده و خود را محور نشان دهند، 

در صورتیکه چنین اتفاقی نخواهد افتاد و ما زیر بار پدرخواندگی پایداری ها نمی رویم.

پناهیان: من عضو جبهه پایداری نیستم
علیرضا پناهیان روحانی نزدیک به جبهه پایداری، در توئیتی نوشت: بنده هیچگاه عضو هیچکدام 
از تشکل های سیاسی موجود نبوده و نیستم، در جلسات شورای ائتلاف نیز شرکت نداشته و ندارم. 
همچنانکه عضو پایداری نیستم. اساسا حضور در گروه های سیاسی را برای خودم صحیح نمی دانم. آن ها 

که از چپ و راست اینگونه برچسب های ناشیانه را می زنند با صداقت کارشان پیش نمی رود.

اعطای عالی ترین نشان مسلمانان روسیه به سفیر ایران 
عالی ترین نشان مسلمانان روسیه به دکتر مهدی سنایی سفیر ایران در مسکو اعطا شد.رئیس شورای 
مفتیان روسیه در ملاقات با مهدی سنایی سفیر کشورمان در روسیه با اشاره به تلاش ها و اقداماتی که 
طی شش سال گذشته در جهت تقویت فعالیت های دینی و اسلامی در روسیه صورت گرفته از کمک ها و 
مساعدت های سفیر کشورمان در روسیه در جهت ایجاد الفت و همبستگی مسلمانان روسیه قدردانی کرد.

"عمر البشیر" به 10 سال حبس محکوم شد 
رئیس جمهوری برکنار شده سودان به اتهام فساد مالی به ۱۰ سال حبس محکوم شد.به گزارش مهر به 
نقل از النشره، دادگاه سودان روز شنبه حکم عمر البشیر رئیس جمهوری برکنار شده این کشور در پرونده 
فساد مالی را صادر کرد.بر اساس این گزارش، رئیس جمهوری برکنار شده سودان به اتهام فساد مالی به 
۱۰ سال حبس محکوم شد.این درحالی است که دادگاه سودان در چندین جلسه پیشین از صدور حکم 

بشیر امتناع کرده بود.

مدیرکل ورزش وجوانان استان قم:

رشته های مستعد بخش های تابعه قم شناسایی شود
 مدیر کل ورزش و جوانان استان قم، گفت: شناسایی رشته های اولویت دار و مستعد دربخش های تابعه 
استان به منظور توسعه ورزش در این بخش ها ضروری است.  رسول منعم عصر شنبه درمجمع سالیانه 
هیات انجمن های ورزشی قم در سالن جلسات اداره کل ورزش و جوانان این استان، با بیان اینکه توسعه 
برخی رشته های زیر مجموعه انجمن های ورزشی نیاز به زیرساخت های مهمی ندارد، افزود: استفاده از 
ظرفیت آموزش و پرورش، پایگاه های مقاومت بسیج و بوستان های استان در راستای توسعه این رشته ها 
می توان اثرگذار باشد. وی  با اشاره به فعال بودن ۱۲ رشته از ۱۸ رشته زیرمجموعه فدراسیون ورزش های 
همگانی در قم ادامه داد: با توجه به ظرفیت های موجود در استان، امکان فعال سازی تمام رشته های 
این فدراسیون در قم وجود دارد. مدیرکل ورزش و جوانان قم، تاکید کرد: دعوت از مربیان زبده کشور، 
توجه به استعدادیابی و معرفی رشته های ورزشی به مردم، استعدادیابی و توجه جدی به توسعه ورزش 
بانوان از جمله اولویت هایی است که باید مورد توجه هیات انجمن های ورزشی قرار گیرد. منعم، افزود: 
معرفی رشته های ورزشی در قالب جشنواره های فرهنگی و همچنین شناسایی و فعال سازی رشته های 
مستعد در بخش های تابعه ضروری است. منعم ادامه داد: تیم هایی از استان در لیگ های مهم کشوری 
حضور دارند که این موضوع بستر لازم برای جذب و توسعه رشته های مختلف ورزشی و همچنین معرفی 
ظرفیت های ورزش قم در کشور را فراهم می کند.  وی میزبانی رخدادهای کشوری را از جمله اولویت های 
این اداره کل دانست و افزود: قم به دلیل جایگاه و موقعیت جغرافیایی و همچنین زیرساخت های ورزشی 
مناسب، آمادگی لازم برای میزبانی از رویدادهای ملی را دارد. مدیر کل ورزش و جوانان قم، تاکید کرد: از 
ابتدای امسال تاکنون این استان ۵ میزبانی اردوی تیم ملی و ۴۵ میزبانی از رویدادهای ملی را به عهده 

داشته است.

معاون کمیته امدادامام خمینی )ره( استان قم خبرداد

پرداخت خسارت ناشی از حوادث طبیعی به ۵۶ خانوار 
تحت حمایت 

معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امدادامام خمینی )ره( استان قم گفت: خسارت مسکن ناشی 
از حوادث طبیعی ۵۶ خانوار تحت حمایت کمیته امداد در قم با پرداخت ۹۰۰ میلیون ریال پرداخت شد. 
عباس جوشقانیان، پیشگیری این نهاد در مقابل خطرات احتمالی برای مسکن مددجویان را خاطر نشان 
کرد و گفت: در ۹ ماهه نخست امسال حدود ۹۰۰ میلیون ریال خسارت ناشی از حوادث به مددجویان 
پرداخت شد. وی با اشاره به اینکه خسارت ۵۶ نفر از افراد تحت حمایت کمیته امداد توسط شرکت بیمه گر 
جبران شد افزود: منازل مددجویان این نهاد در مقابل خطرات ناشی از آتش سوزی، صاعقه، انفجار، 

بارندگی، سیل، زلزله و طوفان بیمه شده است.
معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد استان قم با تأکید بر اینکه تمام ساختمان های افراد تحت 
حمایت که متعلق به خود آن هاست توسط کمیته امداد بیمه شده اند تصریح کرد: این اقدام پیشگیرانه 
بدون دریافت هیچ هزینه ای از مددجویان انجام شده است و کلیه هزینه های بیمه توسط کمیته امداد 

استان پرداخت شده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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عیسی علیه  السلام فرمود: برای دنیا کار می کنید، 
حال آن که در دنیا بدون کار، روزیِ شما داده 
می شود ، و برای آخرت که در آن جز با عمل، 

روزی داده نمی شوید، کار نمی  کنید!

یکشنبه - بیست وچهارم آذرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4940

مدیرعامل سازمان حمل و نقل ترافیک شهرداری قم :

20 پل عابر پیاده به آسانسور مجهز می شوند 

کافی : ج 2 ، ص 319 ، ح 13

طرح:  مهدی عزیزی

سوت بزن، جایزه بگیر... اگر زنده موندی! 
وزیر اقتصاد و دارایی گفته برای مبارزه با فساد باید سیستم سوت زنی راه اندازی کنیم تا هر 

کس با فساد مواجه شد سوت بزند و افشا کننده فساد از وزارت اقتصاد جایزه می گیرد.

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده 

شرکت فن اطلس نوپا )سهامی خاص( شماره ثبت 
۱۱8۳۰ شناسه ملی ۱۰59۰۰۳8۷۷9

دعوت  شرکت  سهامداران  همه  از  بدینوسیله 
بطور  عادی  عمومی  مجمع  جلسه  در  می شود 
صبح روز چهارشنبه  العاده که در ساعت 8  فوق 
ولیعصر  قدس،  شهرک  قم  آدرس  به   98/۱۰/۴
شرقی، نبش کوچه 68، جنب آهن فروشی تشکیل 

می شود حاضر شوند.
تعیین  دستور جلسه: تصمیم گیری در خصوص 
تکلیف بدهی های شرکت و پروژه تصفیه موضوع 
امکان  و  امام  بندر  پتروشیمی  با   9۴/۳۰ قرارداد 
جم  تصفیه  اطلس  فن  شرکت  به  پروژه  واگذاری 

شماره ثبت ۱۷۰۳۷.


